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RØMSKOG KOMMUNE 
Økonomi 

Arkiv:  200 &00 
Saksbehandler: Roar Karlsen 
Dato:  10.09.2015 
Saksmappe:  14/523 
 

 

 

 
REGLEMENT FOR FINANSFORVALTNING I RØMSKOG 
KOMMUNE  
 
Saksnr.: Utvalg Møtedato 
56/14 Formannskapet 13.11.2014 
46/14 Kommunestyret 13.11.2014 
63/15 Formannskapet 21.09.2015 
65/15 Kommunestyret 05.11.2015 
__________________________________________________________________________ 
 
FORMANNSKAPETS INNSTILLING TIL KOMMUNESTYRET: 
Reglement for finansforvaltning i Rømskog kommune vedtas. 
 
 
Behandling/vedtak i Formannskapet - 21.09.2015 
 
BEHANDLING: 
Enstemmig vedtatt. 
 
FORMANNSKAPETS INNSTILLING TIL KOMMUNESTYRET: 
Reglement for finansforvaltning i Rømskog kommune vedtas. 
 
 
2. SAKENS FAKTA: 
 
Bakgrunn: 
I Kommunestyrets sak 53/10 ble nytt reglement for finansforvaltning i Rømskog kommune 
vedtatt. I reglementet er det beskrevet at reglementet skal vedtas minst èn gang i hver 
kommunestyreperiode. 
  
Relevante bestemmelser: 
1. Lov om kommuner og fylkeskommuner av 25. september 1992, § 52 
2. Forskrift om kommuners og fylkeskommuners finansforvaltning fastsatt av KRD 9. 

juni 2009 (FOR 2009-06-09 nr 635) 
 
 
 
 
3. VURDERING: 
Det har ikke vært noen endringer i sentrale bestemmelser rundt dette reglement. Kommunen 
abonnerer på oppdateringer av maler fra NKKF (Norges kemner- og kommuneøkonomers 
forbund), og Rømskog kommune benytter disse malene. 
Endringer som er gjort nå er kun bedre tilpasninger til disse. 
 
 
4. KONKLUSJON: 
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Reglementet legges fram for politisk godkjenning 
 
5. VEDLEGG: 
Reglement for finansforvaltning 
Attestasjon fra revisjonen 
 
6. UTSKRIFT SENDES: 
Revisjon 
 
 



 

RØMSKOG KOMMUNE 
Økonomi 

Arkiv:  200 
Saksbehandler: Roar Karlsen 
Dato:  28.10.2015 
Saksmappe:  15/355 
 

 

 

 
FINANSRAPPORT 3. KVARTAL 2015  
 
Saksnr.: Utvalg Møtedato 
66/15 Formannskapet 05.11.2015 
66/15 Kommunestyret 05.11.2015 
__________________________________________________________________________ 
 
FORMANNSKAPETS INNSTILLING: 
Rapporten tas til orientering. 
Rådmannen vurderer om finansreglementet kan endres slik at finansrapporteringen kan følge 
kommunens regnskapsrapportering hvert tertial. 
 
 
Behandling/vedtak i Formannskapet - 05.11.2015 
 
BEHANDLING: 
Det ble fremsatt følgende tilleggs fellesforslag: 
Rådmannen vurderer om finansreglementet kan endres slik at finansrapporteringen kan følge 
kommunens regnskapsrapportering hvert tertial. 
Enstemmig vedtatt. 
 
FORMANNSKAPETS INNSTILLING: 
Rapporten tas til orientering. 
Rådmannen vurderer om finansreglementet kan endres slik at finansrapporteringen kan følge 
kommunens regnskapsrapportering hvert tertial. 
 
 
SAKENS FAKTA: 
Bakgrunn: 
Finansrapporten for 3. kvartal 2015 inneholder tall pr. 30.09.15. Noen tall brukt i 
sammenligninger er fra andre tidspunkter, og dette er da kommentert. Årsaken til dette er at 
bla SSB har andre tidspunkter for noen av sine rapporter. 
 
Relevante bestemmelser: 
I henhold til Rømskog kommunes finansreglement som ble vedtatt i K-sak 53/10 den 
16.12.10 kap 6.5 og 7.7 skal en finansrapport forelegges kommunestyret for hvert kvartal. 
Rapporten skal inneholde oversikt over ledig likviditet og oversikt over kommunens 
gjeldsportefølje. 
 
 
VURDERING: 
Rapporten gir et dekkende bilde av kommunens finansielle situasjon. Det vurderes å være 
tilfredsstillende. Rentenivået siden nyttår har i henhold til alle spådommer vært på vei 
nedover. Sentrale økonomer uttaler nå at renten vil ligge på et lavt nivå en lengre periode 
framover.  
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KONKLUSJON: 
Rapporten tilfredsstiller kravene i Finansreglementet 
 
VEDLEGG:  
Rapport for finansforvaltningen pr. 3. kvartal 2015 
 
UTSKRIFT SENDES:  
Revisjon 
 
 



 

RØMSKOG KOMMUNE 
 

Arkiv:  210 
Saksbehandler: Anne Kirsti Johnsen 
Dato:  20.10.2015 
Saksmappe:  15/298 
 

 

 

 
TERTIALRAPPORT 2.TERTIAL 2015  
 
Saksnr.: Utvalg Møtedato 
2/15 Brukerutvalg 05.11.2015 
67/15 Formannskapet 05.11.2015 
13/15 Utvalg for Oppvekst- og omsorg 05.11.2015 
21/15 Utvalg for Utvikling- og planutvalg 05.11.2015 
67/15 Kommunestyret 05.11.2015  
__________________________________________________________________________ 
 
FORMANNSKAPETS INNSTILLING: 
Tertialrapport 2.tertial 2015 tas til orientering. 
Investeringsbudsjettet revideres i tråd med oversikten. 
 
Behandling/vedtak i Oppvekst og omsorg - 05.11.2015 
 
OPPVEKST- OG OMSORGS FORSLAG TIL INNSTILLING:  
Rådmannens forslag til innstilling enstemmig vedtatt. 
 
Behandling/vedtak i Utvikling- og planutvalg - 05.11.2015 
 
BEHANDLING: 
2. tertialrapport utsettes til neste møte, da den som foreligger er feil. 
 
UTVIKLING- OG PLANUTVALGETS FORSLAG TIL INNSTILLING: 
2. tertialrapport utsettes til neste møte, da den som foreligger er feil. 
 
Behandling/vedtak i Brukerutvalg - 05.11.2015 
 
BEHANDLING: 
Rådet hadde ikke fått tilstrekkelig tid på forhånd til å sette seg inn i rapporten, dermed ble den 
bare delvis gjennomgått. 
 
BRUKERRÅDETS FORSLAG TIL INNSTILLING: 
Rådmannens forsag til innstilling ble vedtatt med følgende kommentar: 
Savnet rapportering om både de nye veiskiltene og infoskilt på Kommunetoppen 
 
Behandling/vedtak i Formannskapet - 05.11.2015 
 
BEHANDLING: 
Rådmannens innstilling enstemmig vedtatt. 
 
 
FORMANNSKAPETS INNSTILLING: 
Tertialrapport 2.tertial 2015 tas til orientering. 
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Investeringsbudsjettet revideres i tråd med oversikten. 
 
 
SAKENS FAKTA: 
Bakgrunn: 
Denne saken er den andre av to tertialrapporteringer på handlingsplan og budsjett for 2015, 
tredje rapportering gis i årsmeldingen (rapporteringsdato 31.12).  
 
Økonomiske forhold: 
Skatteinngangen ligger på 85,4 % av landsgjennomsnittet for perioden januar – juli (siste 
tilgjengelige tall), noe som er 0,5 % høyere enn i fjor, og 6. høyest i Østfold. Skatteinngangen 
er nesten på nivå med 2014, og 2014 var et svakt år. Skatt og netto skatteutjevning samlet er 
kr 0,1 mill høyere enn i 2014. Om utviklingen fortsetter, vil det bety en inntektssvikt på ca kr 
0,2 mill. Aksjeutbyttet fra Østfold Energi AS ble kr 0,7 mill høyere enn budsjettert. Det 
forventes at lavere renteutgifter enn budsjettert vil balansere med lavere renteinntekter enn 
budsjettert.  
 

 REGNSKAPSSKJEMA 1A 
Regnskap 
2015 2.tert 

Budsjett 
2015 

 i % Regnskap 
2014 2.tert 

Skatt på inntekt og formue 9 321 16 841 55            9 277 
Rammetilskudd  25 059 34 577                72         25 369 
Andre generelle statstilskudd 271   171 
Sum frie disponible inntekter 34 650 51 418 67          34 818 
Renteinntekter og utbytte 1 742 2 065 84 1 772 
Renteutgifter provisjoner og andre 
finansutgifter 385 775 50 461 
Avdrag på lån 817 1 120 73               793 
Netto finansinntekter/-utgifter -540 170  -517 
Til ubundne avsetninger 1 554 3 090  1 385 
Til bundne avsetninger 450 7  100 
Bruk av tidl. Års mindreforbruk 1 554   1 615 
Bruk av ubundne avsetninger -15    
Bruk av bundne avsetninger 199   198 
Netto avsetninger -266 -1 403  -328 
Overført til investeringsbudsjettet  183   
Til fordeling drift 34 924 50 002 70 35 663 
Sum forbruk drift 32 844 50 002 66 31 912 
(tall i hele 1000) 
Forbruket etter 8 mnd bør ligge på 64 % for lønn og 67 % for øvrig drift. Lønnsutgiftene 
ligger 2 % for høyt. Alle ledige stillinger vurderes i ledergruppen før evt. utlysning.  
 
Økonomisk oversikt Regnskap 2015 Budsjett 2015 % forbruk Regnskap 2014 
Lønn  18 643 28 407 66   17 496 
Sosiale utgifter 5 363 7 543 71   5 081 
Tjenestekjøp 13 349 20 726 64   12 476 
Overføringer 3 097 4 414 70   3 456 
Avskrivninger  1 152   
Sum utgifter 40 453 62 242 65 38 510 
Brukerbetalinger 1 799 2 721 66  1 639 
Salg/leie inntekter  3 248 4 899 66   3 004 
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Overføringsinntekter 2 537 3 304 77     1 571 
Rammetilskudd 25 059 34 577 74 25 369 
Annen statlig overføring 271 0  171 
Andre overføringer 225 137  129 
Skatt 9 320 16 841 26   9 277 
Sum inntekter 42 460 62 479 55 41 161 
Brutto dr.res 2 007 237    2 651 
(tall i hele 1000) 
 
2015 er det første hele året som renholdstjenesten er samlet i tjenesteområde Utvikling, noe 
som gjør at rammene for 2014 og 2015 ikke er direkte sammenlignbare. 2015-overføringen til 
Den norske kirke er bokført i sin helhet, derfor er forbruksprosenten for tjenesteområdet kirke 
og kultur såpass høy.  
 

REGNSKAPSSKJEMA 
1B 

2.tert 
2015 

Budsjett 
2015 

Forbruk i % 2.tert 2014 

Sentraladministrasjon 4 179 6 824 61 4 032 
Oppvekst 8 919 14 129 63 8 299 
Helse- og omsorg 11 959 17 087 70 11 881 
Barnevern 589 677 87 122 
NAV 1 273 1 916 66 1 292 
Utvikling 3 634 6 436 56 3 735 
Kirke og kultur 2 291 2 793 81 2 551 
Sum nettorammer  32 844 49 862 66 31 912 

 
Utvikling får årlige leieutgifter til nytt lager på kr 70 000, dette er ikke budsjettert. 
Budsjettreguleringen som ble vedtatt ved 1.tertialrapportering er gjennomført og de vedtatte 
tiltakene er iverksatt: 
 
Redusert post tilleggsbevilgninger      
Ikke inntak av ny lærling i oppvekst fra skoleåret 2015/2016   
Redusert bemanning Ungdomsfabrikken 
Redusert bemanning kulturskolen 
Redusert vikarbruk 
Redusert bemanning kjøkken  
Redusert vedlikehold kommunale bygg 
Alle innkjøp skal godkjennes av tjenesteleder 
 
 
Investeringer 2015  Bud 

2015 
Forslag rev bud 

2015 
Status 

Ombygging 1.etasje 
kommunehus 

150 150 Oppstart uke 37 

Svar ut 113 0 Ikke påbegynt 

Egenkapitalinnskudd pensjon 160 160  

Sykesignal   500  700 Installert 
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Universell utforming skolen 1 500  100 Ikke påbegynt 
Vognskur barnehage 400 450 Påbegynt 
Øyeblikkelig hjelp døgnplasser 2 000 0 Vedtatt 

Asfaltering til Eldresenteret 1 000 1100 Ferdigstilt 
Skateboardpark 450 500               Oppstart i høst 
Brannsikring kirken 350 350 Utføres av DNK 
Gang- og sykkelvei til Eidet 4 000 600 Under arbeid 

Veiskilt 400 400 Påbegynt 
Biofyring 1 700 200 Prosjektering påbegynt 
Kloakk 2 500 300 Hovedplan utarbeidet 
Utleieleiligheter 3 700 500 Prosjektert 
Bergtomta 2 500 300 Hus revet 
Nye avfallsdunker alle 
husstander 

150  150 Ferdigstilt 

Sum investeringer i 
anleggsmidler 

21 573 5 960  

 
Gjennomføring av investeringsprosjekter tar lenger tid en planlagt fordi planleggings- og 
anbudsfasen alltid er tidkrevende. Tjenesteområde Utvikling prioriterer å gjennomføre de 
påbegynte tiltakene. Vedr utleieleiligheter søkes det om tilskudd fra Husbanken før fristen 
1.9.15. Det innebærer at tiltaket ikke vil bli påbegynt før i 2016.  
 
Krav fra NVE ifht undersøkelser av grunn for gang- og sykkelveien innebar en forsinkelse av 
prosjektet. Det er leid inn prosjektleder fra Marker kommune. Det er vedtatt ny Hovedplan for 
vann og avløp, men fastsettelse av dekningsbidrag fra nye abonnenter ble utsatt til 
behandlingen av budsjett for 2016. Det lyses ut etter prosjektledelse. 
 
 
Drift: 
Kommuneplanarbeidet er i rute. Arbeidet med kommunereformen krever ekstraressurser, det 
arbeides i tråd med prosjektplan og kommunikasjonsplan. Kommunens ledere gjennomførte 
våren 2015 et lederutviklingsprogram, i hovedsak finansiert av KS’ OU-midler. I tillegg 
gjennomfører tjenestelederne NUSB-kurset Kommunal krisehåndtering i løpet av høsten, 
samt et internkurs i Universell Utforming. 
 
Det er gjennomført to 10 ukers kurs i dataopplæring for kommunes medarbeidere ved hjelp av 
VOX-midler, og et tredje er påbegynt. Medarbeiderundersøkelsen er gjennomført og 
resultatene er presentert, og følges opp i den enkelte tjeneste. 
 
Det er gjennomført systemrevisjon fra kommunerevisjon på mobbing i skolen, men den 
endelige rapporten er ikke mottatt. 
 
Ungdomsfabrikken er revitalisert og godt besøkt. 
 
Frivilligsentralen drives godt med mange aktiviteter og frivillige medarbeidere. Det er gjort en 
grundig utredning ifht ulike alternativ for kjøp av ØHD/KAD-plasser, og saken er behandlet 
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politisk. Det er inngått avtale med Aurskog-Høland kommune fra 1.1.17 og med Helsehuset 
Askim for 2016. 
 
Bolyst-prosjektet er i rute. Det er gjennomført deltakelse på Skandinaviske dager i Nederland 
med godt resultat. Det er avholdt tilflyttertreff, og det arbeides i tråd med lokalt årshjul.  
Det er igangsatt et kartleggingsarbeid ifht ressursbruk og effektiviseringsmuligheter i de IKS 
Rømskog er medeier. Arbeidet følges opp av det enkelte styre. 
 
 
Sykefraværet 
Tallene for 1. halvår viser et sykefravær på 5,5 % . Det må arbeides mer med forebygging og 
oppfølging av sykemeldte i den enkelte tjeneste. Både bedriftshelsetjenesten og NAVs 
Arbeidslivssenter gir god hjelp i arbeidet. Det er gjennomført helsesamtaler i regi av 
Romerike BHT med medarbeiderne i Oppvekst og Helse- og omsorg. Det er utarbeidet 
aktivitetsplan for 2015 som er vedtatt i AMU. 
 
 
VURDERING: 
I tjenestene arbeides det målrettet mot vedtatte mål for kommunen som helhet og den enkelte 
tjeneste. Finanssiden er i tråd med budsjett. Det er en stram økonomisk driftssituasjon som 
krever iverksetting av innsparingstiltak. 
 
 
 
KONKLUSJON: 
Tertialrapport 2. gir et godt bilde av kommunens økonomi og drift. 
 
 
VEDLEGG:  
1. Tertialmelding fra tjenestene 
 
UTSKRIFT SENDES:  
Revisjon 
Kommunekasserer 
Tjenesteledere 
 
 
 
 
 



 

RØMSKOG KOMMUNE 
Utvikling 

Arkiv:  053 
Saksbehandler: Stian Stenseth 
Dato:  22.10.2015 
Saksmappe:  15/132 
 

 

 

LOKALER BANKTJENESTER  
 
Saksnr.: Utvalg Møtedato 
51/15 Formannskapet 31.08.2015 
48/15 Kommunestyret 17.09.2015 
68/15 Formannskapet 05.11.2015 
68/15 Kommunestyret 05.11.2015 
__________________________________________________________________________ 
 
FORMANNSKAPETS INNSTILLING 
Foajeen i kulturhuset bygges om for å kunne gi plass til ny minibank med innskuddsautomat. 
 
Behandling/vedtak i Formannskapet - 05.11.2015 
 
BEHANDLING: 
Rådmannens innstilling enstemmig vedtatt. 
 
FORMANNSKAPETS INNSTILLING 
Foajeen i kulturhuset bygges om for å kunne gi plass til ny minibank med innskuddsautomat. 
 
SAKENS FAKTA: 
 
Bakgrunn: 
Etter sprengingen av minibanken har Marker Sparebank vurdert sine tjenester i Rømskog. De 
ønsker å installere ny minibank med innskuddsautomat på Rømskog. I tillegg ønsker de å 
fortsatt disponere sitt kontorareal til betjening av kunder. Den nye automaten er større enn den 
gamle, og av sikkerhetshensyn må det være et eget rom bak automaten hvor tømming/fylling 
av automaten kan skje. 
 
Sammen med bankens representant har administrasjonen vært på befaring i kommunens 
lokaler, og funnet at det eneste stedet det er mulig å sette inn den nye automaten er utenfor 
foajeen til kulturhuset. Vindfanget der den gamle minibanken er for lite, og pga bærevegger 
lar det seg ikke gjøre å bygge påfyllingsrommet i tilknytning til dette arealet. 
 
Etter vedtak i kommunestyresak den 17.09.2015 sak 48/15, har administrasjonen og bankens 
representanter sett på mulighetene for å sette en minibank i inngangspartiet til kommunehuset. 
Det har i løpet av disse møtene vist seg at Marker Sparebanks leverandør av minibanker ikke 
kan levere en minibank som passer i vindfanget på kommunehuset. Det har også kommet 
frem i møte mellom administrasjonen, banken og ordfører at det av sikkerhetsmessige årsaker 
ikke kan settes en minibank i vindfanget på kommunehuset. Dette kommer også frem i 
vedlagte brev fra Marker Sparebank og brev fra EIKA gruppen. 
 
Økonomiske forhold: 
Marker Sparebank betaler kostnadene ifht en evt. ombygning av foajeen. 
 
Marker Sparebank betaler husleie pr i dag med kr 60 000 pr år, prisen blir ikke endret som 
følge av ombyggingen. 
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VURDERING: 
 
Det vil være positivt for Rømskog å få tilbake minibanktjenesten, og i tillegg få en 
innskuddsautomat som kan brukes når som helst. Det er beklagelig at det ikke er andre egnede 
steder enn i foajeen. Ombygningen vil legge beslag på arealer i et fint rom. På den annen side 
er det relativt sjelden at foajeen og kulturhuset brukes til tilstelninger eller selskaper. 
 
Det vil være meget positivt for bankens ansatte, vekterselskapets ansatte og kommunens 
ansatte at minibanken settes i et rom i Foajeen til kulturhuset, med tanke på sikkerheten deres.   
 
 
KONKLUSJON: 
Rømskog er tjent med å ha minibank og innskuddsautomat, og foajeen bygges om for å gi 
plass til dette. 
 
 
VEDLEGG:  
Beskrivelse minibankrom 
Plantegning 
Oversiktsegning 3D 
3D Foaje 
Inngangsparti 
Oversikt foaje 
Brev fra Marker Sparebank 
Brev fra EIKA gruppen 
 
 
UTSKRIFT SENDES:  
Marker Sparebank 
Tjenesteleder Utvikling for oppfølging 
Kommunekasserer for oppfølging 
 
 
 
 



 

RØMSKOG KOMMUNE 
Oppvekst 

Arkiv:  A10 &00 
Saksbehandler: Unni Degnes 
Dato:  28.10.2013 
Saksmappe:  13/384 
 

 

 

 
ENDRING AV VEDTEKTER I RØMSKOG BARNEHAGE  
 
Saksnr.: Utvalg Møtedato 
15/15 Utvalg for Oppvekst og Omsorg 05.11.2015 
69/15 Kommunestyret 05.11.2015 
__________________________________________________________________________ 
 
 
 
 
Behandling/vedtak i Utvalg for Oppvekst og Omsorg - 05.11.2015 
Saken er trukket. 
 
 
 
 
 
 
 



 

RØMSKOG KOMMUNE 
Utvikling 

Arkiv:  141 
Saksbehandler: Steinar Kløverød 
Dato:  20.10.2015 
Saksmappe:  15/29 
 

 

 

 
NY KOMMUNEPLAN SAMFUNNSDELEN  
 
Saksnr.: Utvalg Møtedato 
2/15 Planutvalget 12.02.2015 
10/15 Planutvalget 03.09.2015 
9/15 Planutvalget 03.09.2015 
70/15 Kommunestyret 05.11.2015 
17/15 Utvalg for Utvikling og Planutvalg 05.11.2015 
71/15 Kommunestyret 05.11.2015 
__________________________________________________________________________ 
 
UTVALGETS INNSTILLING: 
Samfunnsdelen utsettes. 
 
Behandling/vedtak i Utvalg for Utvikling og Planutvalg - 
05.11.2015 
 
Behandling: 
Det fremmes forslag fra Senterpartiet at samfunnsdelen utsettes.  
Enstemmig vedtatt.  
 
UTVALGETS INNSTILLING: 
Samfunnsdelen utsettes. 
 
 
SAKENS FAKTA: 
Planutvalget behandlet ovennevnte sak i møte 3. september d.å. og fattet slikt enstemmig 
vedtak: 
 
«Utkast til kommuneplanens samfunnsdel for Rømskog kommune for tidsrommet 2015 – 
2027 utsettes til arealdelen foreligger, slik at disse kan samkjøres på best mulig vis.» 
 
Nå fremmes forslag til behandling av mottatte innspill til arealdelen og rådmannen fremmer 
saken på nytt for Planutvalget. 
 
Bakgrunn: 
Utarbeidelse av kommuneplanens samfunnsdel er utført i samarbeid med Marker og Aremark 
kommuner.  Kommunestyret vedtok planprogram for revisjon av kommuneplanen i møte 11. 
september 2014, sak 27/14.  Utkast til kommuneplanens samfunnsdel ble i Planutvalget 
22.1.15 vedtatt lagt ut til offentlig ettersyn i 6 uker med frist for uttalelser satt til 1.5.15. 
 
Utkastet til samfunnsdel har vært presentert for politikerne og i et møte med ungdom, og det 
har vært avholdt et folkemøte der det ble orientert om kommuneplanrevisjonen.  Det har 
kommet inn uttalelser fra følgende instanser:  
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Østfoldhelsa, Østfold fylkeskommune, Fylkesmannen i Østfold, Eda kommun, Årjängs 
kommun, Rømskog Senterparti, Rømskog Arbeiderparti og Barnerepresentanten i Rømskog 
kommune. 
 
De nevnte uttalelsene er kommentert i den vedlagte oversikten av planlegger Erik Vitanza 
som også har utarbeidet utkastet til ny samfunnsdel for kommuneplanen.  
 
Kommuneplanens samfunnsdel skal ifølge Pbl. 11-2 ta stilling til langsiktige utfordringer, mål 
og strategier for kommunesamfunnet som helhet og kommunen som organisasjon.  Den skal 
gi retningslinjer for hvordan kommunens egne mål og strategier skal gjennomføres i den 
kommunale virksomheten og ved medvirkning fra andre offentlige myndigheter og private 
interessenter. 
 
VURDERING: 
Planutkastet er delt inn i følgende 6 kapitler: 
 
1. Befolkningsgrunnlag, kompetanse, næringsutvikling og attraktivitet. 
2. Kulturliv, tjenestetilbud, by og tettstedsutvikling. 
3. Samferdsel, transport og infrastruktur. 
4. Oppvekst, levekår og folkehelse. 
5. Bærekraftig utvikling. 
7. Arealstrategi. 

 
Utkastet til samfunnsdel er lagt opp slik at planen definerer overordnede mål for 
samfunnsutviklingen.  Den tar opp tema som er viktige for å oppnå de definerte overordnede 
målene og drøfter temaene ut fra tre ståsteder.   
 
1. Hva skal vi gjøre?  
2. Hvorfor gjør vi det? 
3. Hvordan gjør vi det? 

 
Når planen leses er det viktig å være oppmerksom på at at den ikke kan si noe om alle 
kommunens virksomhetsområder, men omtaler kommunens spesifikke utfordringer på 
nærmere definerte områder. 
 
Planen definerer følgende overordnede mål for samfunnsutviklingen i Rømskog: 
 

1. Vi vil ha fornøyde innbyggere, og da snakker vi om alle grupper og lag av 
befolkningen. 

2. Vi vil opprettholde vårt lokalsamfunn uavhengig av hvordan kommunen er organisert 
i framtida. 

3. Vi vil utnytte potensialet for gode tjenester som ligger i at Rømskog er en liten og 
oversiktlig kommune. 

 
Rådmannen minner om at de prioriteringer som det legges opp til i kommuneplanens 
samfunnsdel også skal være styrende for de disposisjoner som gjøres i kommuneplanens 
arealdel.    
 
Utkastet til kommuneplanens samfunnsdel kan sammenfattes slik når det gjelder dokumentets 
innhold og hvordan de mottatte uttalelsene er behandlet i planen: 
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Uttalelser fra Fylkesmannen i Østfold, Østfoldhelsa, Østfold fylkeskommune, Eda 
kommun og Årjängs kommun 
Ingen endring i planutkastet etter høringen. 
 
Rømskog Arbeiderparti 
Merknadene fra Rømskog Arbeiderparti er innarbeidet i utkastet til samfunnsdel.  Dette 
gjelder spesielt avsnittene næring, kollektivtrafikk, bebyggelsesstruktur og arealstrategi. 
 
Rømskog Senterparti 
Merknadene i forhold til integrering og viktigheten av å styrke tilbudet til unge i 
aldersgruppen 13 – 20 år er innarbeidet i planutkastet.  Omtalen av kollektivkonseptet «Taxi 
for buss» er presisert i planutkastet slik at kommunen skal kunne bidra til synliggjøring og 
videreutvikling av tilbudet.  Partiets presisering til kapitlet Folkehelse er inntatt i planutkastet.  
Det samme gjelder merknadene om et godt oppveksttilbud. 
 
Under avsnittet Fritidsbebyggelse påpekes det at nye områder for hyttebygging må vurderes i 
forhold til etterspørsel og konsekvenser for kommunens tjenestetilbud.  Dette er inntatt i 
planutkastet. 
 
Rømskog kommunes barnerepresentant  (Jfr. Pbl.) 
Kommentarene til barnerepresentanten er innarbeidet i planutkastet. 
 
Andre kommentater til planutkastet 
Befolkningsgrunnlag. 
Befolkningsgrunnlaget må sikres for å oppnå målene i planen.  Befolkningsprognosen viser at 
befolkningen antas å synke fra 667 innb. i 2015 til 481 i 2040.  Rømskog ønsker 
befolkningsvekst, og vil arbeide for å oppnå dette ved å utvikle unike botilbud, gode 
offentlige rom for sosialt samvær samt bidra til næringsutvikling og markedsføring av 
kommunen. 
 
Boattraktivitet. 
Kommuneplanens samfunnsdel har som målsetting at det må bli en større variasjon i 
boligtilbudet i kommunen.  Dette gjelder spesielt i kommunesenteret der kommunalt oppkjøp 
av areal til tomteformål foreslås som et strategisk tiltak for å oppnå ovennevnte målsetting. 
 
Det foreslås lagt opp til en kompakt bebygglsesstruktur i kommunesenteret med en definert 
langsiktig grense for tettbebyggelsen.  Avsnittet inneholder også en nærmere beskrivelse av et 
ønske om å finne fram til nye tomtearealer tilknyttet vassdraget der det kan bygges boliger av 
høy arkitektonisk kvalitet innenfor nevnte definerte grense for tettbebyggelse i kommunen.  
Det foreslås dessuten utviklet bokonsepter tilpasset unge og enslige eldre.  Bygging av boliger 
i «klyngetun» ønskes også vurdert i planperioden. 
 
Næringsutvikling. 
Hovedandelen av sysselsatte i Rømskog er knyttet til offentlig administrasjon.  For å fremme 
et mer variert næringsliv foreslås det i planutkastet at kommunen i planperioden arbeider for å 
få etablert en møteplass for næringsdrivende, for eksempel et kontorfellesskap. Det foreslås 
også at kommunen i planperioden bidrar til å videreutvikle hotellet gjennom blant annet 
markedsføring og tilrettelegging for opplevelsesturisme. 
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Kommuneplanprosessen tar også sikte på å avklare hvilke områder i kommunen som kan 
settes av til hytteområder, og hvilke områder som bør skjermes i forhold til slik 
arealanvendelse.  Slike avklaringer har blant annet betydning som tilleggsnæring til skog 
landbruk i kommunen. 
 
Tjenestetilbud 
Det legges som en målsetting å utvikle videre det administrative samarbeidet med Aremark, 
Marker og Aurskog Høland.  Det foreslås vurdert samlokalisering med annen kommunal eller 
privat virksomhet dersom det i planperioden skulle bli aktuelt med nyetablering eller flytting 
av kommunale eller private tjenestetilbud.  For eksempel samlokalisering av eldresenter, 
bibliotek og butikk.  Dette vil igjen være en føring for utformingen av kommuneplanens 
arealdel. 
 
Områdeplan for Rømskog bygdesenter 
Det foreslås utarbeidet en områdeplan for Rømskog bygdesenter.  En slik plan skal blant 
annet bidra til et tydligere trafikkmønster i området ved kommunehuset, skolen og kafeen.  
Det er ønske om å få etablert et torg i området som kan innarbeides i planen. 
 
Internett 
Det foreslås at kommunen arbeider for å få bedret infrastrukturen for bredband/internett i hele 
kommunen.  Det utføres for tiden en statuskartlegging av dekningen, og det skal utarbeides en 
rapport som skal gi anbefalinger om nødvendig oppgradering av nevnte infrastruktur. 
 
Strøm 
Det foreslås at kommunen utarbeider retningslinjer for småskala strømproduksjon ved 
vindkraft.  Dette kan gjøres i kommuneplanens arealdel. 
 
Kap. 4 Oppvekst, levekår og folkehelse 
I oppsummeringen til dette kapitlet i planutkastet foreslås det tiltak som tar sikte på å senke 
terskelen for deltakelse i samfunnet, utjevne helseforskjeller og bidra til bedre  helse hos 
kommunens innbyggere samt bedre mulighet for eldre til å bo hjemme lenger. 
 
Kap. 5 Bærekraftig utvikling 
Sosial bærekraft vil være Rømskogs største utfordring i planperioden.  Synkende folketall 
kombinert med aldrende befolkning gir kommunen store utfordringer med hensyn til å 
opprettholde et godt tjenestetilbud på alle områder.  Det foreslås at kommunen endrer strategi 
i forhold til bosettingsmønster slik at det i planperioden legges mer vekt på å utvikle et 
levende bygdesenter.  Dette krever blant annet en mer kompakt bebyggelsesstruktur.  For å få 
til dette må nevnte strategi nedfelles i kommuneplanens arealdel. 
 
Kap. 6 Arealstrategi 
Målene fra kommuneplanens samfunnsdel foreslås å være styrende for utformingen av 
arealdelen.  Dette kan oppsummeres slik: 
 
1. Det innarbeides i arealdelen arealmessige føringer som bidrar til utvikling av et godt og   
levende lokalsenter med attraktive boliger og godt servicetilbud. 

 
2. Hovedstrategi i planperioden vil være tettstedsutvikling, men fortsatt åpent for spredt 
boligbygging som er nærmere definert i arealdelen og i Fylkesplan for Østfold. 
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3. Det ønskes i arealdelen lagt til rette for bebyggelse mot vassdrag innen nærmere definerte 
områder. 
 
4. Områder med god kapasitet med hensyn til vann og avløp og tilgang til gang og 
sykkelveinett prioriteres som byggeområder. 
 
Arealstrategien er for øvrig omtalt i kap. 6 og foreslås å være veiledende for utarbeidelsen av 
kommuneplanens arealdel. 
 
Fritidsbebyggelse 
1. Nye hytteområder avgrenses til den nordlige delen av Rømsjøen. 
2. Boligområder og hytteområder holdes atskilt. 
3. Planlegging og utbygging av nye hytteområder skal til en hver tid balanseres i forhold til 
etterspørsel og avveies mot mulige negative konsekvenser for kommunens tjenestetilbud. 
 
Dette er et utdrag av de prioriteringer som det legges opp til i kommuneplanens samfunnsdel 
på de områdene som er definert i foran nevnte 6 kapitler.  Det er lagt opp til at denne 
kommuneplanen skal være uavhengig av valg av utviklingsretning i den pågående 
kommunereformprosessen.  Kommuneplanens samfunnsdel legger vekt på utviklingen av 
Rømskog som lokalsamfunn, og drøfter i mindre grad kommunens organisasjonsform.  
Planen kan fungere som en kommunedelplan dersom Rømskog skulle komme til å inngå i en 
større kommuneenhet. 
 
Når det gjelder behandlingen av kommuneplanen (samfunnsdel og arealdel) skal 
kommuneplanen ifølge Pbl. § 11-15 vedtas av kommunestyret.  Planen skal kunngjøres og 
gjøres tilgjengelig på elektroniske medier.  Det vil konkret si at kommunestyrets vedtak skal 
kunngjøres i Indre Akershus Blad og legges ut på kommunens hjemmeside med elektronisk 
link til selve planen.  Et eksemplar av planen skal sendes til Kommunal og 
moderniseringsdepartementet, Fylkesmannen i Østfold, Østfold fylkeskommune og berørte 
statlige myndigheter.   
 
Kommunestyrets vedtak om kommuneplan kan ikke påklages.  Kommuneplanens 
samfunnsdel skal ifølge Pbl, § 11-3 legges til grunn for kommunens egen virksomhet og for 
statens og regionale myndigheters virksomhet i kommunen. 
 
KONKLUSJON: 
På bakgrunn av foranstående foreslår rådmannen at utkast til kommuneplanens samfunnsdel 
for Rømskog kommune for tidsrommet 2015 – 2027 godkjennes i henhold til Pbl, § 11-15 
Vedtak av kommuneplan. 
 
VEDLEGG:  
1. Utkast til kommuneplan for Rømskog – samfunnsdelen. 
2. Oversikt – kommentarer til mottatte uttalelser etter høringsrunder for samfunnsdelen. 
3. Høringsuttalelser etter høringsrunden for kommuneplanens samfunnsdel. 
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1. Finansreglementets virkeområde 
 


1.1 Hensikten med reglementet 


Reglementet skal gi rammer og retningslinjer for kommunens finansforvaltning. Reglementet 


utgjør en samlet oversikt over de rammer og begrensninger som gjelder, og underliggende 


fullmakter/instrukser/rutiner skal hjemles i reglementet. Reglementet definerer de 


avkastnings- og risikonivå som er akseptable for plassering og forvaltning av likvide midler 


og midler beregnet for driftsformål, opptak av lån/gjeldsforvaltning og plassering og 


forvaltning av langsiktige finansielle aktiva. 


 


1.2 Hvem reglementet gjelder for 


Reglementet gjelder for Rømskog kommune. Reglementet gjelder også for virksomhet i 


kommunale foretak etter kommuneloven kapittel 11 og interkommunalt samarbeid etter 


kommuneloven § 27.   


 


I den grad disse virksomhetene har en egen finansforvaltning skal denne utøves i tråd med 


dette reglementet, eller i tilfellet med interkommunalt samarbeid, etter et omforent 


finansreglement som er godkjent av kommunestyret.  


 


 


2. Hjemmel og gyldighet 
 


2.1 Hjemmel 


 


Dette reglementet er utarbeidet på bakgrunn av: 


 


 Lov om kommuner og fylkeskommuner av 25. september 1992, § 52 


 Ny forskrift om kommuners og fylkeskommuners finansforvaltning fastsatt av KRD 9. 


juni 2009 (FOR 2009-06-09 nr 635). 


 


2.2 Gyldighet 


  


 Reglementet trer i kraft fra og med 01.12.2014  Finansreglementet skal vedtas minst én 


gang i hver kommunestyreperiode.  


 Dette reglementet erstatter alle tidligere regler og instrukser som kommunestyret eller 


annet politisk organ har vedtatt for Rømskog kommunes finansforvaltning. 


 


 


3. Forvaltning og forvaltningstyper 
 


I samsvar med bestemmelsene i forskriften om kommuners og fylkeskommuners 


finansforvaltning skal reglementet omfatte forvaltningen av alle kommunens finansielle aktiva 


(plasseringer) og passiva (rentebærende gjeld). Gjennom dette finansreglementet er det vedtatt 


målsettinger, strategier og rammer for: 


 


 Forvaltning av ledig likviditet og andre midler beregnet for driftsformål. 


 Forvaltning av kommunens gjeldsportefølje og øvrige finansieringsavtaler 


 Plassering og forvaltning av kommunens eventuelle langsiktige finansielle aktiva 
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4. Formålet med kommunens finansforvaltning 
Finansforvaltningen har som overordnet formål å sikre en rimelig avkastning samt stabile og 


lave netto finansieringskostnader for kommunens aktiviteter innenfor definerte risikorammer. 


 


Kommunens finansportefølje skal forvaltes som en helhet hvor en søker å oppnå lavest mulig 


netto finansutgifter over tid, eller høyest mulig netto finansinntekter over tid, med en lav 


finansiell risiko. 


 


I avveiningen mellom økt avkastning og redusert risiko skal redusert risiko foretrekkes. 


Det vises for øvrig til omtale av hensikten med finansreglementet i pkt 1. 


 


Dette søkes oppnådd gjennom følgende delmål: 


  


 Kommunen skal til en hver tid ha likviditet (inkludert trekkrettigheter) til å dekke løpende 


forpliktelser.  


 Plassert overskuddslikviditet skal over tid gi en god og konkurransedyktig avkastning 


innenfor definerte krav til likviditet og risiko, hensyntatt tidsperspektiv på plasseringene. 


 Lånte midler skal over tid gi lavest mulig totalkostnad innenfor definerte krav til 


refinansieringsrisiko og renterisiko, hensyntatt behov for forutsigbarhet i lånekostnader. 


 Forvaltning av langsiktige finansielle aktiva skal gi en god langsiktig avkastning til 


akseptabel risiko som over tid skal bidra til å gi kommunens innbyggere et best mulig 


tjenestetilbud 


 


 


5. Generelle rammer og begrensninger 
 


 Kommunestyret skal selv gjennom fastsettelse av dette finansreglement, ta stilling til hva 


som er tilfredsstillende avkastning og vesentlig finansielle risiko, jfr. kommunelovens 


§52. 


 Reglementet skal baseres på kommunens egen kunnskap om finansielle markeder og 


instrumenter. 


 Kommunestyret skal ta stilling til prinsipielle spørsmål om finansforvaltningen, herunder 


hva som regnes som langsiktige finansielle aktiva.  Det påligger rådmannen en selvstendig 


plikt til å utrede og legge frem saker for kommunestyret som anses som prinsipielle. 


 Rådmannen skal fortløpende vurdere egnetheten av reglementets forskjellige rammer og 


begrensninger, og om disse på en klar og tydelig måte sikrer at kapitalforvaltningen 


utøves forsvarlig i forhold til de risikoer kommunen er eksponert for. 


 Det tilligger rådmannen å inngå avtaler i overensstemmelse med dette reglementet. 


 Det tilligger rådmannen med hjemmel i dette finansreglement, å utarbeide nødvendige 


fullmakter/instrukser/rutiner for de enkelte forvaltningsformer som er i overensstemmelse 


med kommunens overordnede økonomibestemmelser. Rådmannen skal sørge for at 


fullmakter, instrukser og rutiner til enhver tid er à jour.  


 Finansielle instrumenter og/eller produkter som ikke er eksplisitt tillatt brukt gjennom 


dette reglementet, kan ikke benyttes i kommunens finansforvaltning. 


 Av hensyn til risiko for at man internt eller hos motpart ikke har tilstrekkelig kompetanse, 


bemanning, systemer og/eller rutiner så tillates ikke utøvelse av finansforvaltning som går 


utover den kompetanse som kommunen selv besitter. 
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Kommunen kan i sin finansforvalting benytte seg av andre finansielle instrumenter, såkalte 


avledede instrumenter/derivater.  Slike instrumenter skal være konkret angitt under de enkelte 


forvaltningsformer og må benyttes innenfor risikorammene for underliggende aktiva eller 


gjeld og skal inngå ved beregning av finansiell risiko. 


 


Plassering av Rømskog kommunes midler i verdipapirer, skal skje iht. etiske kriterier. 


Kriteriene er beskrevet under plassering av langsiktige finansielle aktiva, pkt 8.  Så langt det 


er praktisk mulig skal disse etiske kriterier også gjelde for plasseringer i verdipapirfond. 


 


Konkrete rammer for forvaltning av henholdsvis kommunens midler til driftsformål (inkl. 


ledig likviditet), gjeldsporteføljen og langsiktige finansielle aktiva omtales i fortsettelsen hver 


for seg. 


 


 


6. Forvaltning av ledig likviditet og andre midler beregnet for driftsformål 
 


Kommunens midler til driftsformål (herunder ledig likviditet) kan plasseres i bankinnskudd, 


pengemarkedsfond og rentebærende verdipapirer med kort løpetid.  Alle plasseringer skal 


gjøres i norske kroner (NOK). 


 


Kommunen kan inngå rammeavtale for å ivareta det løpende behov for banktjenester. Ved 


valg av hovedbankforbindelse stilles det krav om minimum internasjonal kredittrating BBB+ 


eller tilsvarende kredittvurdering. Det kan gjøres avtale om trekkrettighet. Det er prosedyren i 


kredittvurderingen hos DnB NOR som skal være retningsgivende. 


 


Kommunens driftslikviditet skal plasseres i kommunens hovedbank, eventuelt supplert med 


innskudd i andre større spare- eller forretningsbanker.  


 


Rømskog kommune skal til enhver tid ha likvide midler til dekning av kommunens løpende 


forpliktelser, fratrukket estimerte innbetalinger, de nærmeste 3 måneder (driftslikviditet) og 


fratrukket avtalt ramme for trekkrettigheter. Disse midlene skal være fullt ut likvide 


(tilgjengelige til en hver tid).  


 


Ledig likviditet og andre midler beregnet for driftsformål, utover midler som angitt i 4. 


avsnitt, anses som overskuddslikviditet.  Overskuddslikviditet inndeles i to grupper:  


  


1. Langsiktige midler = finansielle midler kommunestyret har avsatt og bestemt for varig 


eie (beslutning om varig eie kan omgjøres, men kommunestyret er gjort kjent med 


konsekvenser av omgjøring) (rente og kredittrisiko BBB-) 


 


2. Overskuddslikviditet som ikke er foreslått disponert i økonomiplanen (renterisiko, 


rentedurasjon 1-3 år, enten ingen kredittrisiko eller kredittdurasjon 2 eller BBB+) og 


overskuddslikviditet som er vedtatt disponert i økonomiplanperioden (liten renterisiko, 


durasjon 6-12 mnd) 


 


 


Ledig likviditet og andre midler beregnet for driftsformål, utover hva som trengs til dekning 


av kommunens løpende forpliktelser, fratrukket estimerte innbetalinger, de nærmeste 3 


måneder, kan plasseres etter følgende retningslinjer:  
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6.1. Innskudd i bank 


 


For bankinnskudd gjelder følgende begrensninger: 


a) Tidsbinding kan ikke avtales for en periode på mer enn 6 måneder 


b) Et enkelt innskudd med tidsbinding kan ikke utgjøre mer enn NOK 5 mill 


c) Kommunens samlede innskudd i bank/kredittinstitusjon (inkl. direkte eie av 


verdipapirer utstedt eller garantert av institusjonen) skal ikke overstige 2 % av 


institusjonens forvaltningskapital  


 


 


6.2. Andeler i pengemarkedsfond 


 


For plassering i pengemarkedsfond gjelder følgende: 


a) Midler kan kun plasseres i fond forvaltet av selskap med bred verdipapirforvaltning og 


som inngår som en del av anerkjent institusjon/finanskonsern. 


b) Det skal kun plasseres i fond med rentefølsomhet kortere enn 12 måneder. 


c) Ingen av fondets enkeltpapirer skal ha lavere kredittrating enn BBB- (”investment 


grade”), eller de skal være vurdert av forvalter til å ha minimum tilsvarende 


kredittkvalitet. 


d) Porteføljen i aktuelle pengemarkedsfond kan bestå av papirer med inntil 20 % BIS-


vekt, herunder: 


- Rentebærende papirer utstedt eller garantert av den norske stat. 


- Rentebærende NOK denominerte papirer utstedt eller garantert av OECD/EØS 


sone A stater
1
. 


- Obligasjoner med fortrinnsrett (særskilt sikrete obligasjoner)
2
  


- Rentebærende papirer utstedt eller garantert av norske statsforetak. 


- Rentebærende papirer utstedt eller garantert av norske kommuner eller 


fylkeskommuner. 


- Rentebærende papirer, i form av ”senior” sertifikat – og obligasjonslån, utstedt 


eller garantert av norske banker eller kredittinstitusjoner.  


e) Det kan ikke plasseres midler i pengemarkedsfond som inneholder 


industriobligasjoner, ansvarlige lån eller fondsobligasjoner. 


f) Det skal ikke være begrensninger på uttaksretten i fondene som benyttes, og midlene 


skal alltid være tilgjengelige på få dager. 


g) Samlet gjennomsnittlig løpetid for kreditten (kredittdurasjonen) i et enkelt 


pengemarkedsfond skal ikke overstige 1,5 år. 


 


6.3. Direkte eie av verdipapirer 


 


Direkte eie av verdipapirer skal ikke foretas på ledig likviditet.  


 


 


6.4. Felles plasseringsbegrensninger 


 


                                                 
1
 Stat i sone A: Stater innen OECD området, samt Det europeiske økonomiske fellesskap.  Stater som 


reforhandler sin statlige utenlandsgjeld, skal utelukkes i et tidsrom på 5 år. 
2
 Obligasjoner utstedt av kredittforetak med fortrinnsrett i en sikkerhetsmasse bestående av offentlige lån, utlån 


med pant i bolig eller annen fast eiendom. 
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 Kommunens samlete innskudd i bank/kredittinstitusjon (inkl. direkte eie av 


verdipapirer utstedt eller garantert av institusjonen) skal ikke overstige 2 % av 


institusjonens forvaltningskapital  


 Kommunens eierandel i et pengemarkedsfond skal ikke overstige 5 % av fondets 


forvaltningskapital.  


 


 


6.5. Rapportering 


 


Rådmannen skal i forbindelse med kvartalsrapportering legge frem rapporter for 


kommunestyret som viser status for forvaltningen av ledig likviditet og andre midler beregnet 


for driftsformål.  I tillegg skal rådmannen etter årets utgang legge frem en rapport for 


kommunestyret som viser utviklingen gjennom året og status ved utgangen av året. 


 


Rapporten skal minimum angi følgende: 


 Fordeling på de ulike plasseringsalternativer/typer aktiva i kroner (markedsverdier) og i 


prosent av de samlede midler til driftsformål. 


 Egne rentebetingelser sammenlignet med markedsrenter. 


 Rådmannens kommentarer knyttet til sammensetning, rentebetingelser/avkastning, 


vesentlige markedsendringer og endring i risikoeksponering, samt konsekvenser slike har 


for Rømskog kommune. 


 


 


7. Forvaltning av kommunens gjeldsportefølje og øvrige 


finansieringsavtaler 
 


7.1. Vedtak om opptak av lån 


 


Kommunestyret fatter vedtak om opptak av nye lån i budsjettåret. Slik vedtak skal som 


minimum angi: 


 


 Lånebeløp 


 Nedbetalingstid 


 


Med utgangspunkt i kommunestyrets vedtak skal det gjennomføres låneopptak, herunder 


godkjenning av lånevilkår, og for øvrig forvaltning av kommunens innlån etter de 


retningslinjer som framgår av dette reglementet, og i tråd med bestemmelsene i 


Kommunelovens § 50 om låneopptak.   


 


Det kan også tas opp lån til refinansiering av eksisterende gjeld.  


 


7.2.  Valg av låneinstrumenter 


 


Det kan kun tas opp lån i norske kroner. 


 


Lån kan tas opp som direkte lån i offentlige og private finansinstitusjoner, samt i livselskaper. 


Det er også adgang til å legge ut lån i sertifikat- og obligasjonsmarkedet.  Lån kan tas opp 


som åpne serier (rammelån) og uten avdrag (bulletlån).  
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Finansiering kan også skje gjennom finansiell leasing dersom dette synes formålstjenlig. Alle 


leasingavtaler skal vurderes og eventuelt godkjennes av rådmannen gjennom dennes 


signering.  


 


7.3. Tidspunkt for låneopptak 


 


Låneopptakene skal vurderes opp mot likviditetsbehov, vedtatt investeringsbudsjett, 


forventninger om fremtidig renteutvikling og generelle markedsforhold. 


 


7.4. Konkurrerende tilbud 


 


Låneopptak skal søkes gjennomført til markedets gunstigste betingelser. Det skal innhentes 


minst 2 konkurrerende tilbud fra aktuelle långivere eller leverandør av leasingtjenester.  Det 


kan gjøres unntak fra denne reglen for situasjoner hvor kommunen velger å legge ut sertifikat- 


eller obligasjonslån gjennom å gi en tilrettelegger et eksklusivt mandat.  Prinsippet kan også 


fravikes ved låneopptak i statsbank (f.eks. etableringslån i Husbanken).   


 


7.5. Valg av rentebindingsperiode – bruk av sikringsinstrumenter 


 


Styring av låneporteføljen skal skje ved å optimalisere låneopptak og rentebindingsperiode i 


forhold til oppfatninger om fremtidig renteutvikling og innenfor et akseptabelt risikonivå gitt 


et overordnet ønske om forutsigbarhet og stabilitet i lånekostnader.  


 


Forvaltningen skal legges opp i henhold til følgende;  


a) Gjeldsporteføljen skal være oversiktlig. 


b) Refinansieringsrisikoen skal reduseres ved å spre tidspunkt for renteregulering/forfall   


c) Gjennomsnittlig gjenværende rentebinding (durasjon – vektet rentebindingstid) på 


samlet rentebærende gjeld skal til en hver tid være mellom 1 og 5 år. Rentebindingen 


skal kontinuerlig overvåkes for å vurdere rentebindingen. 


d) Administrasjonen vurderer fortløpende kreditt-porteføljens sammensetning mellom 


flytende og fast rente.  


e) Andelen av gjeldsporteføljen som har fast rente, bør fordeles i 1 til 5 års segmentet på 


en slik måte at kommunen får lavest mulig refinansieringsrisiko. 


f) I en normalsituasjon og som en benchmark skal den samlete gjeldsporteføljens 


vektede renteløpetid være 3 år.   


 


For å oppnå ønsket rentebinding, gis det anledning til å ta i bruk framtidige renteavtaler 


(FRA) og rentebytteavtaler (SWAP).  Rentesikringsinstrumentene kan benyttes i den hensikt å 


endre renteeksponeringen for kommunens lånegjeld.  Forutsetninger for å gå inn i slike 


kontrakter skal være at en totalvurdering av renteforventninger og risikoprofil på et gitt 


tidspunkt, tilsier at slik endring er ønskelig.  


 


Det er ikke tillatt å løsrive derivathandelen fra den øvrige finansforvaltningen, og beregninger 


under punkt b) skal inkludere FRA- og SWAP-kontrakter.  Hensikten bak hver 


derivatkontrakt skal dokumenteres, og kontraktene skal knyttes til underliggende lån eller 


låneportefølje.  Det skal kun benyttes større banker med bred dokumentert erfaring innenfor 


dette området, som motpart ved slike kontrakter. 


 


7.6. Størrelse på enkeltlån – spredning av låneopptak 
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Forvaltningen legges opp i henhold til følgende; 


a) Låneporteføljen skal bestå av færrest mulig lån, dog slik at refinansieringsrisikoen ved 


ordinære låneforfall begrenses.  


b) Et enkeltlån kan ikke utgjøre mer enn 25 % av kommunens samlete gjeldsportefølje 


c) Under ellers like forhold vil det være formålstjenlig at kommunen fordeler 


låneopptakene på flere lånegivere. 


d) Låneporteføljen skal settes sammen slik at en oppnår størst mulig forutsigbarhet i 


rentekostnadene. 


e) Under ellers like forhold vil det være formålstjenlig at kommunen inngår avtaler om 


finansiell leasing med flere leverandører.  


 


 


 


7.7. Rapportering 


 


Rådmannen skal i forbindelse med kvartalsrapportering rapportere på status for 


gjeldsforvaltningen.  I tillegg skal rådmannen etter årets utgang rapportere til kommunestyret 


med hensyn på utviklingen gjennom året og status ved utgangen av året. 


 


For gjeldsforvaltningen skal det rapporteres om følgende: 


 Opptak av nye lån (inkl. avtaler om finansiell leasing) så langt i året. 


 Konvertering av eldre låns så langt i året. 


 Sammensetning og verdi av låneporteføljen fordelt på de ulike typer passiva. 


 Sammensetning av avtaler om finansiell leasing. 


 Løpetid for passiva og gjennomsnittlig rentebinding. 


 Egen rentebetingelser sammenlignet med markedsbetingelser. 


 Rådmannens kommentarer knyttet til endring i risikoeksponering, gjenværende 


rentebinding og rentebetingelser i forhold til kommunens økonomiske situasjon og 


situasjon i lånemarkedet, samt forestående finansierings-/refinansieringsbehov.  


 


 


8. Forvaltning av kommunens langsiktige finansielle aktiva 
 


8.1 Formål 


 


Forvaltning av kommunens langsiktige finansielle aktiva har som formål å sikre en langsiktig 


avkastning som kan bidra til å gi innbyggerne i Rømskog kommune et godt tjenestetilbud.  


Det styres etter en rullerende investeringshorisont på 5 år, samtidig som en søker en rimelig 


årlig bokført avkastning. 


 


8.2 Investeringsrammer 


 


Rømskog kommune har ikke rammer for plassering av langsiktige finansielle aktiva.   


 


Dersom kommunen på et fremtidig tidspunkt har til hensikt å etablere forvaltning av 


langsiktige finansielle aktiva, vil dette finansreglement bli oppjustert med nødvendige og 


tilstrekkelige rammer og retningslinjer for slik forvaltning.  Det endrete finansreglement vil 


bli vedtatt av kommunestyret før oppstart av forvaltning av langsiktige finansielle aktiva. 
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9. Etiske retningslinjer 
 


De etiske retningslinjene som til enhver tid er gjeldende for Statens Pensjonsfond Utland, skal 


være retningsgivende for Rømskog kommunes etiske håndtering av kapitalforvaltningen.  


Retningslinjene er fastsatt av Finansdepartementet 1. mars 2010.  


 


Disse retningslinjene innebærer blant annet at selskaper som produserer særlig inhumane 


våpen skal utelukkes fra porteføljen.  Videre skal selskaper utelukkes dersom det er åpenbar 


uakseptabel risiko for at kommunen gjennom sine investeringer medvirker til: 


 


 


 Produsering av tobakk 


 Å selge våpen eller militært materiell til stater nevnt i punkt 3.2 i retningslinjene for 


forvaltningen av SPU. 


 Grove eller systematiske krenkelser av menneskerettigheter, som for eksempel drap, 


tortur, frihetsberøvelse, tvangsarbeid, utnyttelse og annen utbytting av barn 


 Alvorlig krenkelse av individers rettigheter i krig eller konfliktsituasjoner  


 alvorlig miljøskade 


 grov korrupsjon 


 andre særlige grove brudd på grunnleggende etiske normer  


 


Rømskog kommune vil påse at samarbeidende forvaltere er informert om både 


forvaltningsrammer og etiske retningslinjer i kommunens Reglement for finansforvaltning.  


Det er Rømskog kommunes mål at kapital ikke plasseres i selskaper med en uakseptabel etisk 


profil, og at det derfor velges forvaltere som hensyntar de etiske sidene ved utvelgelsen av 


sine investeringer.   


 


Dersom kommunen blir gjort oppmerksom på at det hos en forvalter er plasseringer i 


selskaper med en uakseptabel etisk profil, skal dette tas opp til diskusjon med forvalteren med 


sikte på at nevnte plasseringer gjort av forvalteren, opphører, eller at kommunen trekker seg 


ut av det aktuelle produkt hos forvalteren. 


 


 


10. Konstatering av avvik og vurdering og kvalitetssikring av finansiell 


risiko 


10.1 Konstatering av avvik 


Ved konstatering av avvik mellom faktisk finansforvaltning og finansreglementets rammer, 


skal slikt avvik umiddelbart lukkes.  Avviket slik det har fremstått, og eventuelt økonomisk 


konsekvens av avviket, skal uten ugrunnet opphold rapporteres til kommunestyret sammen 


med forslag til rutineendringer som vil redusere sannsynligheten for slikt avvik i fremtiden, 


samt eventuelle endringer i finansreglementet.   


 


Dersom den konstaterte økonomiske konsekvens av avviket er mindre enn vesentlig, kan slik 


rapportering utestå til neste ordinære finansrapportering til kommunestyret. 
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10.2 Risikovurderinger 


Det skal til hver rapportering til kommunestyret gjøres følgende atskilte risikovurderinger: 


 


 Renterisikoen for plasseringer av ledig likviditet og andre midler beregnet for driftsformål 


og gjeldsporteføljen sett i sammenheng, 


 En ”netto” gjeldsbetraktning som viser kommunens regnskapsmessige 


renterisiko angitt i NOK ved en 1 %-andel generell endring i rentekurven. 


10.3 Kvalitetssikring 


Finansforskriften pålegger kommunestyret å la uavhengig kompetanse vurdere om 


finansreglementet legger rammer for en finansforvaltning som er i tråd med kommunelovens 


regler og reglene i finansforskriften.  I tillegg skal uavhengig kompetanse vurdere rutinene for 


vurdering og håndtering av finansiell risiko, og rutiner for å avdekke avvik fra 


finansreglementet.  


 


Rådmannen pålegges ansvar for at slike eksterne vurderinger innhentes.  


 


Kvalitetssikring av finansreglementet skal finne sted ved hver endring av reglementet, og før 


kommunestyret vedtar nytt, endret finansreglement.  I denne sammenheng skal det også 


rapporteres på utført kvalitetssikring av rutinene.  
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VEDLEGG til finansreglement – definisjoner og lenker 
 
Definisjoner 
 
Absolutt risiko 


Risiko målt ved svingninger rundt et gjennomsnitt 
uttrykt som et absolutt mål 
 
Administrasjonsrisiko 


Knyttet til rutiner internt/ hos motpart 
 
Aksjeindeksobligasjon 


Verdipapirprodukt hvor innskudd bindes en bestemt 
periode. Investor er garantert hele innskudd tilbake 
samt hele eller deler av aksjeavkastningen 
 
Aksjer 


Verdipapir utstedt fra private bedrifter eller offentlige 
institusjoner, hvor kjøp gir eierandel 
 
Aktiv forvaltning 


Forvalter velger selv verdipapirer til en portefølje på 
bakgrunn av egne analyser og vurderinger for 
derigjennom å oppnå høyere avkastning enn en 
sammenlignbar portefølje 
 
Aktivaklasser 


Samlebetegnelse på ulike typer verdipapir som har 
de samme egenskapene, eksempelvis aksjer, 
obligasjoner og pengemarked 
 
Allokering 


Fordeling av de midler som skal investeres på ulike 
markeder og aktivaklasser 
 
Avkastningskrav 


Nedre grense for ønsket avkastning 
 
Benchmark 


Sammenlignbar portefølje, referanse 
 
BIS-Bank of International Settlement 


Fastsetter bl.a vektingsregler for 
finansinstitusjonenes 
utlån og tilhørende krav til kapitaldekning iht risiko 
 
Derivat 


Samlebetegnelse på kontrakter basert på verdien av 
et sett underliggende (fysiske) aksjer, obligasjoner 
eller indekser. De viktigste former er 
futureskontrakter og opsjoner 
 
Differanseavkastning 


Se meravkastning 
 
Diskresjonær forvaltning 


Forvaltningsform hvor forvalter konstruerer og 
handler i en portefølje basert på kundens ønsker 
 
Diversifisere 


Spre eller redusere risiko gjennom å kombinere 
aktiva med ulik risikoegenskaper 
 
Durasjon 


Et mål som uttrykker gjennomsnittlig løpetid for en 
obligasjon, definert som et vektet snitt av årlige 


rentekuponger og pålydende verdi. Begrepet 
uttrykker korrigert løpetid, og derigjennom 
obligasjonsprisens følsomhet for renteendringer 
 
Fond 


Portefølje bestående av eksempelvis aksjer hvor 
flere investorer kan eie andeler 
 
Hedgefond 


Forvaltningsprodukt som kan kombinere ulike 
aktivaklasser og som kan benytte ulike 
investeringsstiler for å oppnå stabil avkastning med 
lav risiko 
 
Indeks 


Vektet verdi/ forholdstall for alle/ deler av 
eksempelvis aksjer på en børs. Indeksen angir den 
gjennomsnittlige avkastningen for de aktiva som 
inngår i indeksen 
 
Indeksforvaltning 


Se passiv forvaltning 
 
Inflasjon 


Betegnelse som angir med hvilken størrelse i 
prosent det generelle prisnivået på varer og 
tjenester øker med 
 
Information Ratio 


Mål som uttrykker en forvalters dyktighet til å skape 
avkastning ut over benchmark, definert som 
meravkastning dividert på relativ risiko 
 
Investeringspolicy 


Dokument som beskriver en rekke forhold omkring 
en investering, eksempelvis avkastnings- og 
risikovurderinger, landfordelinger og valutaforhold 
 
Investeringsportefølje 


Faktisk fordeling i en portefølje mellom ulike 
Aktivaklasser 
 
Investeringsstrategi 


Strategi som beskriver hvordan samlete midler skal 
investeres i ulike markeder og aktivaklasser 
 
Korrelasjonskoeffisient 


Statistisk begrep som definerer grad av 
samvariasjon mellom to variabler, eksempelvis to 
aksjer. Dersom korrelasjonen er 1 (-1) beveger de 
to variablene seg alltid i takt (utakt). Dersom den er 
0 beveger de to seg helt uavhengig av hverandre 
 
Kredittrisiko 


Kredittrisiko representerer faren for at motparten i 
en kontrakt, for eksempel en låntaker eller 
motparten i en derivatkontrakt, ikke innfrir sine 
forpliktelser. Eksempelvis at motpart i en låneavtale 
eller en selger av en obligasjon ikke betaler tilbake 
hele eller deler av lånet (inkludert rentene).  
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Likviditet 


Begrep som uttrykker grad av enkelhet og hurtighet 
et aktiva kan omsettes til kontanter 
 
Likviditetsrisiko 


Knyttet til at midler ikke kan omformes til kontanter i 
løpet av en rimelig tidsperiode 


 
Markedsrisiko 


Risikoen for tap eller økte kostnader som følge 
av endringer i markedspriser/kurssvingninger i 
de verdipapirmarkedene kommunene er 
eksponert 
 
Meravkastning 


Differansen mellom avkastningen i en faktisk 
portefølje og avkastningen på en nærmere definert 
Referanseportefølje 
 
NOK 


Norske kroner 
 
Obligasjon 


Rentepapir utstedt av private bedrifter eller 
offentlige institusjoner. Utsteder forplikter seg til å 
betale kjøper bestemte årlige beløp (kuponger) 
samt pålydende ved endelig innløsning 
 
Passiv forvaltning 


Forvalter søker å oppnå avkastning og risiko som 
en sammenlignbar portefølje eller indeks 
 
Pengemarked 


Rentepapir som har innløsning innen ett år. Slike 
kortsiktige aktiva har høy likviditet og kan ha relativt 
lav risiko 
 
Portefølje 


Samling av ett eller flere enkeltaktiva eksempelvis 
Enkeltaksjer 
 
Rebalansering 


Transaksjon som følge av at de ulike elementene i 
porteføljen utvikler seg ulikt over tid. Dette medfører 
at de relative vektene beveger seg bort fra normal-
posisjon 
 
Referanseindeks 


Se indeks 
 
Relativ risiko 


Risiko målt ved svingninger rundt et gjennomsnitt 
uttrykt som et relativt mål. Slik risiko måles ofte som 
svingninger i forhold til en sammenlignbar portefølje 
eller indeks svingninger 
 
Rentebærende papirer 


Sertifikater (pengemarked) og obligasjoner 
 
Rentekurve 


Oppstår når en sammenligner renter for ulike 
tidshorisonter. Kurven danner utgangspunkt for 
prising av rentepapirer og påvirkes av forhold som 
forventninger, risiko knyttet til ulike tidshorisonter 
samt tilbud og etterspørsel i rentemarkedets ulike 
tidshorisonter 
 
 


Renterisiko 


Risikoen for at verdien på plasseringer i 
rentebærende verdipapirer endrer seg når renten 
endrer seg. Går renten opp, går verdien av 
plasseringer i rentebærende verdipapirer ned og 
motsatt. Det er også renterisiko knyttet til 
kommunens innlån. Endringer i markedsrenten 
påvirker rentekostnader, og for eksempel også 
innløsningsverdi på opptatte fastrentelån.  
 
Risikofritt 


Aktiva hvor det er generelt er knyttet lite eller ingen 
risiko til uttak, eksempelvis bankrente 
 
Risikopremie 


Avkastning ut over risikofritt alternativ 
 
Sharpe Ratio 


Mål som uttrykker en forvalters dyktighet til å skape 
avkastning ut over benchmark, definert som 
meravkastning dividert på total risiko 
 
Standardavvik 


Viser hvor mye verdien av en variabel kan ventes å 
svinge i fremtiden, basert på målinger av observerte 
verdier. Begrepet uttrykker svingninger rundt et 
gjennomsnitt 
 
Stat i sone A 


Stater innen OECD-området og Det europeiske 
økonomiske fellesskap, unntatt stater som i løpet av 
de siste fem årene har avsluttet reforhandling av sin 
statlige utenlandsgjeld 
 
Strategisk aktivaallokering 


Fordeling av en porteføljes aktivaklasser hvor hver 
klasse uttrykkes som et prosenttall. Begrepet 
representerer porteføljens normalposisjon 
 
Stresstest 


Økonomisk tilstand uttrykt ved 4 ekstreme 
hendelser som sammen vil påvirke en porteføljes 
verdi i sterk negativ retning 
 
Systematisk risiko i aksjemarkedet 


Knyttet til tap som følge av at de aktuelle 
aksjemarkeder kommunen er eksponert mot vil stige 
eller falle på kort og/ eller lang sikt 
 
Taktisk aktivaallokering 


Fordeling av en porteføljes aktivaklasser hvor hver 
klasse uttrykkes med øvre og nedre grense for tillatt 
andel av totalportefølje 
 
Terminkontrakt 


Avtale om levering av en eiendel eller dens 
pengeverdi på et forhåndsbestemt tidspunkt hvor 
pris avtales ved kontraktsinngåelse 
 
Tracking error 


Annualisert relativ risiko 
 
Transaksjonskostnad 


Kostnader forbundet med kjøp og salg av verdipapir 
og verdipapirfond 
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Usystematisk risiko i aksjemarkedet 


Knyttet til at et enkelt investeringsobjekt vil stige 
eller falle i verdi i forhold til markedet på kort og/ 
eller lang sikt 
 
Valutarisiko 


Risikoen for tap på plasseringer og lån pga. 
kurssvingninger i valutamarkedet 
 
Verdipapir 


Betegnelse på ulike aktiva, eksempelvis aksje, 
obligasjon eller pengemarked 
 
Volatilitet 


Betegnelse på risiko, dvs grad av svingninger rundt 
et gjennomsnitt 
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Lenker 
 
Forskrift om kommuners og fylkeskommuners finansforvaltning 
http://www.lovdata.no/for/sf/kr/xr-20090609-0635.html 
 
KS veileder til god finansforvaltning i kommunesektoren 
http://www.ks.no/tema/Okonomi/Nasjonalokonomi/Finansforvaltning-i-
kommunesektoren/ 
 
Norges Bank har publisert en liste med definisjon av ord og uttrykk, med lenke fra 
hovedsiden; 
http://www.norges-bank.no/ 
http://www.norges-bank.no/templates/article____11598.aspx 
 
Finansdepartementet – De etiske retningslinjer for SPU – Statens Pensjonsfond 
Utland: 
http://www.regjeringen.no/nb/dep/fin/tema/statens_pensjonsfond/ansvarlige-
investeringer/etiske-retningslinjer-for-statens-pensjo.html?id=434894  
 
Finanstilsynet 
http://www.finanstilsynet.no/ 
 
Finanstilsynet - Stresstester 
http://www.finanstilsynet.no/no/Forsikring-og-pensjon/Skadeforsikring/Tilsyn-og-
overvakning/Rapportering/Stresstester/ 
 
Verdipapirfondenes forenings nye bransjestandard for rentefond 
http://www.holbergfondene.no/viewfile.aspx?id=1064 
 
samt definisjoner, andre bransjestandarder m.v. 
http://www.vff.no 
 


 



http://www.lovdata.no/for/sf/kr/xr-20090609-0635.html

http://www.ks.no/tema/Okonomi/Nasjonalokonomi/Finansforvaltning-i-kommunesektoren/

http://www.ks.no/tema/Okonomi/Nasjonalokonomi/Finansforvaltning-i-kommunesektoren/

http://www.norges-bank.no/

http://www.norges-bank.no/templates/article____11598.aspx

http://www.regjeringen.no/nb/dep/fin/tema/statens_pensjonsfond/ansvarlige-investeringer/etiske-retningslinjer-for-statens-pensjo.html?id=434894

http://www.regjeringen.no/nb/dep/fin/tema/statens_pensjonsfond/ansvarlige-investeringer/etiske-retningslinjer-for-statens-pensjo.html?id=434894

http://www.kredittilsynet.no/

http://www.finanstilsynet.no/no/Forsikring-og-pensjon/Skadeforsikring/Tilsyn-og-overvakning/Rapportering/Stresstester/

http://www.finanstilsynet.no/no/Forsikring-og-pensjon/Skadeforsikring/Tilsyn-og-overvakning/Rapportering/Stresstester/

http://www.holbergfondene.no/viewfile.aspx?id=1064

http://www.vff.no/
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RAPPORT FINANSFORVALTNINGEN pr. 30.09.2015 
 


 


I henhold til Rømskog kommunes finansreglement som ble vedtatt i K-sak 53/10 den 


16.12.2010 kap 6.5 og 7.7, skal en finansrapport forelegges kommunestyret hver tertial. 


 


Rapporten skal minimum inneholde følgende: 


 


Ledig likviditet 


 Fordeling på de ulike plasseringsalternativer 


 Fordeling frie midler og hva som finnes på fond 


 Egne rentebetingelser 


 Rådmannens kommentarer om sammensetningen 


 


Gjeldsportefølje 


 Opptak av nye lån 


 Konvertering eldre lån 


 Sammensetning av verdi av porteføljen 


 Løpetid og gjennomsnittlig rentebinding 


 Egne rentebetingelser sammenlignet med markedet 


 Rådmannens kommentar av endring i risiko, gjenværende rentebinding 


 Forestående finansierings- /refinansieringsbehov 


 


 


Ledig likviditet 


Rømskog kommune har alle sine midler (100 %) i Marker Sparebank.  Kommunens samlede 


innskudd i Marker Sparebank overstiger ikke 2 % av bankens forvaltningskapital jfr 


finansreglementet pkt 6.1.  


 


Vi har ikke inngått avtale om endring av renteavtale med Marker Sparebank i denne perioden. 


 


 


Innskuddsplasseringer 30.09.2015 31.12.2014 


Innestående bank 3 507 612 2 850 410 


Herav skattetrekks midler 635 549 1 158 915 


Herav Startlånmidler 77 696 57 515 


Rentesats 1,0 (Skattetrekk 0,25) 1,0(skattetrekk 0,25) 


   


Andre plasseringer 25 266 188 27 994 918 


Herav særinnskudd bank 25 149 979 27 879 979 


Herav Næringsfond 116 209 114 939 


Rentesats 2,55 (Næringsfond 1,00) 2,55 (Næringsfond 1,00) 


Totalsum innskudd 28 773 800 30 845 328 


   


 


Vi har en løpende vurdering av sammensetning på brukskonti og på konti med høyere rente. 







 


Pr 1. kvartal 2015 (nyeste statistikk) var snittrenten på bankinnskudd (for 


kommuneforvaltningen) 2,29%.  Pr. 31.12.2014 var snittrenten på 2,36% i flg SSB.  


NIBOR 3 mnd var på 1,15 % pr. august 2015 (nyeste månedsstatistikk)  i forhold til 1,51 % 


31.12.14. Avtaler som benyttes i mange tilfeller er ”NIBOR 3 mnd + 0,5 % margin” som et 


eksempel.   


 


Kommunen har driftslikviditet til å dekke løpende forpliktelser de neste tre måneder. 


Det er ikke avtalt tidsbinding for bankinnskuddene jfr finansreglementet pkt 6.1 


Låneportefølje 


 


Finansreglementet gir rammer for hvordan låneporteføljen skal forvaltes. Det skal vurderes 


sammensetning av lånetypene med fastrente og løpende rente. Rømskog kommune har i dag 


en andel av fastrente på 26 %, den samme som pr. 31.12.2014. Vi har et mål om at andelen 


fastrentelån skal være ca 25 %.   


 


Hittil i 2014 har rentenivået i pengemarkedet gått ned etter flere nedsettelser av 


styringsrenten. Denne utviklingen er i tråd med varsler fra økonomer og Norges Bank.   


 


Etter at administrasjonen i 2012 endret litt på sammensetningen av låneporteføljen vil det ikke 


være behov for nye endringer den nærmeste tiden. Skulle det oppstå vesentlige endringer på 


finansmarkedet eller i Rømskog kommune sin portefølje vil administrasjonen vurdere 


eventuelle endringer.  


 


I Finansreglementet ligger det også en begrensning om at enkeltlån ikke kan utgjøre mer enn 


25 % av den samlede låneporteføljen.  Av vår portefølje på ca 22,2 millioner kan et enkeltlån 


utgjøre 5,550 millioner. Alle lånene i porteføljen er godt innenfor dette kravet. Det største 


enkelt lån i dag er på ca. 4,2 millioner. 


 


Oversikten over låneporteføljen inneholder også Startlån fra Husbanken.  Dette er lån som i 


utgangspunktet skal betjenes uten noe bidrag fra kommunen, altså utelukkende av låntagerne. 


Vi har avtale med Lindorff som administrerer disse lånene.  Restgjelden på disse lånene er ca. 


kr.3.531.213. 


                                                                                                


Sammendrag 
låneportefølje Lånebeløp Restgjeld 


Sammen-
setning (%) 


 Snitt-
kredittid 
(år) 


 Snittrente-
binding (år) 


 
Snittrente 


Fast rente 7 800 000 5 797 430 26 27,62 0,88 2,37% 


Flytende rente 24 969 820 16 354 282 74 25,15 0,17 1,94% 


 TOTALT 32 769 820 22 151 712               100  25,74 0,36 2,05% 


 


Tabellen viser at Rømskog kommune har en snittrente på 2,37 % på fastrente og1,94% på 


flytende rente, begge sett sammen gir et snitt på 2,05%.  SSB sine statistikker viser at utlåns-


renten i kommunal sektor har et snitt på 2,26 %. Når vi ser på dette ser våre avtaler fortsatt 


ganske bra ut.   


  







 


Utestående fordringer 
 


Rømskog kommune har tidligere lånt ut midler til Rømskog Næringsselskap AS, dette 


selskapet er 100% eid av Rømskog kommune. Lånet har i år blitt konvertert til aksjer. 


 


 


Risikovurdering 
 
Sammensetning av låneporteføljen: 


 
Økt renteutgift ved 1 % generell endring av utlånsrenten vil på de lånene med flytende rente 


utgjøre ca 164.000,- i årlig merutgift på den gjelden vi har pr 30.09.2015. 


Fordeling rentebinding 
 


 
 


Forklaring diagram 
Maks.- og min.-grafene tilsvarer maks.- og min.-tallene under "Normportefølje."   


Flytende rente
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Søylene viser hvordan den faktiske fordelingen i intervallene er. 


Søylene for faktisk andel skal ideelt sett ligge mellom maks.- og min.- grafene, slik at man 


lett kan se om porteføljen holder seg innenfor de vedtatte grensene i finansreglementet. 


 


Vi kan nå se av grafen at vi har kort bindingstid på de fastrentelånene vi har.  


 


Motpartsrapport 


 
Motpartsrapport (sammendrag) Saldo Andel 


Kommunalbanken 12 409 490 56,00% 


Marker Sparebank 1 264 869 5,71% 


KLP 3 025 720 13,67% 


Husbanken 5 451 533 24,62% 


Sum  22 151 712 100,00 % 


 


 


 
 


Det er ikke tatt opp nye lån i 2015, kun Startlån til videre utlån.. 


 


Forestående finansieringsbehov 


Det eneste låneopptak som hittil er vedtatt for 2015, og utbetalt, er Startlån fra Husbanken 


pålydende  kr. 500.000,- 


Kommunalbanken


KLP Banken


Marker SpB


Husbanken
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TERTIALRAPPORT 2. TERTIAL 2015 


Tjenestested: Oppvekst 


1. Beskrivelse:  


Årsverk Antall ansatte Antall brukere 


16,56 22 111 
 


* 20 av disse er brukere av både skole og SFO 


Tallene er per august 2015 


 


 Barnehage 


 Barneskole 


 SFO 


 Ungdomsskole 


 PPT 


 Voksenopplæring 


 


2. Økonomiske rammer: 


Tjenestested   Regnskap 2015 Budsjett 2015 Forbruk i % 


 Brutto utgift 10 030 


 


16 001 


 


63 


 Brutto inntekt - 1 111 - 1 872 59 


 Netto 8 919 14 129 63 
 


 


3. Kommentarer til økonomiske avvik i 2015: 


Det har vært behov for ekstraressurser til spesielle tiltak. Tjenesteområde oppvekst har derfor fått tilført 330 000 i tillegg til opprinnelig budsjett, 


jfr. kommunestyresak 28/15. Det ser ut til å være tilstrekkelig, etter 2. tertial ligger tjenesten omtrent på budsjett. 
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4.  Hovedmål for tjenesten: 


  


 Utvikle tjenesten ved å lage kompetanseutviklingsplan basert på kartlegging av kompetanse blant ansatte og 


framtidige behov. 


Skriftlig kartlegging er foretatt på skolen. I SFO, barnehage og voksenopplæring er det små og oversiktlige forhold, 


slik at ledelsen til enhver tid vet hvilken kompetanse som er tilgjengelig. Tjenesten har tilstrekkelig kompetanse til å 


oppfylle lovpålagte oppgaver og kommunale mål. Det er foretatt jobbrotasjon i tjenesten, både med tanke på å bruke 


ansatte der de har best kompetanse, men også etter ønske fra ansatte som et ledd i tilrettelegging. 


 Barnehagen og ressursteamet “Felles barn” arbeider forebyggende og sørger for tidlig innsats  


Prosjektet «Tidlig innsats» sammen med Marker gjennomfører kompetanseutvikling i tverrfaglig samarbeid for 


barnehageansatte. Alle som jobber med barn og unge i Rømskog har deltatt i innføring av «Rømskogmodellen» som 


ble vedtatt av kommunestyret 11.06.2015, sak 27/15. «Felles barn» har i den forbindelse fått en utvidet oppgave som 


også gjelder et samlet teams direkte samarbeid med foresatte og eventuelt barn/ungdom. Neste steg i dette arbeidet 


er å presentere modellen for foreldrene. 


 Rømskog skole har nulltoleranse for mobbing. Rømskog er en mobbefri skole. 


Vi har elever som har høy grad av trivsel. Elevundersøkelsen skal vise resultater over kommunegruppe 5, Østfold 


fylke og nasjonalt: 


- Elevenes trivsel med lærerne  


- Elevenes opplevelse av faglig veiledning og tydelige tilbakemeldinger  


- Elevenes opplevelse av mestring i forbindelse med undervisning, lekser og arbeid på skole  


- Elevenes opplevelse av faglige utfordringer  


Resultatene av elevundersøkelsen ble behandlet i Tilstandsrapporten, kommunestyret17.09.15, sak 51/15. Skolen har 


våren 2015 hatt forvaltningsrevisjonsprosjekt fra revisjonen på rutiner ved mobbing, endelig rapport foreligger ikke 


enda. 


 Er lydhør overfor barn og unge, jfr. årshjul med aktiviteter for virksomhetene 


Gjennomføres kontinuerlig. 


 Det utarbeides strategi for å forbedre holdninger til skolearbeid. 


Påbegynt. 


 Er ressursbevisst tilbyder av helhetlig grunnopplæring: 


- Skolen har kun lærere med godkjent utdanning 


- Stillingskategorien “Pedagogisk leder” i barnehagen har utdannede pedagoger 


- Tilpasset opplæring styrker elevenes læringsutbytte 
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- IKT-utstyret er oppdatert til pedagogisk bruk og brukes aktivt for å gi elevene best mulig læringsutbytte 


Skolen og barnehagen har utdannede pedagoger. Det er utarbeidet gode rutiner for å sikre god, tilpasset opplæring. 


IKT-utstyret for elevenesbruk er oppgradert til iPad. Kompetanseheving er gjennomført, det er også tatt i bruk nye 


undervisningsmetoder. 


 Kommunen skal ha resultater over landsgjennomsnittet på nasjonale prøver målt over en femårsperiode  


Årlig: 


- På nasjonale prøver på 5. trinn skal resultatet for mestringsnivå 1 være under 30 % 


- På nasjonale prøver på 8. trinn skal resultatet for mestringsnivå 1 og 2 til sammen være under 35 % 


- Snittet på eksamen i matematikk, norsk og engelsk skal minst ligge på nivå med landsgjennomsnittet 


Måloppnåelsen ble vurdert i Tilstandsrapporten som var til politisk behandling i kommunestyret 17.09.15. 


 


Annet: 


Barnehagen har begrenset kapasitet til eventuelt nye barn. Årsaken er barnehagelovens bestemmelser om norm for pedagogisk bemanning. 


Utvidelse av eksisterende plasser går bra, da pedagognormen kun regulerer antall barn. 


 


Arbeidet med ny Bjørkelangen skole er påbegynt, men det er begrenset hva vi har av opplysninger om det. Vi har fått bekreftet at gjeldende 


avtale minst skal vare ut 2016. 
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TERTIALRAPPORT 2. TERTIAL 2015 


Tjenestested: NAV 
1. Beskrivelse av seksjonen/området:  


Årsverk Antall ansatte Antall brukere 


Rømskog kjøper 0,4 


årsverk av Marker  


 677 


 


 


NAV skal 


- gi råd og veiledning til brukere som er i en vanskelig livssituasjon 


- sørge for at brukerne får stønad til livsopphold i form av økonomisk sosialhjelp 


- gi gjeldsrådgivning 


- ivareta edruskapsvern i kommunen 


- gi brukere med nedsatt funksjonsevne et varig tilrettelagt arbeid, samt transport til og fra arbeidet 


 


2. Økonomiske rammer: 


Tjenestested  Regnskap 2015 Budsjett 2015 Forbruk % 


                      1483 1 970 75 


                      -128 -54 -237 


                      1355 1 916 71 


 


3. Kommentarer til økonomiske avvik i 2015: 


 


      Regnskapet viser et forbruk på 71 %. Med lik fordeling av utgiftene hele året burde forbruket vært på 66 %.  Vi har en del utgifter som 


belastes en eller to ganger pr. år, bl.a. betaling for krisesenter og plasser ved ASVO og Neverstua.  Dette forklarer at vi ligger over 66 % i forbruk 


ved utgangen av 2. tertial.  De utgiftene som er minst forutsigbare i tjenesten, er økonomisk sosialhjelp.  Der viser regnskapet at vi har brukt ca. 


kr. 80.000 mindre i år enn på samme tidspunkt i fjor (dvs. et forbruk på 62 %). 
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4.  Hovedmål for tjenesten: 


  


 Snitt stønadslengde på mottatt sosialhjelp for ungdom (18-24 år) skal være mindre enn 2,5 måneder. 


Vi har ikke klart å nå målet..  Det er svært få saker dette gjelder, og vi jobber med å få ungdom ut i aktivitet.   


 Snitt stønadslengde på mottatt sosialhjelp (25-66 år) skal være mindre enn 2,5 måneder. 


Vi ser at dette er et svært ambisiøst mål, og vi har ikke klart å nå målet dette tertialet heller. 


 Andel med sosialhjelp som hovedinntekt skal være under 25%. 


Vi har tidligere hatt flere som har mottatt supplerende sosialhjelp.  Dette har snudd, og nå har vi færre saker, men 


brukerne har ikke annen inntekt. 


 Ha en deltaker på kvalifiseringsprogram halve året. 


Har hatt en deltaker på kvalifiseringsprogram ut august.  Pr. i dag har vi ingen. 


 Utføre salgs- og skjenkekontroll 3 ganger pr. år. 


Gjennomføres ved å kjøpe tjenesten av Securitas. 


 Gi sysselsettingstilbud og transport til brukere som har behov for varig tilrettelagt arbeid. 


Gjennomføres. 


 Minst 50 % av sosialhjelpsmottakerne skal få gjeldsrådgivning. 


Gjennomføres. 
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TERTIALMELDING 2.TERTIAL 2015 


Tjenestested: Helse og omsorg 
1. Beskrivelse:  


Årsverk Antall ansatte Antall brukere 


20,7 38 9 beboere/ 40 hjemmeboende 


+ 1 lærling i helsefagarbeidet 
 


 


 Miljørettet helsevern 


 Helsesøstertjeneste 


 Legetjeneste med kommunelegeordning, fastlegeordning, sykehjemslege, LV sentral og Nødnett 


 Fysioterapitjeneste 


 Saksbehandling av søknader og tildeling av tjenester 


 Psykisk helsevern 


 Institusjon med heldøgns omsorg og pleie 


 Dagaktivitetstilbud tilrettelagt for hjemmeboende med demens 


 Hjemmesykepleie, hjemmehjelp, ambulerende vaktmester, matombringing og trygghetsalarmer 


 Kommunale hjelpemidler og bistand ved søknader til NAV – hjelpemiddelsentralen for langtidsbruk 


 Støttekontakt og avlastning 


 Forebyggende folkehelse og frisklivssentral 


 TT- kort, parkeringsbevis og ledsagerbevis 


 Koordinerende enhet med ansvar for individuell plan 


 Organisere frivillig arbeid 


 Samhandlingsreformen med samhandlingsavtaler med helseforetaket og samhandlingsprosjekter 


 Boveiledertjeneste til brukere med nedsatt funksjonsevne 
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2. Økonomiske rammer: 


Tjenestested   Regnskap 2015 Budsjett 2015  Forbruk i % 


 Brutto utgift 14404 22 496 64 


  Brutto inntekt -2724 -5409 50 


 Netto                     11681  17 087 68 
 


 


 


3. Kommentarer til økonomisk avvik 2015: 


Noe lavere inntekt som kan skyldes mindre brukerbetaling på institusjon fordi det kun er 9 langtidsbeboere. I tillegg er det mindre salg av mat til 


hjemmeboende, og ingen som får mat tilkjørt av frivilligsentralen. Det er kun salg av mat til beboere i boligene, som spiser maten på stua på 


eldresenteret. Dette har vært med på å skape en hyggelig ramme rundt måltidene. 


Flere inntekter blir ikke ført før i slutten av året. 


Avlastning tilhørte NAV i 2014, er nå lagt til HO. Her er det utbetalt lønn for avlastning som ble utført i 2014. Avlastningsbudsjettet  


er brukt opp, men fordi dette er enkeltvedtak, så vil det påløpe utgifter hele året utover budsjettposten.  


 


 


 


4.  Hovedmål for tjenesten: 


  


 Forebygge/ iverksette tiltak for å unngå sykehus- og sykehjemsinnleggelser  


Hjemmebaserte tjenester er økt til enkelte brukere for å hindre sykehjemsinnleggelser. Ambulant team har undervisning for 


pleiepersonalet slik at kompetansen økes og sykehusinnleggelser kan unngås. Det er inngått avtale med Ahus om at 


blodtransfusjoner kan utføres på sykehjemmet. Sykepleiergruppen har fått opplæring av ambulant team. 


 


 Stimulere til bruk av Rømskog frisklivssentral for alle aldersgrupper 


Trimrommet i helsefløyen blir brukt ukentlig men ingen kjente henvendelser på frisklivsresept. 


 


 Øke aktiviteten i Rømskog frivilligsentral; Trimgruppe for eldre, gågrupper for alle aldre, lyttevenn (pensjonister som hører 


på elever som leser), videreutvikle teatergruppa, herregruppa ved eldresenteret, rydding av kulturstier og datakurs for 


seniorer 


Idrettslaget har startet lavterskeltilbud med ukentlig gågruppe som pågår. Herregruppa på dagtid fungerer. Rydding av 
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kulturstier pågår for fullt og mange stier er nå godt merket. Datakurs for seniorer pågår. Frivillige går turer med beboere 


og støtteforeningen bidrar med sosiale samvær og innkjøp av utstyr som trengs til sykehjemmet. Det er et ønske om å få 


flere medlemmer i støtteforeningen, særlig pårørende til de som har sine på institusjon. 


 


 Øke kompetansen innen helse og omsorg i tråd med samhandlingsreformen. Skal ha faglærte i alle stillinger innen pleie og 


omsorg. Videreutvikle kompetansen innen lindrende- og demensomsorg. Utvikle kompetanseplan i tråd med nasjonale krav 


14 av de ansatte avslutter et program i demensomsorg med jevnlig gruppearbeid. Nye grupper starter i løpet av høsten. 


Tilskudd fra Fylkesmannen gjennom kompetanseløftet 2015 bidrar til dette arbeidet. I tillegg har flere deltatt på ekstern 


kurs i demensomsorg. 2 helsefagarbeidere holder på med fagskoleutdanning i demensomsorg og alderspsykiatri og har 


påbegynt sitt 2. år. 13 skal gjennomgå e-læringskurs i legemiddelhåndtering. Nyansatt ergoterapeut i 20 % stilling og 


vernepleier starter i Boveiledertjenesten i løpet av høsten. Dette er to nye fagrupper som vi ønsker velkommen.   


Sommerferieavviklingen ble en stor utfordring fordi vi ikke fikk faglærte ferievikarer. Derfor måtte det rokkeres på vakter 


og de faste ansatte ble anmodet om å påta seg merarbeid. Dette er en dårlig løsning, og det bør planlegges en bedre 


ordning for personalet ved neste års ferieavvikling.  


 


 Gi opplysning, informasjon og veiledning til hjemmeboende demente og deres pårørende 


Utfordringen er å fange opp demente og pårørende tidlig nok i sykdomsforløpet. Tilbudet med dagaktivitet for 


hjemmeboende en dag per uke på Eldresenteret pågår. En utfordring er å motivere eldre til å ta imot tilbudet. 


 


 Sørge for størst mulig livskvalitet hos mennesker med nedsatt funksjonsevne 


Aktiv bruk av habiliteringstjenesten ved Ahus i nært samarbeid med de ansatte. Bruke nærmiljøet og tilrettelegge for 


brukergruppen. 


 


 Gjennomføre brukerundersøkelse 


Er gjennomført med en svarprosent på 65 %. Positivt resultat; oppgavene utføres på en god måte, de ansatte behandler 


brukeren med respekt, de ansatte snakker klart og tydelig og budskapet blir forstått. 100 %  fornøyd med 


hjemmehjelpsordningen, og litt mindre fornøyd med hjemmesykepleien. Ikke alle var fornøyd med medbestemmelsen på 


hvilken hjelp de skulle motta, heller ikke alle ga uttrykk for at tjenestene gjorde de trygge. 


 


 Kartlegge aktuell velferdsteknologi  


Nytt sykesignal ble påbegynt 15. mars, er enda ikke avsluttet. Det har vært store utfordringer med feilalarmer til stor 


frustrasjon hos de ansatte. Jobben som skulle vare i 9 uker, planlagt ferdigstilt uke 11, er enda ikke sluttført etter 7 
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måneder! Det står fortsatt igjen nye trygghetsalarmer som skal kobles til anlegget. Døralarmer og nye sengealarmer er 


tilkoblet. GPS- sporing kan også kobles til ved behov. 
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KULTUR          Tertialrapport 2.tertial 2015 


Tjenestested: KULTUR 


1. Beskrivelse av tjenesten:  


 


Årsverk Antall ansatte Antall brukere 


1,4 5 677 


                


 Biblioteket 


 Kulturskolen 


 Bygdekinoen  


 Ungdomsfabrikken 


 Skolemuseet på Trosterud   


 Kurøen bygdetun 


 Tilrettelegge for kommunale bygdetreff og trivselstreff  


 Kulturstøtte til lag og foreninger 


 Støtte til Kirken og andre Trossamfunn 


 


2. Økonomisk situasjon pr 30.4.2015 


Tjenestested  Regnskap 2015 Budsjett 2015 Forbruk i % 


Brutto utgift             2 308 2928 78  


-      Brutto inntekt    -             78 -      135 


  


57  


 


               2 230 2  793 


 


80  


 


2. Kommentarer til økonomisk avvik 


Grunnen til høy forbruksprosent er at kirken og andre trossamfunn allerede har fått utbetalt kr 1 281 000.  


Korrigert for dette er kulturs forbruk 66 %. 
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4. Mål innenfor ramme 


   


Mål Biblioteket  


 Opprettholde lånestatistikken både for voksne og barn, på til sammen 8,5 bøker pr innbygger. 


som er noe over landsgjennomsnittet Åpent tre dager i uken, den ene er selvbetjent. Fortsette 


profileringen av bøker som Rømsjingene gjerne leser. Invitere til bruk av lokaler som møtested, 


i tillegg til kulturkafeen. 


De selvbetjente dagen er lite besøkt 


Lokalene brukes som møteplass for lag 


og foreninger. Brukertallet er stabilt. 


Mål Kulturskolen  


 Tilby kurs som favner mange elever innen musikk, dans/drama og håndverk. Opprettholde det 


høye brukertallet på min 25%. En offentlig fremvisning pr år. 


I juni hadde kulturskolen en åpen 


forestilling. Kulturskolen tilbyr 3 kurs 


fra 1.8.15, totalt 18 elever.  


Mål Bygdekinoen  


 Opprettholde samme tilbud som i 2014, 6-7 barne- og voksenfilmer pr år. Opprettholde det 


høye besøkstallet blant barn. Innføre en selvbetjent dag. 


4 filmkvelder er gjennomført 


Mål Ungdomsfabrikken     


 Utvikle tilbud med som muliggjør flere typer aktiviteter  for ungdom med ulike behov i det 


nyoppussede flerbruksrom. Målet er et brukertall på 15% av ungdomskoleelevene. 


Onsdagskveldene er godt besøkt, med 


mellom 10 og 15 ungdommer hver 


gang.  


Mål Trosterud Skolemuseum  


  Låne det ut til lokale initiativ, lag og foreninger e.l, mot å holde stedet i stand etter avtale med 


kommunen. 


Ingen har foreløpig meldt interesse 


Mål Kurøen Bygdetun  


 Opprettholde koordinatorstillingen og tilrettelegge for utleie. Bidra til utformingen av det 


kulturelle programmet om sommeren. Fortsette samarbeidet med RIL og MF. Istandsette et rom 


på låven til permanent utstilling i samarbeid med historielaget.  


Kørren ble godt besøkt i sommer, gode 


tilbakemeldinger på koordinatorene. 


Historielagets utstilling ”Skogsdrift og 


husholdning» var åpen gjennom 


sommeren.  Deler av den blir 


permanent utstilt der. 


Mål Tilrettelegge for møteplasser og bygdetreff  


 Stimulere til flerbruk av bibliotekets lokaler  og Kurøen som møteplass for store og små Innføringskveld i selvbetjent bibliotek, 
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grupper. Fortsette å støtte lokale kulturelle aktiviteter og initiativ. Arrangerer 5 kulturkvelder 


op bibliotekets Kulturkafe, med variert program. 


trekkspillkonsert og  blueskonsert .  


2 mindre konserter gjennomføres i 


høst. 


Mål Lag og foreninger  


 Fordele kulturstøtte etter gjeldende rammevilkår i mars, og dele ut prosjektmidler til lokale 


initiativ i august. Være med å utvikle lokale arrangement og prosjekter. Invitere til årlig møte 


med aktuelt tema 


Kr 80 000 ble fordelt i april 2015. 


Kr 30 000 fordeles i september 


Kultur vil bl.a kåre Rømskogs beste 


tursti, etter antall ”besøk” (loggbok) 


Stor dugnadsaktivitet langs Tukueva, 


den sentrumsnære delen er prioritert. 


Mål Kirken og andre Trossamfunn  


 Kommunal medfinansiering   Er utbetalt 


 








TERTIALMEDLING 2.TERTIAL 2015 


Tjenestested: Barnevern 


1. Beskrivelse:  


Årsverk Antall ansatte Antall brukere 


Kjøper 0,4 årsverk fra 


Marker 


 Antall brukere er pr 1.5.15 for lavt 


til at det kan oppgis. 


 


 Arbeide forebyggende 


 Vurdere bekymringsmeldinger samt gjennomføre undersøkelser i henhold til barnevernsloven 


 Fatte vedtak om barnevernstiltak 


 Iverksette tiltak 


 Følge opp tiltaksplaner 


 Følge opp eventuelle fosterhjem 


 Samarbeide med andre instanser 


 Barnevernvakt 


 


2. Økonomiske rammer: 


Tjenestested   Regnskap 2015 Budsjett 2015 øp Forbruk i % 


 Brutto utgift  685 28 


 Brutto inntekt  -8 192 


 Netto    677 26 


 


 


3. Kommentarer til økonomiske avvik 2015: 


Det er belastet kr 100 000 i utgifter for tiltak i 2014, årsaken er at Bufetat sendte ut regninger for sent. 


 


 


 


 







4.  Hovedmål for tjenesten: 


  


 Barnevernet forebygger omsorgssvikt 


Barneverntjenesten har deltatt på tverrfaglige møter i Felles barn hver 6.uke; ett samarbeid mellom helsestasjon, 


skole, barnehage og PP-tjenesten. 


 Vurdere bekymringsmeldinger innen 1 uke og gjennomføre undersøkelser innen 3 mnd 


Barneverntjenesten har vurdert bekymringsmeldinger og gjennomført undersøkelser i tråd med gjeldende lovverk. 


Det er en åpen undersøkelsessak pr dato, denne vil få fristoverskridelse pga sykdom i tjenesten. 


 Barnevernet skal være lett tilgjengelige for barn, unge og foreldre, samarbeidspartnere og andre 


Barneverntjenesten har kontor på Ørje, men bruker tilgjengelige lokaler i Rømskog ved behov. Barneverntjenesten er 


i tillegg tilgjengelig via telefon og mail. Møter og hjemmebesøk avholdes i Rømskog. 


 Det skal iverksettes virksomme hjelpetiltak for barn og unge som trenger bistand, og alle tiltaksplaner skal følges opp 


Barneverntjenesten har barn under omsorg, og det er utarbeidet omsorgsplaner.  
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Tertialrapport 1, 2015 


Tjenestested: Utvikling 


 
1. Beskrivelse av seksjonen/området:  


Årsverk Antall ansatte Antall brukere 


8 12 670 
Tall pr 31.12.14 


 


 Teknisk drift 


 Vedlikehold og tilsyn av kommunale bygninger 


 Utleie av kommunale boliger 


 LMN-kontor 


 Plan- og bygningsloven 


 Oppmåling 


 Kloakk og avløp 


 Renovasjon 


 Brann og feiervesen 


 Kommunale veier 


 Vaktmestertjenester og renhold 


 Viltnemd 


 Beredskap 


 Renhold 


 Investeringsprosjekter 
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2. Økonomiske rammer: 


Tjenestested   


 


 


Regnskap 30.04.15 Budsjett 2015 


 


 


Forbruks % 


 Brutto utgift 3107 10860 28 


 Brutto inntekt -1088 -4374 24 


 Netto   2019 6486 31 


 
 


3. Kommentarer til økonomiske avvik 1. tertial 2015: 


Ingen økonomiske avvik så langt. 


 


  


 


4.  Mål og tiltak innenfor ramme: 


  Kostnad 


Mål Vi bidrar til god forvaltning og effektiv administrasjon  


Tiltak Interkommunalt renovasjonssamarbeid(for eksempel med ROAF) kartlegges. Det vil gi en 


større miljøfaktor og en bredere avfallsinnsamling 


Samarbeidet har begynt, men 


dette  vil være fult gjeldende fra 


1.1.16. 


 Alle byggesaker skal behandles innen for gitt behandlingstid Alle har vert behandlet innenfor 


tidsfrist hittil i år 


 Kommunens bygg og anlegg skal vedlikeholdes i tråd med vedlikeholdsplanen Dette følges opp kontinuerlig, noe 


er i gang, og en del gjenstår. Noe 


av det planlagte arbeidet vil ikke 


bli utført i år, grunnet tidsmangel, 


og det blir vinter så vi kan ikke 
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gjøre malearbeid. Det skal 


utarbeides ny plan for kommunale 


bygninger innvendig, arbeidet 


med dette er påbegynt. 


 Vognrom for barnehagen bygges Dette er under bygging av 


Byggmester Jens Frøne AS, 


ferdigstilles høsten 2015.  


 Kommuneskogen Det er satt ned et 


forhandlingsutvalg som er i 


forhandlinger med Torkjell 


Tukun, om makeskifte mot 


sentrumsnære arealer, for en del 


av kommuneskogen..  


 Male Barnehage/SFO Arbeidet er utført av Smådahl 


Eduardsen AS, med et godt 


resultat 


 Male Ungdomsleiligheter Arbeidet er utført av Smådahl 


Eduardsen AS, med et godt 


resultat 


 Sykesignal eldresenter Avsluttes i disse dager, etter mye 


utsettelser.  


 Renholdstjenesten overføres til teknisk Gjennomført og fungerer 


Mål Trafikksikkerheten økes  


 Brøttumfeltet selges, og det reguleres inn ball-løkke som opparbeides med nærmiljømidler Saken er vedtatt avsluttet av 


kommunestyret, grunnet mangel 


på vei inn til eiendommen. 


 Regulering av gang- og sykkelvei fra Vestre Tørnby til Eidet Planen er egengodkjent. Halden 


Arkitektkontor jobber med 


arealdelen.   


 Utarbeide sentrumsplan for skoletoppen  Ivaretas i Kommuneplanarbeidet 


 Asfaltering av veien til eldresenter Anbudsrunde er gjennomført med 


to anbud, hvorav det rimeligste er 
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valgt; kr 1.130.000. Asfaltering er 


gjennomført, våren 2015, det ble 


også lagt nye varmekabler ved 


trygdeboligene øst for 


sykehjemmet, som er automatisert 


med en værstasjon som styrer når 


disse slås av og på. Dette fører til 


energibesparelser.  


Mål Legge til rette for flere utleieboliger  


Tiltak Bygge en tomannsbolig på Skuråsfeltet for utleie.  Oppdraget er klart for å legge ut 


på anbud, men kommunen venter 


på svar fra Husbanken på søknad 


om tilskudd på 40%.  


Mål Medarbeiderne ivaretas  


Tiltak Gjennomføre og følge opp medarbeidersamtale med de ansatte Arbeidet i gang 


Mål Ha god viltforvaltning  


 Viltnemda legger til rette for grunneierne slik, at det kan utøves en god viltforvaltning. Vurdere 


å åpne for jakt på flere arter gjennom kommunal forskrift.                          


Det ble ikke åpnet for jakt på flere 


arter.  


Mål Lokal brannberedskap opprettholdes   


 Vedlikehold av reservestyrken Kontinuerlig 


 Opprettholde drift av Linnekleppen og brannflyordningen  Kontinuerlig 


 Ny brannalarm skole Ferdigstilt 


 Brannavtale med Nedre Romerike Brann og Redning Utført 


Mål Alle veier får navn  


 Skilt monteres  Arbeidet med tildeling av adresser 


er i gang, og skilt skal settes opp i 


løpet av høsten/vinteren 


Mål Miljøvennlig oppvarming av kommunale bygg  


 Utfasing av oljekjelen skal være gjennomført innen 2016  Sweco utarbeider en rapport om 


ulike løsninger. Rapporten er 


utarbeidet, og SWECO er i gang 


med utarbeidelse av kravspek for 
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installasjon av SD, EOS og 


ombygging til biokjele i 


fyrrommet.  


Mål Vannkvaliteten skal være tilfredsstille kravene i Vanndirektivet  


 Vannkvaliteten i Rømsjøen kartlegges Det er ikke oppdaget avvik i 


vannkvaliteten, så vannkvaliteten 


er god. 


 Kommunen veileder de private vannverkene. Kontinuerlig 


Mål Sanering av avløp for å bidra til bedre miljøvern  


 Plan for vann og avløp utarbeides  Arbeidet er i gang. Planen er stort 


sett ferdig og vedtatt, det skal 


legges frem nytt forslag om 


finansiering.  


Mål Følge opp målene i Energi- og klimaplan  


 Vurdere ”drop-soner” for kjøring av barn min. 300-500 meter fra skolen Ikke utført 


 Det avsettes kr. 20,- pr innbygger til klimatiltak. Ikke utført 


 Påvirke fylkeskommunen til å legge bedre til rette for kollektivtransport. Kontinuerlig 


 Informere om kommunens miljøarbeid Kontinuerlig 


Mål Netto tilflytting av minst tre barnefamilier  


 Boligtomtene markedsføres Utføres av Aktiv 


eiendomsmegling 


 


 


 


 


 


 








TERTIALRAPPORT 2.TERTIAL 2015 


Tjenestested: Sentraladministrasjon 
1. Beskrivelse av seksjonen/området:  


Årsverk Antall ansatte Antall brukere 


4,8 5 670 


 


 Økonomi og regnskap 


 Lønn og personalkontor 


 Sentralbord og informasjonstjenester 


 Politisk sekretariat 


 Kommuneadministrasjon inkl IT, personal, post og arkiv 


 Saksutredning 


 Næringsutvikling 


 Bolyst 


 Rådmannskontor 


 


 


2. Økonomiske rammer: 


Tjenestested Regnskap 2015 Budsjett 2015 Forbruk i % 


 4 751 7 1472 67 


 -662 - 318              208 


 4 089 6 8 24 60 


 


 


3. Kommentarer til økonomiske avvik i 2015: 


Inntektsøkningen skyldes i hovedsak Husbanktilskudd til utbedring som fordeles videre. 


 


 







4.  Hovedmål for tjenesten: 


  


 Nettodriftsresultat er høyere enn 3 % av driftsinntektene 


 Kommunens drift effektiviseres med 3 % fra 2016 


Det er lagt frem forslag til innsparinger i egen sak. 


 Kommunestyrets vedtak ifht Kommunereformen følges opp 


Vedtak om foreløpig retningsvalg foreligger. 


 Vi forebygger slik at sykefraværet fortsatt er under 5 % 


5,5 % for 1.halvår 


 Etiske retningslinjer og varslingsplakat revideres 


Gjennomført i tråd med systemrevisjonens anbefalinger. 


 Oppdatert HMS-system og IK sikrer kvalitet i alle ledd 


Prosjektet er gjennomført 


 Vi følger opp Seniorpolitisk plan 


Seniordag planlegges i november  


 Medarbeiderne medvirker gjennom AMU, administrasjonsutvalget, personalmøter og TV/VO-ordningene 


Gjennomført så langt. 


 Medarbeiderundersøkelsen 2015 bidrar til gode arbeidsforhold 


Gjennomført med gode resultater. 


 Det utarbeides Kompetanseplan for Rømskog kommune 


Gjennomført. 


 Bestandslister for avsluttede arkiv blir tilgjengelig for publikum 


Gjennomført 


 Kommunens IT-løsninger er stabile og skaper ikke tapt arbeidstid 


Det har vært en del nedetid så langt i år, spesielt på Unique Enterprise (regnskap/økonomi/lønn) og Profil. 


Det er lagt frem sak om utredning av ny IKT-løsning fra 1.1.17.. 


 Ny kommuneplan vedtas 


Samfunnsdelen hadde høringsfrist 1.5, arealdelen er påbegynt. 


 Regnskaps-, lønns- og saksbehandlingsfrister holdes 


Gjennomført. 


 Rømskog er først ute med valgresultatet 


Oppnådd. 







 Telefonen besvares vennlig og profesjonelt før det har ringt 4 ganger 


Oppnådd. 


 Næringsfondet gir støtte til nyetableringer 


Næringsfondet har ikke fått overført midler i 2015. 


 Bolystprosjektet i samarbeid med lokale krefter bidrar til økt folketall 


Tiltak i tråd med årshjulet er gjennomført 


 Gjennom hjemmesiden og Facebook markedsføres Rømskog som en god bokommune 


Ukentlige oppslag 


 Ombygging av publikumsmottak til servicetorg og nye NAV-lokaler 


Oppstart i uke 37. 
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Yttervegger


0.


ELEMENT MENGDE ENH. PRIS SUM PRIS


Automatisert dørlukker 1,00  stk 5 500,00 5 500,00
POST DIMENSJON MENGDE ENH. PRIS SUM PRIS


23.00.00.01.001  Automatisert dørlukker 1,00  stk 5 500,00 5 500,00


1. Etasje


ELEMENT MENGDE ENH. PRIS SUM PRIS


Tofløyet ytterdør av aluminium, med glass, i
bindingsverksvegg 1,5x2,1


1,00  stk 27 897,44 27 897,44


POST DIMENSJON MENGDE ENH. PRIS SUM PRIS


23.01.12.01.001 QM2.2120 Utvendig karmlist dør/vindu 19x98 5,70  M 51,69 294,61


23.01.12.01.002 QM2.121 Vannbrett gran for beslag 45x95 1,70  M 109,21 185,66


23.01.18.01.003 PN4.12146 Vannbrettbeslag, plastisert
stål (1m)


B=100 1,70  lm 121,48 206,52


23.01.12.01.004 QB8.711102A Klemlist 11x23 5,70  M 27,09 154,40


23.01.12.01.005 SF1.221 Vindsperre-remse, tape 7,5 cm 5,70  lm 28,12 160,27


23.01.16.01.007 RK2.81100000 Sylindersett SY 5525 1,00  stk 4 620,00 4 620,00


23.01.16.01.008 RK4.210 Dørvrider Ytterdør Fkr 1,00  stk 416,33 416,33


23.01.12.01.009 QB2.81112 Åpninger i bindingsverk, 2-3
m²


48x198 1,00  stk 646,96 646,96


23.01.12.01.010 SF6.21 Dytteremse rundt dør 25x60 mm 5,70  lm 11,01 62,74


23.01.12.01.011 SF3.1208 Fuging, polyure. fugem. vindu
+dør


15mm fuge 5,70  lm 121,32 691,52


23.01.12.01.012 QM6.3234 Utforing furu dør/vindu 21x170 5,70  M 126,34 720,14


23.01.12.01.013 QM5.2333 Feielist, eik lakkert, 9x50mm 9x50mm 1,50  lm 94,02 141,04
23.01.12.01.014 QM5.31202 Karmlist furu, ferdig malt 12x58 6,10  lm 78,08 476,28


23.01.15.01.015 RH2.11120602000000 Ytterdør av
aluminium, tofløyet,


1,4x2,1 1,00  stk 19 120,97 19 120,97


Innervegger


0.


ELEMENT MENGDE ENH. PRIS SUM PRIS


Elektriker 1,00  RS 7 700,00 7 700,00
POST DIMENSJON MENGDE ENH. PRIS SUM PRIS


24.00.00.01.001  Stikk, på 16 A kurs, og koble ut lys. 1,00  RS 7 700,00 7 700,00


1. Etasje


ELEMENT MENGDE ENH. PRIS SUM PRIS


Bindingsverk av tre, enkelt, panel 20,00  m² 1 171,84 23 436,88
POST DIMENSJON MENGDE ENH. PRIS SUM PRIS


24.01.12.01.001 QM5.11232 Gulvlist furu, 12x58 8,40  lm 77,37 649,92


24.01.12.01.002 QM5.41202 Taklist furu, 21x45 8,40  lm 82,73 694,90


24.01.12.01.003 QK3.111100160 Perlestaff, furu, rett
stående


14x120 20,00  m² 372,78 7 455,50


24.01.12.01.004 QB2.101991 Enkelt bindingsverk, heltre
m/3 spikerslag


36x68 20,00  m² 218,17 4 363,47


24.01.12.01.005 SB1.11128 Mineralull A-plate - vegg 70 20,00  m² 73,64 1 472,77


24.01.12.01.006 QK3.111100160 Perlestaff, furu, rett
stående


14x120 20,00  m² 372,78 7 455,50


24.01.12.01.007 QM5.41202 Taklist furu, 21x45 8,40  lm 82,73 694,90


24.01.12.01.008 QM5.11232 Gulvlist furu, 12x58 8,40  lm 77,37 649,92
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ELEMENT MENGDE ENH. PRIS SUM PRIS


Innerdør, furu 1,0x2,1 1,00  stk 4 973,13 4 973,13
POST DIMENSJON MENGDE ENH. PRIS SUM PRIS


24.01.12.03.001 QB2.81112 Åpninger i bindingsverk, 1-2
m²


48x98 1,00  stk 318,30 318,30


24.01.12.03.002 QM6.3234 Utforing furu dør/vindu 21x45 5,20  M 68,22 354,76


24.01.15.03.003 RH2.21120201000000 Innerdør Furu 1,0x2,1 1,00  stk 2 900,03 2 900,03


24.01.12.03.004 SF6.21 Dytteremse rundt dør 25x60 mm 5,20  lm 11,01 57,24


24.01.12.03.005 QM5.2333 Feielist, eik lakkert, 9x20mm 9x20mm 1,00  lm 75,10 75,10


24.01.12.03.006 QM5.2333 Feielist, eik lakkert, 9x30mm 9x30mm 1,00  lm 87,09 87,09


24.01.16.03.007 RK4.210 Dørvrider Innerdør Matt fkr 1,00  stk 352,97 352,97


24.01.12.03.008 QM5.31202 Karmlist furu, ferdig malt 12x58 10,60  lm 78,08 827,64


Sum (eks. mva.): 69 507,45


Mva.: 17 376,86


Sum (inkl. mva.): 86 884,31
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Innledning
Denne planen er lagt opp slik:
	 1.	Definerer	overordna	mål	for	samfunnsutviklingen.
	 2.	Tar	opp	tema	som	er	viktige	for	å	oppnå	de	overordnede	målene
	 3.	Drøfter	temaene	ut	fra	tre	ståsteder:	hva	skal	vi	gjøre	og	hvorfor?	–	hvordan	gjør	vi	det?	Temaene	er	ikke	tydelig	avgrenset	–	alle	har	med	hverandre		
	 				å	gjøre	på	en	eller	annen	måte.


Hvordan å lese denne kommuneplanen:
Kommuneplanen	forsøker	ikke	å	si	noe	om	alle	kommunens	virksomhetsområder,	og	heller	ikke	å	diktere	detaljer.	
Man	kan	si	at	det	finnes	to	typer	kommuneplaner;	
 -   “Vegg-til vegg-teppet”,	som	forsøker	å	si	noe	om	alle	virksomheter	og	all	aktivitet	i	kommunen
 -   “Dørmatta”,	som	er	relativt	begrensa	i	utstrekning,	men	som	er	strategisk	plassert	foran	døra	for	å	håndtere	en	spesifikk	utfordring.


      Denne kommuneplanen er av dørmatte-typen.
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I Rømskog har vi følgende overordnede mål for samfunnsutviklingen:


 1. Vi vil ha fornøyde innbyggere, og da snakker vi om alle grupper og lag av befolkningen.


 2. Vi vil opprettholde vårt lokalsamfunn uavhengig av hvordan kommunen er organisert i framtida.


 3. Vi vil utnytte potensialet for gode tjenester som ligger i at Rømskog er en liten og oversiktlig kommune.


Disse	målene	kan	virke	enkle	nok,	men	i	realiteten	er	det	et	mylder	av	faktorer	og	forhold	som	avgjør	om	vi	når	disse	målene.	Denne	kommuneplanen	
tar	sikte	på	å	avklare	de	viktigste	strategiene	for	å	lykkes	med	de	overordna	måla.	


Denne	kommuneplanen	er	lagt	opp	etter	fem	hovedkapitler.	Kapitlene	skal	dekke	de	viktigste	temaene.	De	temaene	som	er	nært	knyttet	til	hverandre	
er	samlet	i	samme	kapittel,	men	i	realiteten	er	alle	knytta	til	hverandre	på	en	eller	annen	måte:	


      alt henger sammen med alt


Statistikk i Rømskog. 
Statistikk	skal	brukes	med	varsomhet	i	tilfeller	der	tallunderlaget	er	lite,	fordi	små	enkelthendelser	gjør	stort	statistisk	utslag.	Dette	gjelder	for	Rømskog.
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1
Befolkningsgrunnlag, kompetanse, næringsutvikling og attraktivitet


attraktiviteten:
-	 Rømskog	forblir	ei	levende	bygd	med	tydelig	definerte	
	 møteplasser	for	spontane	møter	mellom	innbyggere.
-	 Rømskog	blir	et	lokalsamfunn	som	det	er	lett	å	etablere	et	nytt		
	 nettverk	i.
-	 Rømskog	blir	en	kommune	som	det	er	lett	å	pendle	fra,	og	å	ha		
	 hjemmekontorløsning	i.
-	 Rømskog	tilbyr	boligformer	med	naturkvaliteter	som	ingen	annen		
	 kommune	i	Østfold	kan	konkurrere	med.
-	 Rømskog	tilbyr	varierte	boligtyper,	slik	at	alle	finner	noe	egnet.
 
I	 dette	 bildet	 må	 det	 jobbes	 mer	 bevisst	 for	 at	 kommunetoppen	 blir	
et	 levende	 lokalsenter	 der	 innbyggerne	 møtes	 tilfeldig	 og	 spontant.	
Kommunetoppen	 er	 i	 dag	 Rømskogs	 naturlige	 senter,	 bortsett	 fra	 at	
matbutikken	og	bensinstasjonen	ikke	ligger	her.	Butikken	er	veldig	sårbar,	
og	kundegrunnlaget	er	lite.	Det	er	derfor	ikke	ønskelig	å	gå	aktivt	inn	for	å	
flytte	den	slik	situasjonen	er	i	dag.	Skulle	det	imidlertid	åpne	seg	muligheter	
i	fremtiden,	vil	det	være	naturlig	å	flytte	den	til	kommunetoppen,	slik	at	
man	får	et	 torg	omgitt	av	de	viktigste	samfunnsfunksjonene.	Et	 levende	
bygdesenter	bidrar	til	å	gjøre	Rømskog	mer	attraktivt	både	som	bosted	og	
besøksdestinasjon.	De	viktigste	virkemidlene	for	et	 levende	bygdesenter	
ansees	 å	 være	 fortetting	 av	 boliger	 og	 samfunnsfunksjoner	 kombinert	
med	fysisk	opprustning	av	offentlige	rom;	et	pent	og	aktivt	lite	torg	med	
skole,	barnehage,	butikk,	bibliotek,	rådhus,	kino	og	café	i	omkransning.


Rømskog	ønsker	befolkningsvekst,	og	ønsker	å	 jobbe	 for	dette	gjennom	
å	 utvikle	 unike	 bo-tilbud	 med	 bredde,	 gode	 offentlige	 rom	 for	 sosialt	
samvær,	næringsutvikling	og	markedsføring.


Demografisk utvikling
Å	 sikre	 befolkningsgrunnlag	 i	 lokalsamfunnet	 må	 anses	 som	 en	
primæroppgave	for	å	oppnå	de	overordnede	målene	i	denne	planen.	Folk	
skal	bo,	og	folk	skal	jobbe	i	Rømskog.	Rømskog	har	i	tidligere	planarbeid	
identifisert	 seg	 primært	 som	 bostedskommune,	 og	 at	 arbeidspendling	
til	Akershus	og	Osloregionen	skal	dekke	opp	for	et	 lokalt	underskudd	på	
arbeidsplasser.	Denne	planen	vil	utfordre	denne	strategien	gjennom	å	påstå	
at	lokalsamfunnet	er	best	tjent	med	å	–	i	tillegg	til	å	være	bostedskommune	
–	drive	aktiv	næringsutvikling	lokalt.	


Denne	 påstanden	 springer	 ut	 fra	 en	 forståelse	 av	 at	 man	 for	 å	 være	
attraktiv	 som	 bostedsområde	 også	 må	 kunne	 tilby	 en	 «full	 pakke»,	 og	
dette	inkluderer	arbeid.	I	tillegg	vil	næringsetableringer	stimulere	til	nye	
næringsetableringer	 gjennom	 utveksling	 av	 varer	 og	 tjenester	 mellom	
disse	–	og	gjennom	at	det	opparbeides	en	lokal	kunnskap	og	kultur	for	å	
drive	næringsetablering.


Befolkningsprognosene	 tilsier	 at	 eldrebølgen	 kan	 komme	 til	 å	 ramme	
Rømskog	 relativt	 hardt.	 Rømskog	 er	 på	 en	 «bølgetopp»	 nå,	 og	 en	 ny	
kommer	 i	2025.	Det	vil	være	avgjørende	for	Rømskog	å	komme	frem	til	
strategier	og	tiltak	som	i	størst	mulig	grad	bidrar	til	god	folkehelse	–	og	at	
den	aldrende	befolkningen	er	selvhjulpen	lengst	mulig.		


Tabellene	viser	at	innbyggertallet	i	Rømskog	nedadgående	for	yrkesaktiv	
befolkning,	og	økende	 i	det	eldste	 segmentet	av	befolkningen.	Dette	er	
en	 utfordring	 for	 eldreomsorg,	 da	 lav	 befolkningsvekst	 kombinert	 med	
aldrende	befolkning	gir	en	ubalanse	mellom	yrkesaktiv	og	ikke	yrkesaktiv	
befolkning.	Det	må	derfor	jobbes	veldig	målretta	for	å	øke	tilflyttingen	til	
kommunen.	Denne	kommuneplanen	vil	peke	på	følgende	mål	som	viktige	
for	å	øke	bo-	
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Befolkningsprognoser	 for	 Rømskog	 i	
henhold	 til	 to	 forskjellige	 beregnings-	
metoder.	 Panda-beregningen	 viser	 en	
dramatisk	 befolknings-nedgang	 frem	
til	2039.	


Tabellen	 viser	 aldersfordelingen	 i	 be-
folkningsprognosen.	 Veksten	 skjer	 i	
aldrende	 befolkning,	 mens	 yrkesaktiv	
befolkning	 går	 ned.	 Dette	 peker	 frem	
mot	 en	 krevende	 omsorgs-situasjon,	
og	Rømskog	trenger	derfor	vekst	i	ung	
befolkning.
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Boattraktivitet 
I	tillegg	til	å	drive	aktiv	næringsutvikling	skal	kommunen	utvikle	et	bredt	
spekter	 av	 boligtyper.	 Disse	 skal	 være	 stedstypiske	 og	 utnytte	 nærhet	
til	skog	og	vassdrag	til	å	 lage	unike	bo-konsepter	som	skiller	seg	 fra	det	
øvrige	markedet	i	Østfold	og	Oslo-regionen.	Kommunen	har	i	dag	Østfolds	
mest	homogene	spekter	av	boligtyper,	bestående	av	primært	eneboliger	
(89,2%).	Dette	innebærer	at	du	risikerer	å	ikke	finne	deg	en	bolig	i	Rømskog	
dersom	enebolig	ikke	er	noe	for	deg.	Har	Rømskog	råd	til	å	«gå	glipp	av»	
disse	innbyggere?	


Det	er	et	mål	å	ha	større	variasjon	i	boligtilbudet.	Spesielt	i	kommunetopp-
området,	der	kommunen	vil	gjennomføre	strategiske	oppkjøp	av	tomter.	
Kommunen	 skal	 gå	 foran	 og	 vise	 hvordan	 man	 kan	 utvikle	 sentrale	
stedstilpassa	boliger	av	høy	kvalitet,	 som	samtidig	bidrar	til	et	aktivt	og	
levende	bygdesenter.	Kommunetoppen	inneholder	i	dag	også	flere	arealer	
som	brukes	av	barn	og	unge	-	både	som	formell	og	uformell	møteplass.	
I	 den	 videre	 utviklingen	 av	 kommunetoppen	 skal	 man	 søke	 å	 unngå	
bruksendring	av	arealer	som	brukes	av	barn	og	unge.	Dersom	slike	arealer	
utnyttes	til	bygg	eller	andre	formål	skal	fullverdige	arealer	innenfor	samme	
område	avsettes	til	barn	og	unges	bruk.


Kommunen	vil	 i	hovedsak	 legge	opp	til	en	kompakt	bebyggelsesstruktur	
og	definere	en	langsiktig	grense	for	tettbebyggelse.	Dette	er	motivert	av	et	
ønske	om	miljøbevissthet	(ikke	å	sløse	med	arealer),	økonomisk	bevissthet	
(kostnader	til	infrastruktur),	men	først	og	fremst	er	det	motivert	av	ønsket	
om	 ei	 levende	 bygd,	 der	 sentrum	 er	 et	 sosialt	 rom	 som	 stimulerer	 til	
interaksjon,	spontane	møter	og	samhold.	


Videre	skal	bygdesenteret	fremstå	attraktivt	både	i	form	av	å	være	aktivt,	
og	i	form	av	å	være	godt	planlagt	og	vedlikeholdt.	
Kommunen	vil	bidra	til	økt	fysisk	attraktivitet	ved	å	gi	pålegg	om	vedlikehold	
av	bygninger,	og	å	prioritere	møteplasser	og	forskjønning.
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lage uformelle møteplasser gjennom samlokalisering av funksjoner,


 sikre befolkningsgrunnlag gjennom å tilby et bredt spekter av stedstypiske boligtyper og drive stedsutvikling


Kan	kollektive	boligformer	være	attraktivt	i	Rømskog?
Illustrasjon:	Aktivhus	/	Mir	visuals
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Boliger
Kommunen	 skal,	 i	 tillegg	 til	 å	 identifisere	 tomter	 for	 fortetting	 og	
konsentrasjon,	identifisere	arealer	med	naturskjønne	kvaliteter	tilknyttet	
vassdraget.	 Disse	 skal	 i	 samråd	 med	 Fylkesmann	 og	 Fylkeskommune	
utvikles	som	stedstypiske	boligområder.
Til	gjengjeld	for	å	potensielt	ligge	innenfor	100-meters	sonen	fra	vassdraget	
skal	områdene	være	arealmessig	konsentrert,	av	høy	arkitektonisk	kvalitet	
og	være	allment	tilgjengelige.
I	tillegg	skal	disse	områdene	være	innenfor	en	definert	langsiktig	grense	
for	tettbebyggelse.
Befolkningsprognosene	tilsier	 at	 eldrebølgen	 vil	 ramme	Rømskog	hardt.	
Det	er	derfor	et	mål	å	utvikle	boliger	som	i	størst	mulig	grad	er	universelt	
utformet	og	tilpasset	eldres	behov.	Samtidig	vil	det	være	nødvendig	å	legge	
opp	til	en	boligbygging	og	en	bebyggelsesstruktur	som	i	størst	mulig	grad	
stimulerer	til	aktivitet	og	sosial	omgang	blant	eldre	–	og	andre	grupper.	
Sosial	omgang	og	fysisk	aktivitet	vil	bidra	til	å	holde	en	aldrende	befolkning	
ved	god	helse	i	lengre	tid	–	og	dette	vil	bidra	til	å	minimere	belastningen	
på	offentlige	tjenester.


I	tillegg	til	boliger	knyttet	til	naturområder	vil	kommunen	søke	å	utvikle	bo-
konsepter	som	passer	til	unge	og	eldre	enslige.	Dette	innebærer	leiligheter,	
hybler,	 flermannsboliger	 og	 bokollektiv.	 Disse	 bo-konseptene	 skal	 være	
konsentrerte	 og	 ha	 en	 sentral	 plassering,	 ideelt	 sett	 med	 gangavstand	
til	handel	og	sentrumsfunksjoner.	De	skal	også	ha	delte	fellesarealer	for	
å	 stimulere	 til	 interaksjon	 og	 sosial	 omgang.	 Fellesarealene	 vil	 ha	 stor	
betydning	for	folkehelse.	(Se	også	kapittel	4)	


Det	er	et	mål	å	bygge	boligtyper	som	er	egnet	både	som	 leiligheter	 for	
mulige	innflyttere	og	unge	voksne,	men	som	på	sikt	også	kan	fungere	som	
omsorgsboliger	for	eldre.
Det	 er	 et	 mål	 å	 komme	 frem	 til	 boligtyper	 som	 passer	 for	 Rømskog	 –	
kulturelt,	 arkitektonisk	 og	 historisk.	Man	 ønsker	 blant	 annet	 å	 vurdere	
mulighetene	for	å	bygge	klynge-tun.	Klyngetunet	har	som	kjennetegn	at	
den	har	flere	bygninger	organisert	rundt	et	felles	uterom,	og	har	mange	av	
trekkene	som	er	beskrevet	ovenfor.


Eieformen	på	boliger	 kan	ha	betydning	 for	hvilke	 felles	 funksjoner	man	
har.	Eksempelvis	vil	det	være	naturlig	at	et	bofellesskap	for	eldre	har	en	
kollektiv	eieform,	og	at	en	del	arealer	i	boligen	er	delt.	I	Rømskog	er	92,5%	
av	boliger	eid	privat,	og	resten	er	i	kommunalt	eie.	Kommunen	bør	bistå	i	å	
vise	eksempler	på	eieformer	som	er	egnet	for	kollektive	løsninger.


Kommunens	boligstrategi	kan	oppsummeres	som	følger:
-	 Hovedvekten	av	boliger	skal	være	knyttet	til	kommunetoppen
-	 Det	skal	være	tilgang	på	boliger	med	henvendelse	til	vassdraget		
	 og	natur-kvaliteter
-	 Det	skal	tilbys	større	bredde	av	boligtyper	enn	i	dag
-	 Det	skal	utvikles	boligtyper	som	er	egnet	både	som	bofellesskap		
	 for	eldre	og	som	leiligheter	til	unge	single


Kommunens	rolle	og	påvirkningskraft	vil	være	både	som	utviklingsaktør	og	
planmyndighet.
Kommunen	 skal	 ikke	begrense	 seg	til	de	boligtypene	 som	er	nevnt	her,	
men	kontinuerlig	drive	boligutvikling	med	så	stor	bredde	som	mulig.


Møteplasser	og	fritidstilbud	vil	være	en	viktig	faktor	både	for	bo-,	besøks-	og	
næringsattraktivitet.	I	tillegg	vil	slike	arenaer	være	et	viktig	folkehelsetiltak	
–	både	fordi	det	stimulerer	til	fysisk	aktivitet	–	og	fordi	det	bidrar	til	økt	
sosial	omgang	og	enklere	samfunnsdeltagelse.	Kommunen	vil	prioritere	å	
oppruste	og	styrke	offentlige,	sosiale	møteplasser	som:


-	 Skoler
-	 Bibliotek
-	 Barnehager
-	 Torg
-	 Idrettsanlegg
-	 Kulturelle	arenaer
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Konsentrasjon	rundt	tettstedssenteret	bidrar	til	ei	levende	bygd
Illustrasjon:	Ola	Roald	Arkitekter


Kan	klynge-tun	være	en	aktuell	boform	i	Rømskog?
Illustrasjon:	Haptic	/	Mir


Kommunen	ønsker	å	utvikle	steds-typiske	boliger	som	skiller	seg	fra	i	Østfold	tilbudet	forøvrig
Illustrasjon:	Rindalshytter
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Næringsutvikling
Av	 de	 sysselsatte	 i	 Rømskog	 er	 hovedandelen	 knyttet	 til	 offentlig	
administrasjon.	 Den	 største	 arbeidsgiveren	 i	 Rømskog	 er	 kommunen	
selv	 med	 hovedtyngden	 av	 sine	 ansatte	 i	 undervisning	 og	 barnehage,	
helse	og	omsorg,	administrasjon	og	annet.	For	å	sikre	at	også	offentlige	
virksomheter	 skal	 nyte	 av	 interaksjon	mellom	 fagmiljøene	 -	 og	 dermed	
dra	nytte	av	fordelene	ved	å	være	liten	–	skal	man	søke	å	samlokalisere	
funksjoner	som	kan	dra	vekselvirkninger	av	hverandre.	Det	vil	være	et	mål	
for	kommunen	å	øke	andelen	arbeidstakere	utenfor	offentlig	sektor.	Dette	
innebærer	ikke	å	krympe	offentlig	sektor.


Hotellet	sto	for	en	stor	økning	 i	arbeidsplasser	 i	Rømskog	frem	til	2010.	
Kommunen	skal	bidra	til	å	videreutvikle	hotellet	gjennom	saksbehandling,	
markedsføring	 og	 tilrettelegging.	 Spesielt	 vil	 kommunen	 bidra	 til	 at	
opplevelsesturisme	 og	 aktivitetstilbud	 i	 tiknytning	 til	 hotellet	 får	 god	
tilrettelegging.	Dette	er	i	tråd	med	ambisjonene	i	charteret	til	Regionalpark	
Haldenkanalen.	Kommunen	skal	bidra	til	å	trekke	vekselvirkninger	mellom	
hotellet	og	andre	lokale	produkt-	og	tjenestetilbud.	Eksempelvis	vil	hotellet	
være	et	godt	utstillingsvindu	for	lokale	matprodukter.	Kommunen	vil	bidra	
til	at	opplevelsestilbudet	knytta	til	hotellet	styrkes.


Folk som snakker sammen skaper sammen
Denne	 påstanden	 er	 grunnstammen	 i	 hvordan	 vi	 vil	 stimulere	
næringsetableringer	 og	 samspill	 i	 lokalt	 næringsliv.	 Tanken	 er	 å	 få	
forskjellige	virksomheter	til	å	underbygge	hverandre	ut	fra	en	tanke	om	at	
eksempelvis	en	café	vil	ha	bedre	forutsetninger	hvis	den	er	lokalisert	nær	
et	kontorlokale	–	de	vil	utvikle	et	samspill.	Dette	vil	være	like	relevant	for	
offentlige	virksomheter,	f.	eks	kan	man	tenke	seg	samlokalisering	av	skole	
og	dagligvarehandel.	Vi	vil	bygge	«stein	på	stein»	for	å	utnytte	synergier	
gjennom	samlokalisering.	
I	 det	 øyeblikk	 funksjonene	 er	 samlokalisert	 vil	 man	 også	 ha	 aktivisert	
mellomrommet	mellom	funksjonene	–	og	utviklet	en	uformell	møteplass.	
Denne	 møteplassen	 vil	 danne	 grunnlag	 for	 mange	 tilfeldige	 møter	 og	
samtaler,	 og	 disse	 samtalene	 kan	 danne	 grunnlag	 for	 felles	 idéer	 og	
ambisjoner.	 Dette	 er	 et	 viktig	 tankegods	 å	 ha	 med	 seg	 i	 kommunens	
arealpolitikk;	man	 skal	 legge	 opp	 til	 at	 funksjoner	 som	 passer	 innenfor	
lokalsenteret	legges	nettopp	der	–	for	å	sikre	at	funksjonene	støtter	opp	
under	hverandre	og	at	innbyggerne	interagerer	i	størst	mulig	grad.	


Uformelle	møteplasser	vil	først	og	fremst	fremprovosere	spontane	idéer,	
men	 samfunnet	 bør	 også	 ha	 et	 apparat	 for	 å	 ivareta	 de	 som	 allerede	
har	 klekket	 ut	 sin	 idé	 og	 trenger	 støtte	 til	 gjennomføring.	 Den	 samme	
grunnstammen	 er	 relevant	 i	 den	 sammenheng;	 nettverksbygging,	
kompetanseoverføring	 og	 videreutvikling	 av	 idéer	 skjer	 best	 i	 samtale	
med	andre.	Kommunen	skal	derfor	søke	å	etablere	formelle	møteplasser	
for	slike	aktører.	Dette	kan	dreie	seg	om	et	kontor-felleskap	der	grundere	
kan	henvende	seg	å	dele	fysisk	infrastruktur	med	andre	gründere.	Å	slippe	
utgifter	til	egen	kopimaskin	er	vel	og	bra,	men	verdien	av	å	sitte	i	samme	
rom	som	andre	i	samme	situasjon	er	ubetalelig.


-	 Kommunen	skal	søke	å	etablere	et	kontorfellesskap	med	lav	ter	
	 skel	der	pendlere	og	gründere	kan	dele	infrastruktur	og	møtes
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Et	 kontorfelless-
kap	 for	 pend-
lere	og	grundere	
kan	 gi	 grobunn	
for	 felles	 ideer	
og	 næringseta-
bleringer


Hotellet	har	 stått	
for	 en	 stor	 ar-
beidsplass-vekst.	
Tilleggsnæringer	
i	tiknytning	til	ho-
tellet	 skal	 være	
en	satsning.
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Skog- og landbruk 
Det	er	gode	driftsforhold	for	skog	og	til	dels	 landbruk	i	Rømskog.	Det	er	
også	kort	avstand	til	markedet	siden	store	deler	av	befolkningen	i	Norge	er	
innenfor	9-13	mil.	Den	generelle	rasjonaliseringsutviklingen	i	 landbruket	
har	ført	til	færre	heltidsbønder,	og	mange	eiere	av	gårdseiendommer	har	
i	dag	en	annen	hovedinntektskilde	enn	landbruk.	Det	tas	ut	mer	tømmer	
i	Rømskog	enn	noensinne,	og	hovedvekten	av	dette	blir	videreforedlet	 i	
Sverige.
Hytteutbygging	har	 gitt	grunneiere	 inntekter	på	en	annen	måte.	Denne	
kommuneplanprosessen	 tar	 sikte	 på	 å	 avklare	 hvilke	 områder	 som	 bør	
settes	 av	 til	 hytteområder,	 og	 hvilke	 som	 bør	 skjermes.	 Dette	 avklares	
juridisk	 i	 kommuneplanens	 arealdel,	 men	 vil	 skisseres	 allerede	 i	 dette	
dokumentet	(kapittel6;	arealtrategi).


Land-	 og	 skogbruket	 har	 spilt	 –	 og	 spiller	 en	 viktig	 rolle	 i	 Rømskog.	
Kommunen	vil	søke	å	spisse	seg	mot	skog-	og	 landbruket	 i	kombinasjon	
med	turisme	i	sine	nærings-satsninger.
Nærhet	til	markedet	gir	gode	forutsetninger	for	 lokal	foredling	av	lokale	
produkter	 og	markedsføring	 av	 disse.	 En	 økt	 andel	 lokalt	 foredla	 varer	
kan	være	med	på	å	bygge	opp	merkevaren	Rømskog.	Kommunen	ønsker	
å	tilrettelegge	for	at	større	deler	av	råvarene	som	produseres	i	Rømskog	
også	foredles	i	Rømskog.	I	samarbeid	med	hotellet	kan	man	rette	lokale	
produkter	direkte	mot	turistnæringa,	og	på	den	måten	drive	markedsføring	
samtidig.


Man	 vil	 prioritere	 å	 bidra	 til	 utvikling	 av	 tjenester	 og	 produkter	 med	
sterk	 lokal	 forankring	–	og	å	 forankre	hele	produksjonsprosessen	 lokalt.	
Lammekjøtt	fra	Rømskog	bør	selges	som	kjøtt	fra	Rømskog	–	og	ikke	som	
kjøtt	fra	Hallingdal.	Det	stedet	som	produktet	er	foredlet	og	markedsført	
fra	 ender	 vanligvis	 opp	på	 forpakningen,	 og	derfor	 er	 det	 avgjørende	 å	
sikre	seg	noe	foredling	av	produkter	i	tillegg	til	råvareproduksjon.	Dette	vil	
bidra	til	å	markedsføre	produktet	-	og	stedet	-	i	en	og	samme	pakke.	
Produktutvikling	innenfor	Regionalpark	Haldenkanalens	satsningsområder	
skal	gis	prioritet:


-	 Merkevare	
-	 Opplevelsesnæring
-	 Stedsutvikling	
-	 Primærnæring


Kompetanse
Muligheter	 for	 å	 tilegne	 seg	 kompetanse	 ansees	 som	 viktig	 av	 for	
næringsutvikling,	 selvrealisering	 og	 trivsel.	 Kommunen	 har	 kompetanse	
innenfor	 landbruksnæringa,	 og	 entreprenørskap	 innenfor	 denne.	
Spredning	av	denne	type	kompetanse	kan	ha	en	positiv	effekt	og	stimulere	
flere	til	entreprenørskap.	Kommunens	rolle	i	spredning	av	kompetanse	bør	
være	å	lage	arenaer	for	utveksling	av	kompetanse.	


Videre	bør	 kommunen	være	 tydelig	på	hva	de	 i	 fremtiden	vil	 trenge	av	
kompetanse	og	arbeidskraft,	slik	at	innbyggere	og	potensielle	innbyggere	
kan	 forberede	 seg	 og	 rette	 sine	 studier	 mot	 dette.	 Gjennom	 å	 være	
liten	og	oversiktlig	har	kommunen	mulighet	til	å	rette	tiltak	direkte	mot	
målgruppa,	og	bør	i	så	måte	drive	aktiv	rådgivning	av	ungdom	med	hensyn	
til	utdanningsvalg	og	muligheter.


Kommunens	utdanningstilbud	er	basert	på	institusjoner	i	andre	kommuner;	
Ungdomsskole	 i	 Aurskog-Høland,	 Videregående	 skole	 på	 Bjørkelangen,	
Mysen,	 Askim,	 Fredrikstad	 og	 Sarpsborg,	 Høgskoletilbud	 i	 Akershus	 og	
Halden	 og	 etterutdanning	 gjennom	 SKUT	 (HiØ).	 Man	 er	 bevisst	 på	 at	
reisetid	 er	 avgjørende	 for	 elevers	 gjennomføring	 av	 Vgs.	Man	 vet	 også	
at	 ved	 gjennomført	 Vgs	 er	 sjansene	 større	 for	 gjennomføring	 av	 videre	
utdanning	og	at	denne	gruppa	generelt	har	færre	problemer	senere	i	livet.	
Det	er	derfor	et	mål	for	kommunen	at	flest	mulig	gjennomfører	Vgs.,	og	
kommunen	ser	det	som	sin	oppgave	å	fasilitere	dette	best	mulig.	Et	konkret	
virkemiddel	vil	være	nettopp	å	minimere	reisetid	til	utdanningsinstitusjon.	
Kommunen	vil	føre	kontinuerlig	dialog	med	tilbydere	av	kollektivtransport	
og	veimyndighetene	for	å	bidra	til	å	minimere	reisetid.
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Skal lam fra Rømskog selges som lam fra Hallingdal?
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Kan tømmer fra Rømskog selges som Røm-skog?


Har det et markedsføringspotensiale?
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slik vil vi ha det slik gjør vi det


moderat, sunn befolkningsvekst


bygge ei levende, attraktiv bygd med gode møteplasser


gjøre det lett for nyinn�yttere å etablere nettverk 


tilrettelegging for pendling og hjemmekontor


attraktive boligformer som skiller seg ut


bygge opp et tilbud av varierte boligtyper


�ere lokale arbeidsplasser i privat sektor 


legge opp til økt interaksjon mellom lokale aktører


etablere kontorfellesskap for pendlere og gründere


knytte opplevelsestilbud til hotellet


fasilitere foredling av lokale råvarer


satse videre på Haldenkanalen


mål 1


mål 2


Oppsummering kapittel 1
Befolkningsgrunnlag, kompetanse, næringsutvikling og attraktivitet
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2
Kulturliv, tjenestetilbud og tettstedsutvikling
Kulturliv 
Vi	ønsker	å	legge	følgende	utsagn	til	grunn	for	utvikling	av	kulturliv	og	
tjenestetilbud	i	kommunen:
  «folk som snakker sammen skaper sammen»


Dette	innebærer	en	tro	på	at	kulturproduksjonen	vil	øke	dersom	det	finnes	
tilgjengelige	arenaer	 for	utveksling	av	 idéer	og	samarbeid.	Slike	arenaer	
kan	 være	 formelle	og	uformelle,	 fysiske	og	 ikke-fysiske.	 Et	 eksempel	på	
en	ikke-fysisk	arena	som	bidrar	til	kulturutvikling	er	applikasjonen	skjer-I,	
som	er	 i	bruk	 i	Rømskog.	Slike	tiltak	kan	senke	terskelen	for	deltagelse	 i	
lokalsamfunnet,	og	vil	derfor	gjøre	det	enklere	for	nyetablerere	å	«komme	
inn»,	og	samtidig	gjøre	det	enklere	for	ildsjeler	å	engasjere	seg.


Et	 rikt	 kulturliv	 bidrar	 til	 at	 folk	 til	 å	 møtes,	 og	 bidrar	 til	 et	 sosialt	
lokalsamfunn.	 Mennesker	 velger	 seg	 i	 dag	 bosted	 etter	 livsstilstilbud	
i	 større	 grad	 enn	 tilgang	 på	 arbeidsplass.	 Næringsetableringer	 har	 en	
tendens	 til	 å	 følge	 etter	menneskene	 i	 større	 grad	 enn	 at	menneskene	
følger	etter	arbeidsplassene.	Det	er	derfor	avgjørende	at	Rømskog	bygger	
opp	 et	 rikt	 livsstilstilbud	 for	 å	 sikre	 seg	 fremtidig	 befolkningsgrunnlag.	
Befolkningsgrunnlaget	vil	igjen	bygge	grunnlaget	for	næringsliv.


På	bakgrunn	av	disse	påstandene	kan	man	konkludere	med	at	«alt	henger	
sammen	med	 alt»	 i	 samfunnsplanlegging,	 og	 at	 et	 rikt	 kulturliv	 kan	 ha	
positiv	effekt	på	 folkehelse,	nærings-	og	bostedsattraktivitet.	Dette	er	 å	
«bygge	 stein	på	 stein»;	 å	 få	tiltakene	og	 funksjonene	 i	 et	 samfunn	til	 å	
underbygge	hverandre.


Kultur	 dreier	 seg	 imidlertid	 om	mer	 enn	 produksjon	 av	 underholdning.	
Også	stedets	lokalkultur	-	 i	bredere	forstand	–	har	betydning	for	stedets	
kvalitet.	 Hvilken	mentalitet	 som	 hersker,	 hvor	 lav	 terskelen	 er	 for	 å	 bli	
inkludert	i	lokalsamfunnet,	i	hvilken	grad	man	har	et	miljø	hvor	folk	støtter	
hverandre	og	hvorvidt	gründerånd	verdsettes	er	faktorer	som	har	enorm	
betydning	for	et	steds	evne	til	å	dyrke	frem	det	beste	i	seg	selv.
Faktorer	som	samhold,	inkluderende	samfunn	og	lav	terskel	for	deltagelse	
er	også	svært	viktige	folkehelsefaktorer.	
Kommunen	skal	jobbe	aktivt	for	å	være	et	inkluderende	samfunn	med	lav	
terskel	 for	deltagelse	og	samtidig	ha	et	 sterkt	 lokalt	 samhold.	Tilflyttere	
må	integreres	i	lokalsamunnet,	og	“alle	kjenner	alle”-samfunnet	må	forbli	
en	styrke,	og	ikke	en	kilde	til	stigmatisering.	Konseptet	“hjertevekst”	bør	
utvikles	 videre	 til	 å	 omfatte	 flere	 plan	 i	 kommunen,	 ikke	 bare	 skole	 og	
barnehage.


Kommunen	 skal	 fortsette	 å	 utvikle	 formelle	 og	 uformelle	 arenaer	 og	
møteplasser,	både	fysiske	og	ikke-fysiske.	Fysiske	arenaer	skal	i	størst	mulig	
grad	være	samlokalisert	 i	sentrum	for	å	sikre	at	funksjoner	underbygger	
hverandre	 og	 interagerer.	 Kommunen	 skal	 jobbe	 aktivt	 for	 å	 berike	 sitt	
livsstilstilbud	 og	 et	 rikt	 kulturliv.	 Selvgrodde	 miljøer	 skal	 ivaretas,	 og	
spesielt	skal	man	ivareta	initiativ	fra	ungdomsmiljøer.


Som	ellers	i	landet	baserer	store	deler	av	kulturtilbudet	i	Rømskog	seg	på	
innsats	fra	ildsjeler.	Kommunen	som	samfunn	er	helt	avhengig	av	denne	
innsatsen,	og	ønsker	å	bidra	til	å	synliggjøre	ildsjeler	og	å	gjøre	det	lettere	
å	bidra	 som	 ildsjel.	Digitale	plattformer	 som	skjer-I	er	et	 svært	effektivt	
verktøy	i	den	sammenheng,	og	kommunen	vil	bidra	til	å	videreutvikle	slike	
verktøy	ved	å	bruke	dem	i	den	grad	de	dekker	et	behov.
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Over:	Skjer-I	er	en	viktig	platform	for	
samhandling	og	frivillighet,	som	sen-
ker	terskelen	for	å	delta	i	samfunnet.


Til	 høyre:	 Eksempel	 på	 synliggjøring	
av	ildsjeler	
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Tjenestetilbud 
Akkurat	som	for	kulturlivet	vil	gode	kommunale	tjenester	være	en	del	av	
det	 totale	 livsstilstilstilbudet	som	gjør	kommunen	attraktiv	for	bosetting	
og	etablering.	Kommunen	har	i	dag	gode	kommunale	tjenestetilbud.	Dette	
skal	fortsette	å	være	en	prioritet	for	kommunen,	og	det	skal	utvikles	videre	
ved	å	utforske	potensialet	i	administrativt	samarbeid	med	Marker,	Aremark	
og	Aurskog-Høland.	Videre	 skal	man	ved	nyetableringer	eller	flytting	av	
kommunale	institusjoner	vurdere	samlokalisering	og	sentralisering	av	disse,	
slik	at	funksjonene	er	med	på	å	underbygge	det	«sosiale	mellomrommet»	
mellom	funksjonene	i	tettstedet.	Eksempelvis	vil	vekselvirkningen	mellom	
et	eldresenter	og	en	nærbutikk	eller	et	bibliotek	ha	stor	verdi;	eldre	kan	
da	 lettere	oppsøke	sosiale	offentlige	rom,	og	dette	kan	ha	positiv	effekt	
på	mental	og	 fysisk	helse.	Eldre	som	er	 i	god	 form	bidrar	på	sin	side	til	
å	 aktivisere	 de	 sosiale	 rommene.	 Videre	 vil	 dette	 kostnadseffektivisere	
tilbudet;	pleiere	og	ansvarspersoner	vil	bruke	mindre	tid	på	sine	oppgaver.	
Slik	tenkning	vil	gi	føringer	for	kommuneplanens	arealdel.


Kommunens	utfordringer	med	gjennomføring	av	samhandlingsreformen,	
løses	 gjennom	 interkommunalt	 samarbeid	 med	 Aurskog-Høland.	
Kommunen	vil	også	søke	å	effektivisere	tjenestetilbudet	gjennom:	


- Arealdisposisjon og sentralisering av boligtilbud for eldre
- Tilby boformer som muliggjør at eldre kan bo hjemme lengre
- Å knytte forskjellige tilbud opp mot hverandre; eksempelvis kan  
 brukere av dagsenter settes inn i omsorgsarbeid o.l. Dette vil gi  
 dobbel effekt da man stimulerer både brukere av dagsenteret og  
 pleietrengende.


Kommunen	skal	sikre	og	videreutvikle	ungdomstilbudet	i	kommunen.	Dette	
vil	være	svært	viktig	for	å	sikre	fremtidig	befolkningsgrunnlag.	Ungdom	som	
har	vokst	opp	i	Rømskog	skal	sitte	igjen	med	positive	assosiasjoner	til	sin	
oppvekstkommune.	Dette	vil	øke	sjansene	for	tilbakeflytting	i	fremtiden.	
Ungdomstilbudet	 for	de	mellom	13-20	år	vil	vektlegges,	og	det	vil	være	
viktig	å	analysere	denne	gruppas	ønsker	og	behov.


Kommunen	skal	legge	opp	tjenestetilbudet	på	en	måte	som	gjør	logistikken	


lettere	for	familiene.	Eksempler	på	hvordan	dette	kan	gjøres	i	praksis	er:


- Samlokalisering av butikk og skole; flere ærend på ett sted. 
- Aktivitetstilbud bør ligge sentralt og være tilknyttet gang- og 
 sykkelveinettet. 
- Aktivitetstilbud kan med fordel være i forlengelse av skoleda 
 gen.


Kommunikasjon 
Hvordan	 kommunen	 kommuniserer	 har	 betydning	 for	 demokrati,	
samfunnsdeltagelse	 og	 omdømme.	 Begrepet	 «everything	 speaks»	 skal	
legges	 til	 grunn	 for	 kommuneorganisasjonens	 kommunikasjonsstrategi.	
Med	 det	menes	 at	 det	 ligger	 et	 omdømmepotensiale	 i	 alt	man	 foretar	
seg.	Hvert	tiltak	–	og	 fravær	av	tiltak	–	er	med	på	å	 forme	kommunens	
omdømme.
Kommunens	kommunikasjon	med	innbyggere	har	betydning	for	hva	slags	
deltagelse	man	får,	rekrutteringen	man	får	til	politisk	liv	og	innsatsen	man	
får	fra	ildsjeler.	Kommunen	bør	søke	å:	
- Synliggjøre ildsjeler
- Være utadvendt som organisasjon 
- Etablere to-veis kanaler for kommunikasjon med innbyggere
- Reflektere over omdømmepotensialet som ligger i beslutninger  
 og tiltak


Ved	videre	utvikling	av	tjenestetilbudet	skal	kommunen	også	kommunisere	
utad	at	dette	er	et	satsningsområde,	og	bruke	det	aktivt	i	markedsføring.
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Tettstedsutvikling 
Tettstedsutvikling	må	 sies	 å	 være	 summen	av	de	tiltakene	man	gjør	 for	
å	 forbedre	 og	 bygge	 videre	 på	 lokalsamfunnet.	 Det	 er	 imidlertid	 også	
knyttet	 konkrete,	 fysiske	 tiltak	 til	 begrepet.	 Bosetting	 og	 lokalisering	 av	
institusjoner	 og	 offentlige	 funksjoner	 påvirker	 et	 steds	 kvalitet.	 Ut	 fra	
idéen	 om	 at	 folk	 som	 snakker	 sammen	 skaper	 sammen,	 vil	 det	 være	
hensiktsmessig	å	samlokalisere	så	mange	funksjoner	som	mulig	sentralt	
i	 tettstedet,	 men	 dette	 skal	 ikke	 fullstendig	 undergrave	 kommunens	
mulighet	for	å	tilby	desentraliserte	utbyggingstomter.	Rømskog	kommune	
anser	 muligheten	 for	 å	 tilby	 denne	 boformen	 som	 en	 stedskvalitet	 og	
som	en	kvalitet	man	ønsker	å	kunne	tilby	som	ledd	i	arbeidet	med	å	sikre	
befolkningsgrunnlaget.


Utbyggere	 og	 entreprenører	 skal	 i	 utgangspunktet	 henvises	 til	 sentrale	
områder.	 Rømskog	 kommune	 skal	 gå	 foran	 med	 et	 godt	 eksempel	 for	
utviklingen	av	et	 levende	bygdesenter	gjennom	oppkjøp	og	utvikling	av	
sentrale	tomter	i	egen	regi.


For	å	oppnå	målsetningene	ovenfor	skal	det,	gjennom	kommuneplanens	
arealdel	 tilrettelegges	 for	 at	 hovedvekten	 av	 tettstedsutviklinga	 skjer	 i	
sentrumsområdet	rundt	kommunetoppen,	med	bestemmelser	som	legger	
opp	til	 tett/lav	bebyggelse,	gode	offentlige	 rom	mellom	bebyggelsen	og	
utforsking	av	alternative	boligtyper.	


Eksempel	på	konsentrasjon	rundt	tettstedssenter	som	ledd	i	tettstedsut-
viklinga.	Iveland	kommune,	som	er	med	i	“fremtidens	bygder”.
Illustrasjon;	Ola	Roald	Arkitekter
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slik vil vi ha det slik gjør vi det


opprettholde godt tjenestetilbud
e�ektivisere og forbedre gjennom samlokalisering


dra nytte av vekselvirkninger mellom virksomheter i kommunen


strategisk lokalisering av funksjoner


utvikle nye boligtyper som alternativ til omsorgsplasser


videreutvikle tettstedet med �ere
møteplasser og økende aktivitetstilbud


konsentrere arealbruken for å oppnå ei mer levende bygd


styrke kulturlivet som arena og møteplass


stimulere til ildsjel-engasjement  (løfte frem ildsjelene)


samlokalisere funksjoner med høy besøksfrekvens 


støtte selvgrodde miljøer


mål 1


mål 2


tilby ungdomsaktiviteter i forlengelse av skoledagen


Oppsummering kapittel 2
Kulturliv, tjeneststilbud og tettstedsutvikling
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Kollektivtrafikk
Kollektivtilbudet	 i	 kommunen	 er	 dårlig,	 med	 hensyn	 til	 et	 begrenset	
passasjergrunnlag	og	spredt	bebyggelse.	Det	ligger	imidlertid	et	potensiale	
i	 kollektiv	 transport	 tilrettelagt	 for	 pendlere	 fra	 oppsamlingspunkter	 og	
videre	 til	 Aurskog-Høland	 og	 Oslo.	 Kommunen	 bør	 søke	 å	 utvikle	 eget	
kollektivtilbud	i	samarbeid	med	de	store	arbeidsgiverne	i	Aurskog-Høland.	
Som	 alternativ	 kan	 kommunen	 utvikle	 applikasjon	 for	 samkjøring,	 eller	
videreutvikle	skjer-I	til	å	inkludere	en	slik	funksjon.	Samkjøringsgrupper	på	
sosiale	medier	er	et	lavterskel-alternativ	som	kan	organiseres	av	brukerne.
Kommunen	skal	jobbe	for	å	opprette	fast	pendlerbuss	til	Bjørkelangen.


Spesielt	for	ungdom	er	kollektivtilbudet	viktig.	Reisetid	har	stor	betydning	
for	ungdoms	evne	til	å	gjennomføre	videregående	skole.	Skulle	man	klare	
å	 opprette	 et	 kommunalt/privat	 kollektivtilbud	 i	 samarbeid	 med	 store	
arbeidsgivere	vil	det	være	naturlig	a	se	på	mulighetene	for	å	også	koble	
dette	opp	mot	videregående	skole.	
Kommunen	er	inkludert	i	Flexx-ordningen	til	Østfold	Kollektivtrafikk,	men	
tilbudet	er	noe	underkommunisert.	Kommunen	skal	bidra	til	å	synliggjøre	
og	videreutvikle	dette	tilbudet.


Vann og Avløp
Behandlingsanlegg	 for	 vann	 ivaretas	 av	 private	 anlegg,	 dette	 er	 en	
organisering	som	vil	opprettholdes.	Kommunen	investerer	i	nytt	renseanlegg	
for	avløpsvann,	og	vil	dimensjonere	dette	slik	at	flere	husstander	kan	koble	
seg	på	kommunalt	nett.	Dette	vil	være	en	betydelig	miljøinvestering	 for	
kommunen.	Investeringer	i	vann	og	avløp	representerer	en	av	de	største	
økonomiske	postene	for	kommunen	i	tiden	fremover.


Samferdsel
Oppgraderingen	og	utbyggingen	av	E18	representerer	den	største	og	
viktigste	infrastrukturelle	endringen	i	regionen.	For	Rømskog	er	imidlertid	
Fylkesveiene	21/170	de	viktigste	årene,	både	i	retning	Ørje	i	syd	og	
Bjørkelangen	i	nord,	som	begge	er	pendledestinasjoner.	Hovedvekten	av	
pendlestrømmen	er	nordgående.


Internt	i	Rømskog	har	det	lenge	vært	behov	for	gang-	og	sykkelveier	
for	å	tilby	sikker	transport	og	som	folkehelsetiltak.	Dette	arbeidet	har	
kommet	langt,	og	det	er	høyt	prioritert	i	kommunen	å	opprettholde	
denne	innsatsen	i	neste	planperiode.	Prinsippet	er	å	starte	ved	
kommunetoppen	og	bygge	seg	gradvis	ut	herfra,	slik	at	sentrale	områder	
prioriteres	først.	Denne	strategien	opprettholdes,	og	man	ønsker	i	neste	
fase	å	ekspandere	gang-sykkelveien	til	Eidet.	I	tillegg	jobber	kommunen	
sammen	med	lokale	ildsjeler	for	å	realisere	en	8km	lang	kultursti	langs	
Tukuelva.	Stien	går	fra	nord	i	bygda	og	ned	til	Rømsjøen,	og	kan	bli	en	
viktig	fotgjengerforbindelse	og	møteplass.


Ved	innkjøringen	til	kommunetoppen	er	det	en	del	trafikk	og	uheldig	
overlapp	av	bil,	buss,	sykkel	og	fotgjengermønster.	Kommunen	ønsker	
et	tydeligere	kjøremønster	for	de	ulike	trafikantene	i	dette	området,	og	
tar	sikte	på	å	løse	det	i	en	områdeplan	for	Rømskog	bygdesenter.	Denne	
områdeplanen	skal	også	ta	for	seg	parkeringsplassen	mellom	skolen,	
kommunehuset	og	kaféen,	og	transformere	denne	til	et	«shared	space»-	
torg.


3
Samferdsel, transport og infrastruktur
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Internett
Kommunen	bør	bygge	ut	bedre	infrastruktur	for	internett	med	høy	kapasitet.	
Det	utføres	kartlegging	av	status	i	disse	dager,	og	det	skal	utarbeides	en	
rapport	 med	 anbefalinger	 for	 oppgradering.	 Dårlig	 internettkapasitet-	
og	dekning	har	en	«push»-	 effekt	på	både	 innbyggere	og	bedrifter;	det	
at	 den	finnes	 vil	 ikke	nødvendigvis	 ha	en	enorm	betydning	 for	 et	 steds	
tiltrekningskraft,	men	hvis	den	 ikke	finnes	er	den	et	absolutt	hinder	 for	
etablering.
Distriktssenteret	kartla	allerede	i	2010,	i	samarbeid	med	Nexia,	effekter	av	
tilgang	på	høykapasitetsnett	i	distriktskommuner.	Rapporten	peker	på	at	
tilgang	på	høyhastighetsnett	har	stor	betydning	for:


-	 Næringsliv/sysselsetting
-	 Bosetting/livskvalitet
-	 Effektivitet	og	kvalitet	i	offentlig	sektor


Rapporten	 peker	 på	 følgende	 suksessfaktorer	 for	 utbygging	 av	
høykapasitetsnett	i	distriktskommuner:


-	 Høy	bevissthet	og	forankring	hos	sentrale	beslutningstakere	i		
	 kommunen	og	lokalt	næringsliv	med	hensyn	til	gevinstpotensialet		
	 ved	bruk	av	IKT	og	høykapasitets	bredbåndsnett
-	 Lokalt	prosjekteierskap	og	lokal	prosjektledelse	med	god	innsikt	i		
	 relevante	forhold	for	det	aktuelle	lokalsamfunnet
-	 Tydelige	mål	for	fiberutbyggingen	og	en	plan	for	gevinstrealisering		
	 som	følges	opp


Strøm
Rømskog	har	begrenset	kapasitet	på	strømtilførselen	til	bygda,	og	dette	
kan	ha	en	«push»-	effekt	på	næringsetableringer.	Med	det	menes	at	det	er	
en	nødvendig	forutsetning	for	etablering	som	ikke	er	til	stede.	Kommunen	
ønsker	å	øke	kapasiteten	på	nettet	til	Rømskog,	men	ønsker	også	å	bidra	til	
å	nå	nasjonale	mål	ved	å	produsere	mere	strøm	lokalt.	Det	er	ikke	aktuelt	
med	 storskala	 vindkraft	 i	 Rømskog	 (jf.	 Regional	 plan	 for	 vindkraft	 for	
Østfold),	men	småskala	vindkraft	er	ønsket,	og	kommunen	vil	utarbeide	
retningslinjer	for	dette	i	bestemmelsene	i	kommuneplanens	arealdel.
Småskala	 strømproduksjon	 vil	 bidra	 til	 å	 redusere	 belastningen	 på	
strømnettet	for	øvrig,	og	på	den	måten	frigjøre	kapasitet	til	f.eks.	industri.	
Samtidig	tar	Rømskog	ansvar	for	nasjonale	og	internasjonale	målsetninger	
ved	å	ta	grep	lokalt.


Digitalisering
Rømskog	 ønsker	 å	 ligge	 i	 forkant	 når	 det	 gjelder	 digitalisering	 av	
kommunen.	 Dette	 er	 mulig	 fordi	 kommunen	 er	 liten	 og	 oversiktlig,	 og	
nyttig	fordi	små	kommuner	må	være	svært	effektive	for	å	klare	å	 levere	
de	 tjenester	 de	 er	 pålagt.	 Digitalisering	 av	 kommunen	 har	 et	 stort	
effektiviseringspotensiale.	 Samtidig	 har	 digitalisering	 potensiale	 til	 å	
forbedre	de	kommunale	tjenestene	og	gi	en	bedre	kommunikasjonsflyt.	
Kommunikasjon	med	innbyggere	blir	enklere,	politiske	prosesser	blir	mer	
transparente	og	tilgjengelige.	Dette	kan	igjen	gi	økt	tillit	til	kommunen,	og	
bidra	til	engasjement	hos	befolkningen.	
Rømskog	ønsker	å	gjennomføre	sin	digitaliseringsprosess	etter	retningslinjer	
og	anbefalinger	fra	KS,	som	har	dette	som	et	satsningsområde.	I	henhold	
til	 KS`s	 digitaliseringsstrategi	 2013-2016	 er	 det	 spesielt	 tre	 kommunale	
sektorer	som	er	satsningsområder:


-	 Helse	og	velferd	
-	 Oppvekst	og	utdanning	
-	 Plan,	bygg	og	geodata
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slik vil vi ha det slik gjør vi det


unge og eldre uten førerkort skal kunne 
komme seg til aktiviteter og sosiale arenaer 
uten behov for å bli kjørt


jobbe for et bedre kollektivtilbud


legge opp til kompakt bebyggelsesstruktur i hovedsak


strategisk lokalisering av funksjoner


utvikle nye boligtyper som alternativ til omsorgsplasser


mangel på infrastruktur skal ikke være 
et hinder for inn�ytting og næringsetablering


forbedre høykapasitets internett- og telefondekning


tilrettelegge for småskala vindkraft


jobbe for å øke kapasiteten på strømtilførsel til bygda


samlokalisere funksjoner med høy besøksfrekvens 


støtte selvgrodde miljøer


mål 1


mål 2


fortsette å bygge ut gang- og sykkelvei


Oppsummering kapittel 3
Samferdsel, transport og infrastruktur
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Folkehelse
Folkehelseprofilen	 for	 Rømskog	 viser	 at	 kommunen	 til	 sammenlikning	
med	landsgjennomsnittet	har	svært	god	folkehelse.	Det	eneste	forholdet	
som	 viser	 negative	 tendenser	 er	 noe	 høyere	 forekomst	 av	 hjerte-	 og	
karsykdommer	enn	landsgjennomsnittet.
Kommunen	har	utarbeidet	 folkehelseoversikt	 for	2014	som	 identifiserer	
de	største	utfordringene	og	forlag	til	tiltak.	De	viktigste	temaene	fra	denne	
oversikten	 er	 inkludert	 i	 drøftingen	 i	 dette	 kapittelet.	 Dokumentet	 er	
vedlagt	i	sin	helhet.	


Kommunens	folkehelseoversikt	peker	på	at	innflyttere	er	en	utsatt	gruppe,	
og	at	de	står	i	fare	for	å	ha	lite	sosialt	nettverk	i	nærmiljøet.	Videre	peker	
den	på	at	det	er	eldre	som	opplever	ensomhet	og	isolasjon	på	grunn	av	
manglende	kollektivtransport	og	gang-	og	sykkelveier.


Folkehelseinstituttets	 peker	 på	 viktigheten	 av	 sosiale	 møteplasser	 og	
mellom-menneskelig	interaksjon	for	god	folkehelse.	Frisklivssentralen	kan	
videreutvikles	som	en	slik	møteplass.	Det	er	grunn	til	å	tro	at	dette	kan	ha	
spesielt	 stor	effekt	 for	gruppene	som	er	nevnt	ovenfor.	Et	 inkluderende	
samfunn	med	lav	terskel	for	deltakelse	vil	være	viktig	i	den	sammenheng,	
og	 uformelle	 møteplasser	 blir	 et	 viktig	 verktøy	 for	 å	 oppnå	 dette.	 Å	
transformere	 parkeringsplassen	 på	 kommunetoppen	 til	 et	 torg	 (fortsatt	
med	parkering,	etter	«shared	space»-	modellen)	vil	kunne	være	et	konkret	
tiltak	i	den	sammenheng.	Videre	bør	det	utvikles	alternative	boligformer	i	
nærhet	til	torget,	eksempelvis	bokollektiv	for	eldre	og	leiligheter	til	single.


Mulighet	 for	 deltagelse	 på	 arenaer	 som	 gir	 mestringsfølelse,	 oppleves	
meningsfylte	og	gir	verdighet	anses	som	et	viktig	tiltak	i	den	sammenheng.	
Slike	 arenaer	 vil	 være	 sysselsettingstiltak,	 ildsjel-engasjement	 og	
samfunnsbygging.	Kan	eldresenteret	og	«aktiv	på	dagtid»	-	brukere	kobles	
og	 gi	 synergieffekter?	 Kan	 seniorer	 bidra	 som	 «reserve-nettverk»	 for	
familier	som	ikke	har	besteforeldregenerasjonen	tilgjengelig?


Utviklingen	 av	 uformelle	 sosiale	 arenaer	 har	 en	 sentral	 plass	 i	 denne	
kommuneplanen.	Rømskog	har	begrenset	tilgjengelighet	(lange	avstander,	
lite	offentlig	kommunikasjon)	til	butikker,	underholdnings	og	kulturtilbud.	
Det	er	nærliggende	å	tenke	at	slike	funksjoner	har	potensiale	som	uformelle,	
sosiale	arenaer.	Dette	bør	gi	føringer	for	arealdelen	av	kommuneplanen.


Som	 tidligere	 nevnt	 vil	 eldrebølgen	 ramme	 Rømskog	 hardt.	 Dette	 fordi	
man	opplever	fraflytting,	lave	fødselstall	i	kombinasjon	med	en	aldrende	
befolkning.	 I	 tillegg	 har	 man	 et	 spredt	 bebyggelsesmønster,	 som	 gjør	
hjemmehjelp	og	tjenestetilbud	krevende.	
I	 dette	 bildet	 vil	 det	 være	 avgjørende	 for	 Rømskog	 å	 komme	 frem	 til	
strategier	og	tiltak	som	 i	størst	mulig	grad	bidrar	til	god	 folkehelse	–	og	
at	 den	 aldrende	 befolkningen	 er	 selvhjulpen	 lengst	 mulig.	 Dette	 kan	
innebære	å	utvikle	bo-konsepter	som	har	delte	fellesarealer	for	å	stimulere	
til	 interaksjon	og	sosial	omgang.	Videre	vil	grupper	av	eldre	ha	nytte	av	
å	ha	gangavstand	til	handel	og	sentrumsfunksjoner,	da	dette	bidrar	til	at	
man	kommer	seg	ut	selv	uten	bilsertifikat.	Disse	bo-konseptene	skal	ikke	
være	sykehjemsplasser,	men	boliger	med	godt	utformede	fellesarealer	og	
mulighet	for	et	enklere	dagligliv.	Kommunens	strategidokument	«borte	bra	
–	hjemme	best»,	vedtatt	i	desember	2014,	peker	på	tilsvarende	strategi.


4
Oppvekst, levekår og folkehelse
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Kommunens	folkehelseoversikt	adresserer	sosial	ulikhet	i	helse,	og	peker	
på	 at	 dette	 er	 et	 generelt	 Østfoldproblem.	 Statistikk	 for	 Rømskog	 viser	
at	Rømsjingene	gjennomsnittlig	har	noe	 lav	bruttoinntekt	sammenliknet	
med	de	fleste	Østfoldkommunene.	Rømsjingene	har	imidlertid	svært	høy	
gjennomsnittligformue	og	lavere	gjennomsnittsgjeld	enn	Østfoldinger	flest.	
Rømskog	 har	 den	 laveste	 prosentandelen	 arbeidsledige	 i	 Østfold.	 Dette	
tegner	et	bilde	av	Rømskog	som	en	kommune	med	underrepresentasjon	
av	befolkning	med	sosiale	utfordringer.


Bekjempelse	 av	 sosial	 ulikhet	 i	 helse	 vil	 likevel	 være	 et	 viktig	 mål	 for	
kommunen.	Alt	peker	på	at	folkehelse	følger	sosiale	faktorer.	Sosial	ulikhet	
reproduserer	seg	selv;	er	du	født	i	en	familie	med	sosiale	utfordringer	vil	
det	være	stor	sannsynlighet	for	at	du	selv	og	dine	barn	vil	leve	med	sosiale	
utfordringer.	Det	er	et	mål	for	kommunen	å	«bryte	mønsteret»	for	de	dette	
gjelder.	Gjennom	å	være	liten	og	oversiktlig	har	kommunen	mulighet	til	å	
rette	tiltak	direkte	mot	målgruppa.	Utviklingen	av	en	Rømskogmodell	for	
tidlig	og	samordnet	innsats	for	barn	og	unge	kan	bidra	til	at	flere	får	hjelp	
i	tide.


Kommunen	har	ikke	frafall	 i	overgangen	fra	grunnskole	til	videregående,	
og	dette	er	unikt	 i	Østfoldsammenheng.	Det	er	grunn	til	 å	 tro	at	et	 lite	
ungdomsmiljø	bidrar	til	at	det	ikke	etablerer	seg	dårlige	trender.	Samtidig	
skal	man	være	svært	bevisst	på	enkeltindividers	sårbarhet	i	et	slikt	miljø;	
elever	 som	 måtte	 «falle	 utenfor»	 har	 lite	 rom	 for	 å	 finne	 alternative	
omgangskretser.


Et	utvidet	skoletilbud	og	fritidstilbud	i	forlengelse	av	skoledagen	være	tiltak	
som	bidrar	til	at	alle	kan	delta,	og	at	barn	kan	delta	i	samme	aktiviteter	på	
en	nøytral	arena.	Dette	sikrer	interaksjon	og	deltagelse	for	alle	grupper	i	
større	grad	enn	om	man	eksempelvis	må	invitere	med	hjem	etter	skoletid	
eller	er	avhengig	av	å	bli	kjørt	til	og	fra	aktiviteter.


Biblioteket	kan	i	den	sammenheng	være	en	viktig	arena	–	ikke	bare	for	barn	
–	 fordi	den	utgjør	en	gratis,	nøytral	 arena	 som	 ikke	er	 stigmatiserende.	
Det	 ligger	 et	 potensiale	 i	 å	 knytte	 tjenester	 som	 tradisjonelt	 er	 svært	
stigmatiserende	–	 for	eksempel	barnevern	–	til	biblioteket	 fordi	man	da	


ufarliggjør	kontakten	ved	å	gjøre	den	mer	tilfeldig.	
Det	vil	være	et	mål	for	kommunen	å	også	senke	terskelen	for	deltagelse	
på	andre	arenaer,	for	eksempel	idrettsklubber.	Dette	kan	gjøres	ved	å	ha	
løsninger	for	salg	av	brukt	idrettsutstyr,	senke	eller	fjerne	kontingenter,	og	
etablere	lavterskel-tilbud.	


Mellommenneskelig	 interaksjon	 og	 et	 inkluderende	 samfunn	 er	 en	 rød	
tråd	i	kommuneplanen,	både	av	hensyn	til	folkehelse,	næringsutvikling,	et	
rikt	kulturliv	og	bærekraft.	


Rømskog	kommune	har	god	tradisjon	for,	og	er	kommet	langt	i	arbeidet	
med	 å	 utvikle	 eldreomsorgen.	Det	 er	 nå	 behov	 for	 tilsvarende	 satsning	
på	 ungdom	 og	 oppvekst.	 Den	 nyoppussede	 Ungdomsfabrikken	 skal	
videreutvikles.	 Ungdomstrinnet	 i	 skolen	 er	 på	 Bjørkelangen,	 og	
ungdommene	knytter	vennskap	og	har	tilhørlighet	til	miljøet	der.	Det	bør	
legges	til	rette	for	at	ungdommen	får	anledning	til	å	dyrke	disse	relasjonene.	
En	 skoleskyssordning	 til	 og	 fra	 fritidsklubb(er)	 og	 andre	 aktiviteter	 på	
Bjørkelangen	skal	vurderes.	


Rømskog	kommune	er	med	i	satsningen	“sjumilssteget”	og	interkommunalt	
samarbeid	for	å	sikre	tverrfaglige	metoder	for	tidlig	innsats.	Dette	arbeidet	
skal	 styrkes	 ytterligere,	 og	det	 skal	 stilles	 konkrete	 krav	til	 resultater	 av	
arbeidet.
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slik vil vi ha det slik gjør vi det


senke terskelen for deltakelse i samfunnet jobbe for et bedre kollektivtilbud


legge opp til kompakt bebyggelsesstruktur med ett tygdepunkt


strategisk lokalisering av funksjoner


tilrettelegge for kollektive bo-løsninger


utjevne sosiale forskjeller i helse


sysselsette arbeidsledige og uføre i aktivisering av eldre 


tilby aktiviteter i forlengelsen av skoledagen


bruke nøytrale arenaer som bibliotek


skreddersydde tiltak for den enkelte


mål 1


mål 2


fortsette å bygge ut gang- og sykkelvei


utvikle boligtilbud som bidrar til bedre helse og
mulighet for å bo hjemme lengre for eldre


mål 3


kommunen skal kontinuerlig vurdere strategiske 
oppkjøp av tomter for å tilrettelegge for ønsket utvikling i 
boligtilbud


Oppsummering kapittel 4
Oppvekst, levekår og folkehelse
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Bærekraftbegrepet	er	satt	sammen	av	tre	elementer;	økonomisk,	økologisk	
og	sosial	bærekraft.	Alle	tre	er	relevante	for	bærekraftdiskusjon	i	Rømskog.
Til	syvende	og	sist	vil	sosial	bærekraft	være	Rømskogs	største	utfordring,	
da	 et	 synkende	 folketall	 kombinert	med	 en	 aldrende	 befolkning	 er	 lite	
bærekraftig;	man	har	ikke	yngre	befolkning	nok	til	å	ta	vare	på	de	eldre.	Dette	
peker	tilbake	på	kapittel	1,	som	definerer	det	å	sikre	befolkningsgrunnlag	
som	 en	 primæroppgave	 for	 kommunen.	 Dette	 henger	 igjen	 i	 stor	 grad	
sammen	med	økonomisk	bærekraft,	da	kommunens	økonomi	i	stor	grad	
henger	sammen	med	skatteinntekter.	For	hva	gjelder	økologisk	bærekraft	
henger	 dette	 i	 stor	 grad	 sammen	 med	 arealbruk,	 transportbehov	 og	
infrastruktur.


Kommunen	har	et	høyt	energiforbruk	til	transport	per	innbygger,	og	dette	
henger	primært	sammen	med	bosettingsmønster.	
Boligbygging	 har	 tradisjonelt	 bestått	 av	 eneboliger	 med	 en	 lav	
arealutnyttelse.	Dette	har	sammenheng	med	et	ønske	om	å	være	attraktiv	
som	 bostedskommune,	 og	 at	 tilgang	 på	 store	 tomter	 ansees	 som	 et	
konkurransefortrinn	i	«konkurransen»	om	og	å	tiltrekke	seg	innbyggere.	Det	
er	imidlertid	betimelig	å	stille	spørsmål	ved	denne	strategien,	erfaringer	fra	
blant	annet	Distriktssenteret	viser	at	bredde	i	boligtilbudet	er	essensielt	for	
attraktivitet.	Denne	kommuneplanen	legger	opp	til	å	endre	strategi,	og	å	
satse	på	utviklingen	av	et	levende	bygdesenter	som	hovedstrategi	for	å	være	
attraktiv	for	tilflyttere.	Et	levende	bygdesenter	krever	et	høyt	aktivitetsnivå	
i	 senteret,	 og	 dette	 krever	 igjen	 en	 kompakt	 bebyggelsesstruktur.	 En	
kompakt	bebyggelsesstruktur	er	også	en	bærekraftig	bebyggelsesstruktur,	
da	 den	 legger	 opp	 til	 mindre	 transportbehov	 og	 mindre	 utbygging	 av	
infrastruktur.
Kommunen	skal	utfordre	seg	selv	til	å	redusere	andelen	individuell	bilisme.	
Samtidig	skal	man	være	klar	over	at	gitt	kommunens	bebyggelsesstruktur	
er	 potensialet	 for	 reduksjon	 begrenset.	 Den	 transportøkonomiske	


modellen	for	arealbruk	som	ligger	til	grunn	for	Fylkesplanen	vil	ha	mindre	
effekt	i	Rømskog	enn	i	tettere	bygde	områder,	da	rømsingene	i	stor	grad	
må	belage	 seg	på	 arbeidspendling	 uansett.	Man	må	 i	 Rømskog	 komme	
frem	til	alternative	tilnærminger	for	å	oppnå	et	mer	bærekraftig	samfunn,	
og	dette	bør	innebære:
-	 Flere	husstander	tilknyttet	kommunalt	avløpssystem
-	 Bedre	kollektivtilbud	til	pendledestinasjonene
-	 Fritidsbebyggelse	skal	satses	på,	men	avgrenses	
-	 Jordvernet	skal	stå	sterkt	i	kommunens	arealpolitikk
-	 Miljøvennlig	forvaltning	av	kommunens	bygningsmasse


Potensialet	for	kollektivtransport	til	de	store	arbeidsgiverne	i	regionen	skal	
vurderes.	Arealutnyttelsen	i	nye	utbyggingsområder	skal	være	høyere	enn	
dagens,	uten	at	dette	går	på	bekostning	av	kommunens	bo-attraktivitet.
Naturmangfoldet	skal	ivaretas	gjennom	å	bygge	konsentrert	og	gjennom	
å	 sikre	 de	 mest	 verdifulle	 naturområdene,	 hovedsakelig	 gjennom	
kommuneplanens	arealdel.


Bærekraftig bebyggelse
Det	er	økende	bevissthet	rundt	forbruksmønster	blant	unge.	Flere	søker	
seg	 til	 alternative	 livsstiler	 og	 alternative	 forbruksmønstre	med	mindre	
økologisk	fotavtrykk.	Dette	har	resultert	 i	et	økende	antall	bo-konsepter	
som	legger	vekt	på	bærekraftig	boligbygging	i	kombinasjon	med	høy	grad	
av	 selvberging	gjennom	småskala	matproduksjon.	Det	er	grunn	til	 å	 tro	
at	Rømskog	kan	markere	seg	i	dette	markedet,	gjennom	å	ligge	i	«riktig»	
avstand	til	Oslo,	ha	tilgang	på	areal	og	rimelige	tomter.		Rømskog	kommune	
skal,	gjennom	arbeidet	med	kommuneplanens	arealdel,	definere	områder	
og	retningslinjer	 for	småbruk	og	kollektivbruk.	Dette	skisseres	allerede	 i	
arealstrategien	i	kapittel	6	i	dette	dokumentet.


5
Bærekraftig utvikling
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slik vil vi ha det slik gjør vi det


balanse i befolkningssammensetning
næringsattraktivitet (jmf. kap. 1) 


tilrettelegge for slik bebyggelse gjennom arealplanlegging


begrense behovet for individuell transport tilby aktiviteter i forlengelsen av skoledagen


digitale løsninger for samkjøring og kollektivtra�kk


mål 1


mål 2


boattraktivitet gjennom å være ei levende bygd (jmf. kap. 1)


lage boliger med minimalt økologisk fotavtrykk 
som retter seg mot forbruksbevisste unge 


mål 3


evt. pilotprosjekt i kommunens regi


tilrettelegge for småskala vidkraft gjennom bestemmelser


(          samtlige kapitler i plandokumentet bygger opp under dette  )


kompakt bebyggelsesstruktur og gode gang- og sykkelveier


Oppsummering kapittel 5
Bærekraftig utvikling
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Følgende mål fra samfunnsdelen vil være styrende for arealstrategien:


•	 Å	legge	til	rette	for	et	levende	lokalsamfunn	med	nyskapingsevne,	verdiskaping,	kulturelt	mangfold,	frivillig	innsats,	like	muligheter	for		 	 	
	 alle	og	fravær	av	diskriminering.


•	 Å	legge	til	rette	for	utviklinga	av	et	godt	lokalsenter,	attraktive	sentralt	beliggende	boliger	med	tilgjengelige	fellesarealer	og	møteplasser,	og	god	dialog		
	 med	næringsvirksomheter,	utbyggere	og	innbyggere.


•	 Å	stimulere	til	sosial	interaksjon	mellom	innbyggere,	næringsliv,	offentligheten	og	besøkende	ved	å	tilrettelegge	for	nærhet	og	tilfeldige	møter	mellom		
	 funksjoner	og	tilbud.


•	 Kommunen	vil	ta	en	aktiv	rolle	for	å	utvikle	mer	varierte	boligtyper	enn	man	kan	tilby	i	dag.


•	 Hovedstrategi	er	tettstedsutvikling,	men	fortsatt	åpent	for	områder	definert	for	spredt	boligbygging	slik	det	framkommer	i	Fylkesplan		for	Østfold.	
	 Kan	klyngetun	være	en	bebyggelsestypologi	som	er	verdt	å	utforske?


•	 Bebyggelse	med	henvendelse	mot	vassdrag;	liberalt	i	avgrensede	områder,	under	klare	forutsetninger,	og	mindre	liberalt	for	øvrig.


•	 Områder	med	god	kapasitet	mht	VA	og	tilgang	til	gang-	og	sykkelveinett	prioriteres	som	byggeområder.


6
Arealstrategi
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Det	vil	være	hensiktsmessig	for	kommunen	å	velge	seg	ett	konkret	prosjekt	
å	konsentrere	seg	om,	og	å	la	dette	prosjektet	være	“motor”	for	utvuiklinga	
i	Rømskog.	Det	foreslås	at	dette	prosjektet	er:	
“oppgradering av kommunetoppen som møteplass og bygdesenter”


Kommunetoppen	og	området	rundt	skal	 i	 regionalt	perspektiv	ha	status	
som	 områdesenter.	 Dette	 innebærer	 også	 en	 avsetting	 av	 langsiktig	
grense	 i	 kommuneplanens	 arealdel.	 Områdesenter	 skal	 håndteres	med	
de	føringene	som	retningslinjene	som	fylkesplanen	har	for	by-/	region	og	
områdesentre	i	Fylkesplan	for	Østfold.	


Det	er	mer	interessant	for	Rømskogsamfunnet	å	drøfte	arealstrategi	som	
ledd	 i	 utviklinga	 av	 lokalsamfunnet,	 snarere	 enn	 et	 ledd	 i	 utviklinga	 av	
Østfold	som	helhet.	Det	er	imidlertid	ikke	noe	motsetningsforhold	mellom	
disse	perspektivene:	De	strategier	som	denne	kommuneplanen	skisserer	
for	 å	 opprettholde	 og	 styrke	 Rømskog	 som	 et	 levende	 lokalsamfunn	
dreier	 seg	 i	 hovedsak	 om	 å	 utvikle	 bygdesenteret	 på	 kommunetoppen,	
og	å	videreutvikle	boligtilbudet	i	dette	området.	Dette	sammenfaller	med	
Fylkesplanens	ønske	om	en	mer	tilbakeholden	arealbruk,	om	enn	med	en	
annen	argumentasjon.


Avgrensningen	 av	 områdesenter	 skal	 skje	 i	 forbindelse	 med	 denne	
kommuneplanprosessen.	
Rømskog	kommune	ønsker	å	satse	på	kommunetoppen	som	områdesenter.	
Dette	er	imidlertid	ikke	helt	uproblematisk,	gitt	Rømskogs	struktur.	Rømskog	
kan	sies	å	ha	flere	tyngdepunkt	for	hva	gjelder	bebyggelsesstruktur.


Illustrasjonen	 på	 neste	 side	 gir	 en	 grov	 oversikt	 over	 distribusjonen	 av	
funksjoner	i	Rømskog.
I	 all	 hovedsak	 vil	 denne	 strukturen	 opprettholdes,	 og	 denne	 planen	
legger	ikke	opp	til	å	ta	aktive	grep	for	å	flytte	noen	av	funksjonene.	Det	
vil	 imidlertid	være	smart	å	ha	en	plan	 for	hvor	ting	bør	 lokaliseres,	hvis	
spørsmålet	kommer	opp	uavhengig	av	denne	planen.


Det	er	hovedsakelig	to	funksjoner	som	vil	være	hensiktsmessig	å	revurdere	
i	den	videre	utviklingen	av	Rømskog:


-	 Butikken	kan	med	fordel	flyttes	til	kommunetoppen	for	å	bidra	til		
	 å	styrke	bygdesenter-funksjonen	
-	 Kommunens	industriområde	er	i	konflikt	med	boligområder		
	 på	grunn	av	støy,	og	det	foreslås	at	støyende	virksomhet	i	fremtid	
	 en	lokaliseres	annensteds.


Det er viktig å igjen presisere at denne planen ikke legger opp til flytting 
av disse funksjonene, men vil vurdere annen plassering for fremtidige 
etableringer.


Videre	legger	denne	planen	opp	til	bygdesenterutvikling	og	boligfortetting	
ved	 kommunetoppen	 og	 i	 forlengelsen	 mot	 Bråten	 i	 nord	 og	 mot	
Sundtangen/Bøsanden	sydover	(se	illustrasjon	2).	Området	på	Skjønhaug	
ansees	som	spesielt	interessant	for	utvikling	av	bygde-tun	og	kollektivbruk	
av	 øko-landsby-karaktér.	 Dette	 er	 i	 kartdiagrammet	 omtalt	 som	 «steds-
typiske»	 boliger.	 Anleggsområdet	 ved	 Kopperudsetra	 er	 upåvirket	 av	
planen,	men	det	bør	vurderes	å	anlegge	vegetasjonsskjerm	eller	liknende	
forskjønning	mot	veien,	da	dette	er	innkjøringa	til	hotellet	og	er	viktig	for	
besøkendes	førsteinntrykk	av	Rømskog.	


Denne	 arealstrategien	 er	 ment	 som	 veiledende	 for	 utarbeidelsen	 av	
kommuneplanens	 arealdel.	 Illustrasjon	 3	 viser	 en	 anslagsvis	 avgrensing	
av	tettbebyggelsen	i	Rømskog.	Dette	innebærer	også	at	arealene	utenfor	
avgrensingen	i	større	grad	skjermes.
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Fritidsbebyggelse
Kommunen	er	en	populær	hyttekommune,	og	opplever	pågang	på	dette	
området.	Hyttemarkedet	representerer	et	stort	økonomisk	potensiale	for	
kommunen	 så	 vel	 som	 lokale	utviklere,	 entreprenører	og	handelsstand.	
Det	bidrar	også	til	økt	aktivitet	i	kommunesenteret.	I	tillegg	bidrar	hyttebe-
folkningen	med	positiv	omdømmebygging	og	fungerer	som	ambassadører	
for	Rømskog	i	sine	hjemkommuner.	Rømskog	ønsker	seg	mer	hyttebebyg-
gelse,	og	det	er	ønskelig	at	denne	i	størst	mulig	grad	er	med	på	å	aktivisere	
bygda.	Tilknytning	til	vassdraget	ansees	som	avgjørende	for	at	hyttebebyg-
gelsen	skal	være	attraktiv	nok	til	å	tiltrekke	seg	de	utviklerne	og	kjøperne	
som	er	kvalitetsbevisste.	Kommunen	ønsker	imidlertid	å	avgrense	hytte-
bebyggelsen	til	den	nordlige	delen	av	Rømsjøen,	og	å	holde	boligområder	
og	hytteområder	adskilt	da	disse	to	bo-formene	har	forskjellig	«takt»	og	
behov.	Utbygging	og	planlegging	av	nye	hytteområder	skal	til	enhver	tid	
balanseres	 i	 forhold	 reell	 etterspørsel	 og	 avveies	 mot	 mulige	 negative	
konsekvenser	for	kommunens	tjenestetilbud,	eksempelvis	press	på	hjem-
mesykepleietjeneste.


Scenarier
I	henhold	til	planprogram	for	denne	kommuneplanen	skal	det	utarbeides	
scenarier	for	utviklingen	av	Rømskog.	I	høringsperioden	for	planprogram-
met	kom	det	 innspill	 fra	Fylkesmannen	 i	Østfold	om	at	disse	scenariene	
burde	drøfte	kommunereform	og	hvilke	kommuner	Rømskog	vil	henvende	
seg	til	i	dette	arbeidet.	Arbeidet	med	kommunereform	pågår	i	samarbeid	
med	Fylkesmannen.	Scenario-arbeidet	er	i	sin	helhet	flyttet	over	til	denne	
prosessen,	men	scenariene,	som	kommunestyret	har	vedtatt	skal	utredes,	
oppsummeres	her:


a)	Rømskog	som	fortsatt	egen	kommune	med	nødvendig	interkommunalt					
samarbeid	
b)	Kommunesammenslåing	med	grensekommune/Indre	Østfold	
c)	Kommunesammenslåing	med	Aurskog-Høland/Nedre	Romerike	
d)	Evt	andre	løsninger	


Denne	kommuneplanen	er	relevant	uavhengig	av	valg	av	utviklingsretning,	
da	den	i	hovedsak	legger	vekt	på	utviklingen	av	Rømskog	som	lokalsam-
funn,	og	i	mindre	grad	drøfter	kommunens	organisasjonsform.


Ungdomsmedvirkning
Ungdomsmøte	ble	gjennomført	ved	Ungdomsfabrikken	i	høringsperioden.	
Her	refereres	noen	av	innspillene	fra	ungdommen:


Hva	er	det	beste	med	å	bo	i	Rømskog?
-	 Kort	vei	til	Sverige
-	 Fellesskapet
-	 Opplegg/aktiviteter	for	ungdom
-	 At	ungdom	får	lov	til	å	engasjere	seg	i	Rømskogs	fremtid
-	 Spa-hotellet
-	 Bra	ungdom
-	 Bra	friluftsmuligheter
-	 Kørre-festivalen	(Kurøen)
-	 Motocross
-	 Fin	skole
-	 Natur


Hva	skal	til	for	at	vi	skal	bo	her	om	10	år?
-	 Fortsatt	egen	kommune	(gjentatt	av	flere)
-	 Passe	bedre	på	naturen	(gjentatt	av	flere)
-	 Større	barnehage
-	 Godteributikk	/	større	butikk
-	 Kvikk-lunsj	fabrikk
-	 Større	cross-bane
-	 Mulighet	til	skole	og	barnehage
-	 Shopping-senter
-	 At	det	fortsatt	er	godt	fellesskap
-	 At	det	er	et	trygt	sted	å	bo
-	 Kørre-festivalen	(Kurøen)
-	 Arbeidsplasser


Veien videre
Kommuneplanens	arealdel	er	påbegynt,	og	det	tas	sikte	på	å	vedta	denne	
i	løpet	av	2016.
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Sist revidert 31.5.2015


Aktør Innspill Kommentar


1 Østfoldhelsa Savner tydelig planhorisont       


Kommuneplaner har 


tidshorisont på 10-15 år, og 


dette er også perspektivet 


for denne planen.


2 Østfoldhelsa


Hadde vært en forbedring om planen anga rammer og føringer 


for kommunedelplaner og økonomi/handlingsplan for perioden 


2016-2019


Behov for 


kommunedelplaner 


avklares i planstrategi. Det 


skal utarbeides 


handlingsplan knyttet til 


kommuneplanen. Uavklart 


om dette gjøres som del av 


Økonomiplan eller som 


selvstendig dokument.


3 Østfoldhelsa
Kommunens årsmelding/resultatvurdering kan tas inn i 


kommunens helhetlige plan og styringssystem.
Tas til orientering


Sammendrag av innkomne uttalelser og innpill ved høring og offentlig ettersyn av forslag til kommuneplan for Aremark - samfunnsdelen 







4 Østfoldhelsa
Ønsker at plandokumentet henviser til regionale planer og 


føringer som f.eks. Regional plan for folkehelse.


Er vurdert, men utelatt 


fordi plandokumentet ville 


blitt svært stort og 


krevende å lese. Ønsket har 


vært en kompakt plan, og 


da har vi unngått 


henvisninger.


5 Østfoldhelsa
Kommunens helseoversikt bør gjøres tilgjengelig på kommunens 


websider.
Tas til etteretning


6 Østfold fylkeskommune Hovedsakelig positiv tilbakemelding Tas til orientering


7 Østfold fylkeskommune


"Slik gjør vi det"-oppsummeringen bør peke frem til utarbeidelse 


av handlingsdel. Handlingsdelen bør vurderes integrert med 


økonomiplanens handlingsprogram


Tas til etterretning


8 Østfold fylkeskommune


Bør vurderes om det skal komme tydeligere frem at 


samfunnsdelen skal gi rammer og føringer for arbeidet med 


kommunedelplaner og økonomi/handlingsplan for 2016/2019 og 


kommuneplanens arealdel.


Tas til orientering


9 Østfold fylkeskommune
Savner mål for vannmiljø og beskrivelse av kommunens innsats i 


forhold til Haldenvassdraget.
Tas til orientering


10 Østfold fylkeskommune


Gir henvisning til endring i energilovforskriften fra 1.jan 2015, og 


veileder som peker hvilke problemstillinger knyttet til småskala 


vindkraftanlegg som bør avklares i kommuneplanens arealdel.


Tas til etterretning







11 Østfold fylkeskommune
Ønsker at plandokumentet henviser til regionale planer og 


føringer som f.eks. Regional plan for folkehelse.


Er vurdert, men utelatt 


fordi plandokumentet ville 


blitt svært stort og 


krevende å lese. Ønsket har 


vært en kompakt plan, og 


da har vi unngått 


henvisninger.


12 Østfold fylkeskommune
Kommunens helseoversikt bør gjøres tilgjengelig på kommunens 


websider.
Tas til etteretning


13 Østfold fylkeskommune


Peker på at fylkesplanens delmål for verdiskapning er 


næringsutvikling, kompetanseutvikling, levende bygder og 


infrastruktur. Mener planen treffer godt på dette.


Tas til orientering


14 Østfold fylkeskommune


Arealstrategi: Støtter en overordnet strategi som sier at 


kommunen kan tenke liberalt i avgrensede områder, og at disse 


områdene er de som allerede har bebyggelse og infrastruktur. 


Mener det likevel må gjøres vurderinger innenfor områdene for å 


unngå å forringe gode kvaliteter.


Tas til etteretning


15 Østfold fylkeskommune


For å nå målene man setter seg i samfunnsdelen vil ikke 


Fylkesrådmannen anbefale spredt utbygging i stort omfang. Tas til orientering


16 Østfold fylkeskommune


Fylkeskonservatoren ber om at Heldenvassdraget får større plass i 


planen, og påpeker at det da vil være enklere å søke om midler 


knytta til kulturminneværnet.


Tas til orientering


17 Østfold fylkeskommune


Gjør oppmerksom på at Riksantikvaren betegner vassdraget som 


et kulturhistorisk landskap av nasjonal interesse. Nær 


Aremarksjoen finnes en rekke boplasser fra stenalder. Bør 


presiseres at fritidsbebyggelse ikke skal forringe kulturminner og 


landskapsopplevelsen i og omkring vassdraget.


Tas til orientering







18 Statens Vegvesen


Mener at utbygging av boliger og samfunnsfunksjoner bør samles 


på en side av fylkesvegen.


Tas til orientering, men er 


uenig i at veien skal være så 


styrende faktor for 


stedsutviklinga.


19 Statens Vegvesen
Påpeker at spredning av bebyggelse og lav utnyttelsesgrad er dyrt 


og krevende å drive. Tas til orientering


20 Statens Vegvesen
Påpeker at tilrettelegging for sykkel og gange er bra, men at 


restritive tiltak for å redusere biltrafikken også bør vurderes.


Tas til orientering. 


Restriktive tiltak for bilisme 


vil være vanskelig i små 


kommuner med spredt 


bebyggelse.


21 Fylkesmannen i Østfold
Mener at mål og ambisjoner er på et realistisk nivå, og at dette gir 


grunnlag for realistiske handlingsplaner.
Tas til orientering


22 Fylkesmannen i Østfold


Hadde ønsket at plansamarbeidet mellom de tre kommunene 


hadde vært rettet mer mot kommunereform. Mener det likevel 


er fornuftig at kommunene har en egen samfunnsdel som 


grunnlag for evt. ny, større kommune.


Tas til orientering. Viser til 


egne prosesser for 


kommunereform.


23 Fylkesmannen i Østfold Fornøyd med at det vises en nøktern holdning til vekst. Tas til orientering


24 Fylkesmannen i Østfold


Reiseavstander: Mener fortetting og varierte boligtyper må ses i 


sammenheng med transportløsninger for å ikke øke behovet for 


privatbilisme. Peker også på bedre tilbud og fellesløsninger for 


pendlere som ledd i dette.


Tas til orientering


25 Fylkesmannen i Østfold
Helse: Viktig at kommunen i oppsummeringen drøfter de viktigste 


temaene fra kommunens folkehelseoversikt for 2014.
Tas til orientering


26 Fylkesmannen i Østfold
Næring: Peker på at regionalpark haldenkanalen gis lite 


oppmerksomhet i planene.
Tas til orientering


27 Fylkesmannen i Østfold


Hyttebygging: Enige i strategien om at det bør avsettes egne 


avgrensede områder slik at vassdragene og de beste områdene 


for friluftsliv blir uberørt.


Tas til orientering







28 Fylkesmannen i Østfold


Landbruk og dyrka mark: Positivt at landbruksnæringa er vektlagt 


og at man ønsker å spisse sin næringssatsning mot landbruket. 


Minner om Inn på tunet og Grønt arbeid (NAV).


Tas til orientering


29 Fylkesmannen i Østfold


Spredt utbygging: Mener at 100m-beltet langs vassdrag er 


uaktuelt for spredt utbygging av hensyn til vassdragslandskapet. 


Sier videre at spredt utbygging etter FMØ`s syn ikke bør være en 


egen utbyggingsform, men en "ventil" for et fåtall boliger som av 


forskjellige hensyn ikke er ønskelig å oppføre i tettbygde og 


regulerte områder.


Tas til etterretning


30 Fylkesmannen i Østfold


Arealbruk: Minner om at det i fylkesplan for Østfold forutsettes 


reduksjon i arealbruken i Indre Østfold og at nye arealer for 


utbygging ikke skal legges inn i den første kommuneplanperioden. 


Minner også om at det skal defineres en langsiktig grense for 


bebyggelse, men påpeker at også arealene innefor denne må 


vurderes nøye og at det ikke uten videre er fritt frem for å bygge 


ut innenfor grensen.


Tas til etterretning


31 Fylkesmannen i Østfold


På grunn av mulige endringer i kommunestruktur hevder FMØ at 


det kan være klokt å vente med å bestemme en arealbruk for 


neste 12 års periode, til kommunestruktur er nærmere avklart. En 


effekt av større kommuner vil kunne være et bredere samarbeid 


om arealbruken.


Tas til orientering


32 Fylkesmannen i Østfold
Mener at å prioritere å bygge i sentrumsområdene vil gi best 


villkår for vekst.
Tas til orientering


33 Fylkesmannen i Østfold
Samtidig som man satser på basisnæringer og hyttebygging må 


man sikre områdets naturkvaliteter.
Tas til orientering







34 Fylkesmannen i Østfold


Minner om at det skal utarbeides en handlingsdel. Mener at 


handlingsdel ikke nødvendigvis blir best ved å samkjøres med 


økonomiplan, fordi en slik samordning lett kan bli tradisjonell 


budsjettplanlegging uten sammenheng med den strategiske 


planleggingen som kommuneplanen skal ha etter plan og 


bygningsloven.


Tas til orientering


35 Rømskog Arbeiderparti
I kapittel 1, Kompetanse, tredje avsnitt bør flere skoler være med, 


f.eks. VGS i Askim og på Bjørkelangen, HiØ i Halden.
Tas til etterretning


36 Rømskog Arbeiderparti
Skepsis til ideen om å selge skog som "Røm-skog", og presiserer 


at det ikke er snakk om å selge skog, men tømmer.


Tas til etterretning. Det er 


snakk om å selge tømmer, 


ikke skog, og begrepet 


"Røm-skog" er ment som et 


innspill til hvordan å 


markedsføre produkt og 


sted i samme pakke.


37 Rømskog Arbeiderparti
Kapittel 3, Kollektivtrafikk. Det bør jobbes for å opprette fast 


pendlerbuss til Bjørkelangen.
Tas til etterretning


38 Rømskog Arbeiderparti


Oppsummeringen i kapittel 3, hvor det sies at man skal legge opp 


til kompakt bebyggelsesstruktur i hovedsak. Det bør legges til at 


man også skal beholde muligheten til å bygge spredt.


Dette er omtalt flere steder 


i planen. Hovedstrategien i 


planen er kompakt 


bebyggelssestruktur, og 


spredt boligbygging står i 


direkte kontrast til dette. 


Kommunen skal ikke miste 


sin mulighet til å bygge 


spredt dersom noen ønsker 


det, men det er ikke 


hovedstrategien slik planen 


er lagt opp nå.







39 Rømskog Arbeiderparti
Kapittel 6, Arealstrategi, side to, høyre spalte. Antar skrivefeil; 


Myrvollbråten, skal vel være Halvardsbråten eller bare Bråten.
Tas til etterretning


40 Rømskog Arbeiderparti


Siste side, under "fritidsbebyggelse". Stiller spørsmål ved om det 


er ønskelig å ikke ha hyttebygging andre steder enn i den nordlige 


delen av Rømsjøen.


Forslaget går ut på å være 


liberal i områder som 


allerede er tatt i bruk og 


mer tilbakeholden på 


arealer som er uberørte. 


Mulig det er en for streng 


tilnærming.


Rømskog Senterparti


Kommentar til kapittel 1: Stiller spørsmål ved om det er nok 


tilgjengelig areal på kommunetoppen til å utvikle den som 


bygdesentrum i hht. planen.


Tas til etterretning. Bør ha 


betydning for 


handlingsdelen når den skal 


lages; erhverv?


Rømskog Senterparti
Boattraktivitet; viktig med utbygging av ulike boligtyper, men det 


må være markedsstyrt. Kommunens oppgave er å legge til rette.
Tas til etterretning


Rømskog Senterparti
Næringsutvikling; peker på fire essensielle faktorer; Infrastruktur, 


fiber, strøm og vei.
Tas til orientering


Rømskog Senterparti


Kapittel 2: Peker på integrering som viktig, og at "alle kjenner 


alle"-samfunnet ikke må få lov til å bli et problem mht. 


stigmatisering. Ønsker å innføre "Hjertevekst" på flere plan i 


kommunen, ikke bare barnehage og skole.


Tas til orientering


Rømskog Senterparti
Presiserer viktigheten av av å styrke ungdomstilbudet for gruppen 


13-20 år.
Tas til etterretning







Rømskog Senterparti
Peker på at sykkel hovedsakelig vil være et mosjonsalternativ i 


Rømskog.


Tas til orientering. Likevel 


vil sykkel være et viktig 


transportmiddel for intern 


transport innenfor Rømskog 


og internt i boligområder 


for de under 18. Dette er 


viktig å tilrettelegge for.


Rømskog Senterparti
Foreslår kollektivkonsept med taxi-for-buss-løsning, liknende "ut 


for 15". 


Dette eksisterer til dels, 


under navnet Flexx. 


Rømskog Senterparti
Ønsker at investeringer i VA skal sikre kapasitet nok og gi 


mulighet for spredt boligbygging.


Planen åpner for spredt 


boligbygging, men dette vil 


tilbys primært som en 


"ventil" for de som ikke 


ønsker å bo i tilknytning til 


tettstedssenter. Spredt 


boligbygging er ikke et 


satsningsområde i planen, 


snarere tvert imot. Det er 


imidlertid heller ikke noe i 


planen som "stenger" for å 


bygge spredt. Å bygge et VA-


nett som legger opp til 


spredt boligbygging vil være 


krevende og lite 


hensiktsmessig. At VA-


nettet må ha god kapasitet 


er viktig.







Rømskog Senterparti


Under kapittelet "folkehelse" bør det refereres til "hjertevekst"-


prosjektet, og at eldresenterets sentrale beliggenhet legger opp 


til at man kan stikke innom.


Tas til etterretning


Rømskog Senterparti
Påpeker at Rømskog er gode på eldreomsorg. Nå må man også bli 


tilsvarende god på oppvekst.
Tas til etterretning


Rømskog Senterparti
Oppsummering, kap. 4: Foreslår å stryke punktet om å legge opp 


til kompakt bebyggelsesstruktur med ett sentrum.


Tas til etterretning. Dette er 


det viktigste og mest 


konkrete virkemiddelet i 


planen, og det vil være lite 


hensiktsmessig å ta det ut.


Rømskog Senterparti


Kap. 5: Ønsker å jobbe for å heve terskelen for krav om anbud 


ved offentlige anskaffelser. Det vil gi kommunen større 


handlingsrom.


Ligger utenfor planens 


virkeområde.


Rømskog Senterparti
Kap. 6: Det må jobbes for å overføre mer avgjørelse av myndighet 


i fht. plan og buygningsloven over på kommunalt plan.


Ligger utenfor planens 


virkeområde.


Rømskog Senterparti


Under "Fritidsbebyggelse" påpekes det at eventuelle nye områder 


for hyttebygging må vurderes ift. etterspørsel og hvilke 


konsekvenser det vil få for kommunale tjenester.


Tas til etterretning.


Barnerepresentant i Rømskog


Fritidsklubben: Ungdomstrinnet i skolen er på Bjørkelangen, og 


ungdommene har naturlig tilknytning til miljøet der. Foreslår å 


sette inn ressurser på en skyss-ordning til ungdomsklubber der.


Tas til etterretning.


Barnerepresentant i Rømskog


Planen legger vekt på kommunetoppen som kommunesentrum 


for videre utvikling. Påpeker at det er mange arealer der som 


brukes av barn hver dag, og at det er viktig å bevare disse 


arealene.


Tas til etterretning.


Barnerepresentant i Rømskog


Kommunen er med på "sjumilssteget" og interkommunalt 


samarbeid om tidlig innsats. Arbeidet som nå pågår for å forbedre 


metoder og tverrfaglighet bør oppmuntres og styrkes - og stilles 


krav til.


Tas til etterretning.
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Brev til Ordføreren fra ungdommen i Rømskog 
 
Vi har hatt et lite møte på ungdomsfabrikken og diskutert hva vi liker i Rømskog, hva som 
bør være her i fremtiden, og hvor vi ønsker å møte deg og andre beslutningstagere. Vi vil 
gjerne dele dette med deg. 


 
Hva er det beste med å bo i Rømskog? 


- Nesten i Sverige, kort vei til billig godis 


- Fellesskapet 


- Opplegg/aktiviteter for ungdom 


- At ungdom får lov til å engasjere seg i Rømskogs fremtid 


- Spa-hotellet 


- Bra ungdom 


- Bra friluftsmuligheter 


- Muligheter til aktiviteter 


- Kørre-festivalen (Kurøen, red. anm.) 


- Godt fellesskap 


- Motocross 


- Fritidsmuligheter 


- Fin skole 


- Natur 


 
Hva skal til for at vi skal bo her om 10 år? 


- Fortsatt egen kommune (gjentatt av flere) 


- Passe bedre på natur`n 


- Større barnehage 


- Godteributikk / større butikk 


- Gamestop 


- Kvikk-lunsj fabrikk 


- Større cross-bane 


- Mulighet til skole og barnehage 


- At naturen er passa godt på 


- Shopping-senter 


- At det fortsatt er godt fellesskap 


- At det er et trygt sted å bo 


- Kørre-festivalen (Kurøen, red. anm.) 


- Arbeidsplasser 


 







Hvor vil dere helst møte ordføreren? 
- Skolen 


- Ungdomsfabrikken 


- Bussen 


- Kontoret 


- Café (Ordføreren spanderer) 


- Butikken 


- Crossbanen 


- Huset hennes 


- Klubb 


- Instagram 
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Høringsuttalelse. Rømskog kommune.  Kommuneplanens 
samfunnsdel 2015-2026 
 
Vedlegg 
1 Høringsuttalelse. Aremark kommune - kommuneplanens samfunnsdel 2015-2026 
 
Hele sakens dokumenter kan ses her: 
http://www.romskog.kommune.no/kommuneplanens-samfunnsdel-hoering.5683142-
237489.html 
 


Bakgrunn for saken 


Rømskog kommune har i brev, datert 16.02.2015 oversendt forslag til Kommuneplanens 
samfunnsdel. Rømskog kommune har utarbeidet kommuneplanens samfunnsdel i samarbeid 
med Aremark og Marker, og planene har lik struktur. Felles generell vurdering av 
grensekommunens samfunnsdeler er gjort i sak om samfunnsdelen for Aremark kommune 
(vedlegg 1). Denne saken inneholder derfor kun det som er kommunespesifikt for Rømskog 
kommune.  
 


Fakta og Fylkesrådmannens vurdering 


Nedenunder gjøres en kommunespesifikk vurdering av samfunnsdelen ut i fra de 3 
hovedinnsatsområdene i fylkesplanen: 
 
Miljø  
Fylkesplanens delmål for miljø er klima og energi, vannkvalitet i vassdragene, biologisk 
mangfold, bærekraftig forbruk og jordvern og grønnstruktur. Klimaperspektivet har et 
hovedfokus i fylkesplanen. Økning av klimagassutslipp finner særlig sted innen 
transportsektoren. Utvikling av et mer areal- og transporteffektivt samfunn med høy 
arealutnyttelse, fortetting og transformasjon, er et viktig virkemiddel for å redusere 
klimautslippene, sammen med tiltak som satsing på kollektivtrafikk, utbygging av fjernvarme 
og lokale energiløsninger.  
 



http://www.romskog.kommune.no/kommuneplanens-samfunnsdel-hoering.5683142-237489.html
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Miljøutfordringene i Østfold i forhold til utslipp av klimagasser er knyttet til 
transportsektoren. Norge har forpliktet seg til å være klimanøytralt innen 2030. 50 % av 
utslippsreduksjonene skal tas lokalt i henhold til prinsippene i de nasjonale vedtakene. 
Fylkesplanen trekker opp areal- og transporteffektivitet, forsterking av tettstedsområdene 
som viktige virkemidler for å nå målene for levekår/folkehelse, miljø/klima og verdiskapning. 
 
 «Arealbruk er all transports mor», og ØFK mener det er nyttig at kommunen diskuterer 
langsiktig arealstrategi for en lengre tidshorisont enn selve planperioden.  
Kommunen har følgende mål som gjennom strategier og tiltak kan bidra i riktig retning for 
miljøet: 
- Kompakt bebyggelsesstruktur og gode gang- sykkelveier 
- Digitale løsninger for samkjøring og kollektivtrafikk 
- Satse på boliger med minimalt økologisk fotavtrykk som retter seg mot forbruksbevisste 


unge 
- Tilrettelegge for småskala vindkraft       
 
Et livskraftig sentrum vil redusere transportbehovet samtidig som det gir grunnlag for gode 
møtesteder, næringsutvikling og vil i større grad initiere videre utvikling. For vurdering av 
areal- og transporteffektivitet, se under overskriften «Arealstrategi». 
 
Fylkesrådmannen savner mål for vannmiljø og beskrivelse av kommunens innsats i forhold til 
Grensevassdraget. ØFK er vannregionmyndighet i vannregion Glomma, og ber kommunen 
vurdere å synliggjøre dette tema gjennom overordnet målsetting i samfunnsdelen eventuelt 
med hovedstrategier fra vannforvaltningsplanens tiltaksprogram. Tema bør så føres videre 
inn på kommunedelplannivå med mål og strategier ut i fra vannområdets tiltaksanalyse. 
 
Samfunnsdelen foreslår at det skal tilrettelegges for småskala vindkraft gjennom 
bestemmelser i arealdelen. Fylkesrådmannen mener dette kan være av interesse for flere 
kommuner, og viser til endringen i energilovforskriften, som trådte i kraft 1. januar 2015. 
Endringen innebærer at utbygging av vindkraftanlegg, med samlet installert effekt i et anlegg 
på inntil 1MW, kan behandles av kommunene etter PBL. Antall turbiner er begrenset til 5 
innenfor hvert prosjekt. Departementet har utarbeidet en veileder for slik behandling: 
https://www.regjeringen.no/globalassets/upload/oed/pdf_filer_2/veileder_for_kommunal_
behandling_av_mindre_vindkraftanlegg.pdf 
Fylkesrådmannen viser til de aktuelle tema/problemstillinger som veilederen trekker opp, og 
som kommunen bør ta stilling til på kommuneplannivå. Dette kan handle om både 
bestemmelser, formål, vurdering av lokalisering og forholdet til KU.   


 


Levekår og folkehelse 


Fylkesplanen beskriver utfordringer knyttet til befolkningsutviklingen, med kommende 
eldrebølge og voksende innvandrerbefolkning, samt utfordringer knyttet til omfang og type 
av boligbygging.  
 
Folkehelsearbeidet anses som tverrfaglig, tverrsektorielt og nivåovergripende. Arbeid innen 
kultur, undervisning, planlegging, samferdsel osv. er mao like viktig som arbeidet i selve 
helsesektoren. 



https://www.regjeringen.no/globalassets/upload/oed/pdf_filer_2/veileder_for_kommunal_behandling_av_mindre_vindkraftanlegg.pdf
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Sammen med lovgrunnlag for planarbeidet hadde det vært ønskelig med henvisning til de 
vedtatte regionale føringene. Vi minner om at alle de regionale planene angir føringer og 
anslår retninger som kommunen bør ta med i sitt arbeid, f.eks Regional plan for Folkehelse. 


Som analysegrunnlag og statistikk henvises det til vedlegg som er hentet fra Østfold Analyse, 
og til folkehelseutfordringer beskrevet i kommunens folkehelseplan. Denne bør legges ut på 
kommunens webside tilgjengelig for allmenheten. Dette vil kunne gi økt innsikt i 
innbyggernes behov og hvorfor de forskjellige mål, strategier og tiltak prioriteres. I 
kommunens ferske trafikksikkerhetsplan og folkehelseplan har kommunen lokale data som 
kunne bidra til en slik oversikt. 
 
 
Verdiskaping  
Fylkesplanens delmål for verdiskaping er næringsutvikling, kompetanseutvikling, levende 
bygder og infrastruktur. I fylkesplanen tydeliggjøres sammenhengen mellom tilrettelegging 
for gode bo- og fritidstilbud, innovative arbeidsplasser og gode etablerervilkår og muligheten 
for å tiltrekke seg personer med høy utdannelse.  
Næringsmessig er jord-/skogbruk og det offentlig de viktigste arbeidsplassene i Rømskog. 
Kommunen er avhengig av en aktiv næringspolitikk for å være attraktive for bosetting. 
Planen har et hovedfokus på lokale aktiviteter og muligheter i.f.t. næringsutvikling og 
verdiskaping, og mest relatert til skog-/jordbruk, opplevelser og tilrettelegging for pendling. 
Det er sannsynligvis naturlig sett i.f.t. beliggenhet, ressursgrunnlag og næringsstruktur. 
Viktige momenter som bredbånd, kontorfellesskap, styrking av sentrum er nevnt som 
konkrete virkemidler for å styrke næringsgrunnlaget i kommunene. I tillegg er reiseliv og 
arbeidet med Regionalpark Haldenkanalen og primærnæringene viktige satsninger i 
grensekommunene.  
 
Fylkesrådmannen vil trekke frem som positivt at merkevare, opplevelsesnæring og 
stedsutvikling er trukket frem som satsningsområder, i tillegg til primærnæringen. Disse 
satsningsområdene er viktige for å skape attraktive og robuste kommuner både for nye 
innflyttere, næringsetablering og tilreisende. 
 
 
Arealstrategi 
Arealstrategien er et sentralt virkemiddel i fylkesplanen for å nå mål innenfor alle 
samfunnsområder.  
 
Arealstrategien er et viktig verktøy for å nå mål for klima, folkehelse og verdiskaping, og 
dermed for å nå mange av kommunens mål. Samfunnsdelen tydeliggjør på en god måte 
sammenhengen mellom videreutvikling av bygdesenteret på «Kommunetoppen» til et 
områdesenter som gavner et levende lokalsamfunn med nyskapningsevne, verdiskapning, 
kulturelt mangfold, frivillig innsats og like muligheter for alle. Arealstrategien er et viktig 
virkemiddel for å redusere transportbehovet i tettstedene og muliggjør samtidig en 
boligutvikling som innbefatter ulike boligtypologier.  
 







Grovt sett skisserer kommunen et ønske om å videreutvikle bebyggelse rundt nordre del av 
Rømsjøen og nordover langs Rv 21, mot at resterende områder skjermes. Kommuneplanen 
signaliserer en sortering mellom ulike funksjoner med bygdeutvikling og boligfortetting ved 
kommunetoppen, og i forlengelse mot Myrvollbråten i nord og mot Sundtangen/Bøsand i 
sør. Området på Skjønhaug er vurdert som aktuelt for «bygde-tun og kollektivbruk av «øko-
landsby-karakter». Videre pekes det på behov for tiltak for å forskjønne «porten til 
Rømskog» samt at fremtidig industrisatsning lokaliseres nord for områdesenteret. 
Kommunen ønsker fritidsbebyggelse ved nordre del av Rømsjøen ned mot festivalplassen, og 
poengterer at denne bebyggelsen bør ligge adskilt fra boligområdene. Juridisk sett avklares 
fremtidige utbyggingsområder i arealdelen, men samfunnsdelen gir noen overordnede 
strategier.  
 
Fylkesrådmannen støtter en overordnet strategi som sier at kommunen kan tenke mer 
liberalt i avgrensede områder, og at disse områdene er de hvor det i dag allerede er 
bebyggelse og infrastruktur. Fylkesrådmannen mener det allikevel innenfor de områdene 
hvor utbygging tillates må tas hensyn til ulike verdier/kvaliteter. Dette for å sikre at den 
attraktiviteten kommunen ønsker å dra veksel på ikke forringes.  
 
Forholdet til fremtidig utvikling rundt Rømsjøen og kommunetoppen vil være en viktig 
diskusjon i arbeidet med arealdelen, og temaet egnet seg godt for utarbeiding av alternative 
fremtidsbilder som underlag for en endelig beslutning av omfang og lokalisering. 
I hht til Fylkesplanens retningslinjer for senterstruktur skal Rømskog kommune i hht pkt 
5.1.2 avgrense områdesenteret gjennom arealdelen eller reguleringsplan. I samfunnsdelen 
beskriver kommunene at de ser for seg å fastsette langsiktig grense i arealdelen. 
Fylkesrådmannen ønsker derfor en slik langsiktig strategi for Rømskog velkommen. 
 
Planlovens krav til samfunnsdel (PBL §11-2) innebærer at det rettes større fokus på helhetlig 
samfunnsplanlegging, hvor det er tydeliggjort at arealdelen skal være et virkemiddel for å nå 
samfunnspolitiske mål. Samfunnsdelen skal gi føringer og klare prioriteringer til arealdelen, 
bl a disponering av arealressursene som kan underbygge målene for ønsket 
samfunnsutvikling. Rømskog kommune har lykkes med å tydeliggjøre strategiene for en 
langsiktig arealbruk for å nå sine samfunnsmål. For å nå målene kommunen har satt seg 
innenfor de ulike samfunnsområder kan ikke Fylkesrådmannen anbefale at kommunen 
legger til rette for spredt utbygging i stort omfang. Arealstrategien i samfunnsdelen viser 
med tydelighet at det i første rekke er andre strategier enn spredt som treffer målene. 
Spredt utbygging vil i neste rekke også få konsekvenser for kommunens økonomi, med krav 
om barnehage, skoleskyss, hjemmetjenester, gang-sykkelveier, VA-løsninger mm. Trolig vil 
en utvikling av ulike boligtyper og en satsning på boligutvikling sentralt utløse en viss grad av 
intern flytting, som igjen vil frigjøre spredt beliggende boliger til de som måtte ønske seg til 
Rømskog for å bosette seg spredt. Fylkesrådmannen kan ikke anbefale at kommunen legger 
til rette for et så stort omfang av spredt boligbygging (12 enheter i planperioden) som er 
fastsatt i gjeldende kommuneplan. I arealdelen bør det jobbes med kriterier for lokalisering 
av spredt bebyggelse. 
 
 
 







Fylkesrådmannens forslag til vedtak 
Kommuneplanens samfunnsdel til Rømskog kommune tar opp i seg hovedtemaene i 
fylkesplanen, og inneholder en tydelig orientering mot de konkrete utfordringene i 
kommunen. Planforslaget har god struktur med tydelige beskrivelser og illustrasjoner som 
gjør planen tilgjengelig. Planforslaget tar tak i viktige utfordringer samtidig som det 
fokuseres sterkt på de pre kommunen har, og som er viktige identitetsbærere i kommunen. 
 
Fylkesutvalget oppfordrer kommunen til å følge opp anbefalingene og de faglige rådene som 
ligger i saksutredningen. 
 
 
Sarpsborg, 30. april 2015 
 
 
Atle Haga        Hilde Brandsrud 
fylkesrådmann       fylkesdirektør 
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Høringsuttalelse. Aremark kommune - kommuneplanens 
samfunnsdel 2015-2026 
 
Vedlegg 
1. Aremark kommune – kommuneplanens samfunnsdel 2015-2027 
 


Bakgrunn for saken 


Aremark kommune har 24.03.2015 oversendt forslag til Kommuneplanens samfunnsdel. 
Fylkeskommunen har vurdert planforslaget i forhold til regionale føringer nedfelt i fylkesplan 
og fylkesdelplaner, og i forhold til Plan- og bygningsloven (PBL). Uttalelsen fylkeskommunen 
gir i kommunale planprosesser i samsvar med plan- og bygningslovens bestemmelser, er en 
viktig del av arbeidet med å følge opp og sikre gjennomføring av fylkesplanen. 
Fylkeskommunen er gitt et særlig ansvar for å følge opp hensyn i rikspolitiske bestemmelser. 
Når det gjelder kulturminner har fylkeskommunen som fagetat et spesielt ansvar. ØFK har 
11.03.2014 gitt uttalelse til oppstart og planprogrammet til planen.  
 


Fakta og fylkesrådmannens vurdering 


Generelt om samfunnsdelen til grensekommunene 
Aremark kommune har utarbeidet kommuneplanens samfunnsdel i samarbeid med Marker 
og Rømskog, og planene har lik struktur. Pga ulike nåsituasjoner og utfordringer er innholdet 
noe ulikt, slik at hver enkelt plan blir kommunespesifikk. Innledningsvis er det i denne saken 
en tilbakemelding som gjelder alle de tre grensekommunene. Det er så gjort en 
kommunespesifikk vurdering av samfunnsdelene opp mot målene i fylkesplanen.  
 
De tre samfunnsdelene er sagt å være av typen «dørmatte», som ikke favner alt, men som 
strategisk velger innsatsområder ut i fra de utfordringer som er mest presserende. 
Kommuneplanene favner allikevel vidt og tar opp i seg hovedtemaene i fylkesplanen. 
Spesielt vil fylkesrådmannen trekke frem som positivt at samfunnsdelene inneholder en 
tydelig orientering mot de konkrete utfordringene i kommunene med tydelige beskrivelser 
og illustrasjoner som gjør planene tilgjengelig. Videre er det positivt at planene, i tillegg til å 
ta tak i viktige utfordringer, samtidig makter å fokusere så sterkt på de pre kommunene har 
og som er viktige identitetsbærere i kommunene. 



http://www.aremark.kommune.no/revisjon-av-kommuneplanens-samfunnsdel-2015-2026.5724158-197218.html
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Innhold og struktur i grensekommunenes samfunnsdeler 
Samfunnsdelene har 6 kapitler:  


 Befolkningsgrunnlag, kompetanse, næringsutvikling og attraktivitet 


 Kulturliv, tjenestetilbud og tettstedsutvikling 


 Samferdsel, transport og infrastruktur 


 Oppvekst, levekår og folkehelse 


 Bærekraftig utvikling 


 Arealstrategi 
Alle kapitlene er fire-delt med beskrivelse av nåsituasjon/utfordringer, mål, strategier og 
forslag til tiltak. Kapitlene omhandler tema som tar opp og utdyper fylkesplanens 
innsatsområder miljø, verdiskaping og levekår/folkehelse samt arealstrategi. 
Fylkesrådmannen vil særlig trekke frem som positivt at samfunnsdelen tydelig viser 
sammenhengen mellom målene i samfunnsdelene og de føringer som gis videre til 
arealdelen gjennom arealstrategien. Arealstrategier handler således ikke om å styre 
utviklingen i fht hvor man tilfeldigvis får innspill fra grunneiere, men en bevisst styring for å 
nå de mål kommunen har satt seg innenfor de ulike samfunnsområdene. Kommunene har 
ikke beskrevet tidshorisonten for en slik arealstrategi. Men det gir seg selv at dersom en slik 
strategi skal få noen betydning, så må den virke over tid. Kommunene beskriver at de ut i fra 
dette vil jobbe med en langsiktig grense for kommunesenteret i arealdelen. Dette gjelder for 
Aremark og Rømskog, siden Marker kommune har fastsatt sin langsiktige grense i 
fylkesplanen. Fylkesrådmannen støtter denne fremgangsmåten. 
 
Kommunene har ikke utarbeidet en handlingsdel til sin samfunnsplan, men for hvert kapittel 
er det under «slik gjør vi det» en lang rekke tiltak. Disse kan, sammen med tenkningen frem 
mot en planstrategi, være utgangspunkt for videre arbeid mot en handlingsdel. På sikt bør 
handlingsdelene vurderes integrert med økonomiplanens handlingsprogram, slik at disse 
etter hvert skal bli ett dokument.  På denne måten blir kommunenes 
årsmelding/resultatvurdering med vurdering av grad av måloppnåelse en del av 
kommunenes helhetlige plan og styringssystem. Når valgte tiltak og innsatsressurser 
vurderes opp mot effekt får en et godt grunnlag for å vurdere økonomi og handlingsdel. For 
å forberede en slik integrert prosess bør kommunene vurdere om det bør komme tydeligere 
frem at samfunnsdelen angir rammer og føringer for arbeidet med kommunedelplaner og 
økonomi/ handlingsplan for perioden 2016-2019, og at den omfatter prioriterte tiltak for 
gjennomføring via kommuneplanens arealdel. 
 
Nedenunder gjøres en vurdering av samfunnsdelen ut i fra de 3 prioriterte 
oppfølgingsområdene i fylkesplanen. Denne vurderingen er gjort spesifikt for hver 
samfunnsdel i hver sin sak 
 
Miljø  
Fylkesplanens delmål for miljø er klima og energi, vannkvalitet i vassdragene, biologisk 
mangfold, bærekraftig forbruk og jordvern og grønnstruktur. Klimaperspektivet har et 
hovedfokus i fylkesplanen. Økning av klimagassutslipp finner særlig sted innen 
transportsektoren. Utvikling av et mer areal- og transporteffektivt samfunn med høy 
arealutnyttelse, fortetting og transformasjon, er et viktig virkemiddel for å redusere 
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klimautslippene, sammen med tiltak som satsing på kollektivtrafikk, utbygging av fjernvarme 
og lokale energiløsninger.  
 
Norge har forpliktet seg til å være klimanøytralt innen 2030. 50 % av utslippsreduksjonene 
skal tas lokalt i henhold til prinsippene i de nasjonale vedtakene. 
Fylkesplanen trekker opp areal- og transporteffektivitet, transformasjon og fortetting som 
viktige virkemidler og kollektivsatsning som ett av de viktigste enkelttiltakene for å redusere 
utslippene.  
 
«Arealbruk er all transports mor», og ØFK mener det er nyttig at kommunen diskuterer 
langsiktig arealstrategi for en lengre tidshorisont enn selve planperioden.  
Kommunen har følgende mål som gjennom strategier og tiltak kan bidra i riktig retning for 
miljøet: 


- Begrense behovet for individuell transport 
- Satse på boliger med minimalt økologisk fotavtrykk som retter seg mot 


forbruksbevisste unge 
- Tilrettelegge for småskala vindkraft       


 
Et livskraftig sentrum vil redusere transportbehovet samtidig som det gir grunnlag for gode 
møtesteder, næringsutvikling og vil i større grad initiere videre utvikling. For vurdering av 
areal- og transporteffektivitet, se under overskriften «Arealstrategi». 
 
Fylkesrådmannen savner mål for vannmiljø og beskrivelse av kommunens innsats i forhold til 
Haldenvassdraget. ØFK er vannregionmyndighet i vannregion Glomma, og ber kommunen 
vurdere å synliggjøre dette tema gjennom overordnet målsetting i samfunnsdelen eventuelt 
med hovedstrategier fra vannforvaltningsplanens tiltaksprogram. Tema bør så føres videre 
inn på kommunedelplannivå med mål og strategier ut i fra vannområdets tiltaksanalyse. 
Dette kan også knyttes til regionens innsats for Regionalpark Haldenkanalen. 
 
Samfunnsdelen foreslår at det skal tilrettelegges for småskala vindkraft gjennom 
bestemmelser i arealdelen. Fylkesrådmannen mener dette kan være av interesse for flere 
kommuner, og viser til endringen i energilovforskriften, som trådte i kraft 1. januar 2015. 
Endringen innebærer at utbygging av vindkraftanlegg, med samlet installert effekt i et anlegg 
på inntil 1MW, kan behandles av kommunene etter PBL. Antall turbiner er begrenset til 5 
innenfor hvert prosjekt. Departementet har utarbeidet en veileder for slik behandling: 
https://www.regjeringen.no/globalassets/upload/oed/pdf_filer_2/veileder_for_kommunal_
behandling_av_mindre_vindkraftanlegg.pdf 
Fylkesrådmannen viser til de aktuelle tema/problemstillinger som veilederen trekker opp, og 
som kommunen bør ta stilling til på kommuneplannivå. Dette kan handle om både 
bestemmelser, formål, vurdering av lokalisering og forholdet til KU.   


Levekår og folkehelse 


Fylkesplanen beskriver utfordringer knyttet til befolkningsutviklingen med kommende 
eldrebølge og voksende innvandrerbefolkning, samt utfordringer knyttet til omfang og type 
av boligbygging.  
 



https://www.regjeringen.no/globalassets/upload/oed/pdf_filer_2/veileder_for_kommunal_behandling_av_mindre_vindkraftanlegg.pdf

https://www.regjeringen.no/globalassets/upload/oed/pdf_filer_2/veileder_for_kommunal_behandling_av_mindre_vindkraftanlegg.pdf
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Folkehelsearbeidet anses som tverrfaglig, tverrsektorielt og nivåovergripende. Arbeid innen 
kultur, undervisning, planlegging, samferdsel osv er med andre ord like viktig som arbeidet i 
selve helsesektoren. 
 
Drøftingene i planforslaget har tatt utgangspunkt i og siterer fra Folkehelseinstituttets 
folkehelseprofil for Aremark og Østfold Helseprofil 2011-2012 (Østfoldhelsa). 


Sammen med lovgrunnlag for planarbeidet hadde det vært ønskelig med henvisning til de 
vedtatte regionale føringene. Vi minner om at alle de regionale planene angir føringer og 
anslår retninger som kommunen bør ta med i sitt arbeid, f.eks Regional plan for Folkehelse.  


Planen viser til at kommunen har utarbeidet en folkehelseoversikt for 2014. Denne bør 
legges ut på kommunens webside tilgjengelig for allmennheten. Dette vil kunne gi økt innsikt 
i innbyggernes behov og hvorfor de forskjellige mål, strategier og tiltak prioriteres.  


 
Verdiskaping  
Fylkesplanens delmål for verdiskaping er næringsutvikling, kompetanseutvikling, levende 
bygder og infrastruktur. I fylkesplanen tydeliggjøres sammenhengen mellom tilrettelegging 
for gode bo- og fritidstilbud, innovative arbeidsplasser og gode etablerervilkår og muligheten 
for å tiltrekke seg personer med høy utdannelse.  
 
Næringsmessig er jord-/skogbruk og det offentlig de viktigste arbeidsplassene i Aremark.  
Planen har et hovedfokus på lokale aktiviteter og muligheter i.f.t. næringsutvikling og 
verdiskaping, og mest relatert til primærnæringene, opplevelser og tilrettelegging for 
pendling. Dette er naturlige satsingsfelt sett i forhold til beliggenhet, ressursgrunnlag og 
næringsstruktur. 
 
Viktige momenter som bredbånd, kontorfellesskap og styrking av sentrum er nevnt som 
konkrete virkemidler for å styrke næringsgrunnlaget i kommunene. I tillegg er reiseliv og 
arbeidet med Regionalpark Haldenkanalen og primærnæringene viktige satsninger i 
grensekommunene. Fylkesrådmannen vil trekke frem som positivt at merkevare, 
opplevelsesnæring, stedsutvikling er trukket frem som satsningsområder, i tillegg til 
primærnæringen. Disse satsningsområdene er viktige for å skape attraktive kommuner både 
for nye innflyttere, næringsetablering og tilreisende. 
 
Arealstrategi 
Arealstrategien er et sentralt virkemiddel i fylkesplanen for å nå mål innenfor alle 
samfunnsområder.  
 
Arealstrategien er et viktig verktøy for å nå mål for klima, folkehelse og verdiskaping, og 
dermed for å nå mange av kommunens mål. Samfunnsdelen tydeliggjør på en god måte 
sammenhengen mellom videreutvikling av områdesenteret Fosby som gavner et levende 
lokalsamfunn med nyskapningsevne, verdiskapning, kulturelt mangfold, frivillig innsats og 
like muligheter for alle. Arealstrategien er et viktig virkemiddel for å redusere 
transportbehovet i tettstedene og muliggjør samtidig en boligutvikling som innbefatter ulike 
boligtypologier.  
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Kommuneplanen signaliserer en sortering mellom de områder som bør settes av til 
hytteområder i arealdelen, og hvilke arealer som bør skjermes. Juridisk sett avklares dette i 
arealdelen, men samfunnsdelen gir noen overordnede strategier.  Kommunen ønsker å 
videreutvikle hytteområder rundt Aremarksjøen, mens områdene i Vestfjella, rundt Aspern 
og rundt Stora Lee skjermes. Arealstrategien peker også på muligheten for å videreutvikle 
Fosby ned mot Aremarksjøen for å gjøre nytte av den attraktiviteten som ligger her i 
videreutviklingen av områdesenteret.  
 
Fylkesrådmannen støtter en overordnet strategi som sier at kommunen kan tenke mer 
liberalt i avgrensede områder, og at disse områdene er de hvor det i dag allerede er 
bebyggelse og infrastruktur. Fylkesrådmannen mener det allikevel innenfor de områdene 
hvor utbygging tillates må tas hensyn til ulike verdier/kvaliteter. Dette for å sikre at den 
attraktiviteten kommunen ønsker å dra veksel på ikke forringes.  
 
I hht til Fylkesplanens retningslinjer for senterstruktur skal Aremark kommune i hht pkt 5.1.2 
avgrense Fosby som områdesenter gjennom arealdelen eller reguleringsplan. I 
samfunnsdelen beskriver kommunene at de ser for seg å fastsette langsiktig grense i 
arealdelen. Fylkesrådmannen ønsker derfor en slik langsiktig strategi for Fosby velkommen. 
 
Forholdet til fremtidig utvikling rundt Aremarksjøen og Fosby vil være en viktig diskusjon i 
arbeidet med arealdelen, og temaet egnet seg godt for utarbeiding av alternative 
fremtidsbilder som underlag for en endelig beslutning av omfang og lokalisering. 
 
Planlovens krav til samfunnsdel (PBL §11-2) innebærer at det rettes større fokus på helhetlig 
samfunnsplanlegging, hvor det er tydeliggjort at arealdelen skal være et virkemiddel for å nå 
samfunnspolitiske mål. Samfunnsdelen skal gi føringer og klare prioriteringer til arealdelen, 
bl a disponering av arealressursene som kan underbygge målene for ønsket 
samfunnsutvikling. Aremark kommune har lykkes med å tydeliggjøre strategiene for en 
langsiktig arealbruk for å nå sine samfunnsmål. For å nå målene kommunen har satt seg 
innenfor de ulike samfunnsområder kan ikke Fylkesrådmannen anbefale at kommunen 
legger til rette for spredt utbygging i stort omfang. Arealstrategien i samfunnsdelen viser 
med tydelighet at det i første rekke er andre strategier enn spredt som treffer målene. 
Spredt utbygging vil i neste rekke også få konsekvenser for kommunens økonomi, med krav 
om barnehage, skoleskyss, hjemmetjenester, gang-sykkelveier, VA-løsninger mm. Trolig vil 
en utvikling av ulike boligtyper og en satsning på boligutvikling sentralt utløse en viss grad av 
intern flytting, som igjen vil frigjøre spredt beliggende boliger til de som måtte ønske seg til 
Aremark for å bosette seg spredt. Fylkesrådmannen kan ikke anbefale at kommunen legger 
til rette for et så stort omfang av spredt boligbygging (30 enheter i planperioden) som er 
fastsatt i gjeldende kommuneplan. I arealdelen bør det jobbes med kriterier for lokalisering 
av spredt bebyggelse. 
 


Kulturminner/lokal identitet  
Haldenkanalen er ett av to større kanalsystemer i Norge. Kanalen ble benyttet til tømmerfløting og 
båttrafikk og sto ferdig i 1849. Den er således også den eldste kanalen i landet. Lenken av vann, 
sluser og et levende dampbåtmiljø er unikt i Norge. Kanalen og dampbåtene blir ansett som et 
kulturminne av nasjonal verdi, både som et teknisk-/industrielt kulturminne og i 


landskapssammenheng. Regionalpark Haldenkanalen, opprettet 2012, har til hensikt å arbeide 
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med merkevarebygging, utvikling av opplevelsesnæringen, primærnæringen og 
stedsutvikling for kommunene langs vassdraget. Regionalparken har utarbeidet en 10-årig 
plan for steds- og næringsutvikling knyttet til kanalen. Utad er Haldensvassdraget og kanalen 
trolig det Aremark er mest kjent for. Kanalen gir mulighet for unike opplevelser både til 
vanns og til lands både for fastboende og tilreisende. Haldenkanalen og vassdraget er lite 
nevnt i planen og vi mener dette temaet bør få en mye bredere plass i samfunnsdelen, og at 
kommunen knytter målsettinger opp mot dette som bygger opp under en god forvaltning av 
kulturminnet og landskapet. Ved å synliggjøre dette i kommuneplanen kan det også være 
enklere å søke om midler knyttet til kulturminnevernet. De senere årene har det blitt 
bevilget store beløp fra staten, Riksantikvaren, Østfold fylkeskommune, kommunene m.fl. til 
å ta vare på og tilrettelegge kanalen som kulturminne.  
  


I planen legges det opp til muligheter for bygging av fritidsbebyggelse nær Aremarksjøen. Vi 
gjør oppmerksom på at Riksantikvaren betegner vassdraget som et kulturhistorisk landskap 
av nasjonal interesse. Nær Aremarksjøen finnes det også en rekke boplasser fra 
steinalder. I avsnittet om fritidsbebyggelse bør det derfor presiseres at ny fritidsbebyggelse 
ikke skal forringe kulturminner og landskapsopplevelsen i og omkring vassdraget/kanalen. 
  


Når det gjelder utviklingen av Fosby og hensynet til arkeologiske kulturminner henviser vi til 
våre innspill i forbindelse med kommunedelplanen for dette området. 
 
 


Fylkesrådmannens forslag til vedtak 
Kommuneplanens samfunnsdel til Aremark kommune tar opp i seg hovedtemaene i 
fylkesplanen, og inneholder en tydelig orientering mot de konkrete utfordringene i 
kommunen. Planforslaget har god struktur med tydelige beskrivelser og illustrasjoner som 
gjør planen tilgjengelig. Planforslaget tar tak i viktige utfordringer samtidig som det 
fokuseres sterkt på de pre kommunen har, og som er viktige identitetsbærere i kommunen. 
 
Fylkesutvalget oppfordrer kommunen til å følge opp anbefalingene og de faglige rådene som 
ligger i saksutredningen. 
 
 
 
Sarpsborg, 23. april 2015 
 
 
 
Atle Haga        Hilde Brandsrud 
fylkesrådmann       kst. fylkesdirektør 








Rømskog Senterparti 


 


 


Rømskog kommune 


Enghaget 


1950 Rømskog       Rømskog 14.04.2015 


 


 


 


 


 


 


INNSPILL TIL HØRING   


KOMMUNEPLANENS SAMFUNNSDEL I RØMSKOG  


 


Det vises til Rømskog kommunes forslag til kommuneplans samfunnsdel som er lagt ut til 


høring med høringsfrist 1.mai 2015.  


 


Rømskog Senterparti har valgt å kommentere følgende forhold i kommuneplanens 


samfunnsdel: Befolkningsgrunnlag, kompetanse, næringsutvikling og attraktivitet, kulturliv, 


tjenestetilbud, by- og tettstedsutvikling, samferdsel, transport og infrastruktur, oppvekst, 


levekår og folkehelse, bærekraftig utvikling, arealstrategi 


 


 


 


Kap. 1 


Befolkningsgrunnlag, kompetanse, næringsutvikling og attraktivitet 


 


Under ”Demografisk utvikling”, avsnitt 3, omtales den nåværende eldrebølgen og at det 


kommer en ny i 2025. Det er viktig å være oppmerksom på denne. For at eldre skal kunne bo 


lengst mulig hjemme vil de eldre i større grad og trolig ønske seg lett stelt boliger hvor de kan 


ha tilbud av omsorgstjenester.  


 


I samme underkapittel, avsnitt 5, hvor det refereres til arealet rundt kommunetoppen, stiller vi 


i Rømskog Senterparti spørsmål til hvorvidt vi har areal nok til disposisjon rundt 


”kommunetoppen” til det som planen legger opp til. Her må det tenkes langsiktig rundt 


området for å sikre en hensiktsmessig utnyttelse i forhold til behov og en utvikling av et 


bygdesenter. Vanskelig å planlegge et senter som det legges opp til i plan uten å flytte Fv 21.  


 


 


I forhold til underkapitellet ”Boattraktivitet” Det viktig med bygging av ulike boligtyper, men 


boligbygging må være markedsstyrt. Kommunens oppgave er å legge til rette. I tillegg til de 


faktorene det legges vekt på i underkapitellet for at Rømskog skal være et attraktivt sted å bo 


tror vi at vi må bli enda bedre på oppvekst. 


 


 


For underkapitellet ”Næringsutvikling”, er det 4 essensielle faktorer for å kunne lykkes: 


Infrastruktur, fiber, strøm og vei! 


 


 







Kap. 2 


Kulturliv, tjenestetilbud og tettstedsutvikling 


I første avsnitt under ”Kulturliv” henvises det til ”Skjer i Appen” som er utvikla i Rakkestad. 


Den finnes vel også i Rømskog? 


 


Kulturliv delen er en viktig faktor for å kunne integrer de som flytter til bygda. Klarer vi å 


integrere ”nye” godt nok? Hvordan gjør vi dette? Det at alle kjenner alle, må ikke bli et 


problem som gjør at vi stigmatisere folk. Vi i Rømskog Senterparti tenker at vi bør innføre 


”Hjertevekst” bevist på flere plan i kommunen, ikke bare la dette være en barnhage og skole 


”greie” . 


 


I ”Tjenestetilbud” underkapittelet, 3.avsnitt står det: ”Kommunen skal sikre og videreutvikle 


ungdomstilbudet i kommunen. Dette vil være svært viktig for å sikre fremtidig 


befolkningsgrunnlag” Dette er en viktig gruppe å i vareta, og vi i Rømskog Senterparti vil 


presisere viktigheten av å styrke ungdomstilbudet for de mellom 13-20 år. Viktig å finne ut 


hvilket tilbud det er behov for og som denne gruppen ønsker? 


 


 


Kap. 3 


Samferdsel, transport og infrastruktur.  


 


Som tidligere nevnt, viktig satsingsområder i forbindelse med næringsutvikling: Infrastruktur, 


fiber, strøm og vei!  


 


Under ”Samferdsel” vil vi påpeke at i Rømskog vil sykkel hovedsakelig kun være et 


mosjonsalternativ.  


 


I forbindelse med underkapitellet ”Kollektivtrafikk” vil vi utfordre planen på et nytt moment: 


Er det mulig å se nytt og alternativt i forbindelse med kollektivtilbud? Er det mulig å bruke 


taxi som en buss, lignende ”UT FOR 15”? Et tilbud som også kan gå utenom kommunen for 


eksempel til Bjørkelangen. Dette vil kunne styrke kollektivtilbudet for ungdommen, spesielt. 


Det vil også være viktig å fortsatt kunne opprettholde dagens kollektivtilbud. Vi tror nok at 


muligheten til å tilby busstransport som korresponderer med skiftplaner er noe langsøkt. 


 


Underkapittelet ”Vann og avløp” er som planen presisere en av de største økonomiske postene 


for kommunen i tiden fremover. Viktig å sikre kapasitet nok og gi mulighet for spredt 


boligbygging.  


 


 


 


Kap. 4 


Oppvekst, levekår og folkehelse.  


 


Til underkapitellet ”Folkehelse” blir det nevnt at ensomhet og isolasjon er en risiko spesielt 


for eldre og innflyttere. Planen kommer med flere viktige momenter for å fremme folkehelsa 


og å unngå ensomhet. Noen flere innspill er som tidligere nevnt: ”Hjertevekst” konseptet inn 


på flere plan i kommune. Se også forslaget vårt i kap. 3 til alternativ måte å løse 


kollektivtransport på. Vi vil også påpeke Rømskog sykehjem sin sentrale beliggenhet. Det 


ligger plassert slik at det er lett for folk å stikke innom. Sykehjemmet har også for de som bor 


der mange aktivterter rundt å følge med på. Vi vil også igjen presisere viktigheten av å bli 







gode på oppvekst! Dette vil sikre at vi tiltrekker oss barnefamilier og at de blir her. Vi har god 


tradisjon og vært langt fremme i vår tilrettelegging og utvikling av eldreomsorgen og kunnet 


tilby et variert botilbud for denne gruppen. Nå må vi bli tilsvarende kjent for og gode på 


oppvekst. 


I forbindelse med oppsummering av kap. 4, foreslår vi at punktet om å legge opp til kompakt 


bebyggelsesstruktur med ett tyngdepunkt, strykes. Vil også bemerke at strategiske oppkjøp av 


tomter er avhengig av kommunens investeringsmuligheter. 


 


 


Kap. 5 


Bærekraftig utvikling 


 


I forbindelse med dette kapitelet vil vi påpeke viktigheten av å jobbe for å heve terskelen for 


krav om offentlig utlysning av anbud. Dette vil gi kommunen et friere og større handlingsrom.  


 


Kap. 6 


Arealstrategi 


 


Det må jobbes for å få flyttet mer avgjørelse av myndigheten i forhold til plan og 


bygningsloven over på kommunalt plan. 


I underkapittelet, ”Fritidsbebyggelse”, står det: ”Rømskog ønsker seg mer hyttebebyggelse, 


og det er ønskelig at denne i størst mulig grad er med på å aktivisere bygda.” Er det snakk om 


å regulere enda flere områder til hyttebebyggelse? Hvis ja, så bør dette ses opp i mot behov og 


etterspørsel, i tillegg til bør det vurderes hvilke konsekvenser det evt vil få for kommunale 


tjenester som for eksempel Rømskog sykehjem sin hjemmesykepleietjeneste.  


 


 


 


 


Vi i Rømskog Senterparti håper at Kommuneplanens Samfunnsdel kan bli et nyttig verktøy 


for samfunnsutviklinga i kommunen. Slik at kommunen kan tilby gode tjenester til det beste 


for innbyggerne. At lokalsamfunnet har fornøyde innbyggere i alle grupper og lag av 


befolkninga.  


 


 


Rømskog senterparti 


v/ Jeanette Myrvold Jansson 
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Rømskog Arbeiderparti har følgende innspill til kommuneplanens 
samfunnsdel: 
 
(Dumt at sidene ikke er nummerert) 
 
Kapittel 1, Kompetanse, tredje avsnitt.  


Her bør flere skoler være med, for eksempel videregående i Askim. Det er også to 


videregående skoler på Bjørkelangen. Høgskolen i Halden er også aktuell. 


Videregående skoler i Fredrikstad og Sarpsborg er vel ikke aktuelle. 


 


Ideen om å selge ”skog” som Røm-skog er vel ikke aktuell. Man selger ikke skog, 


man selger tømmer. Men tømmer fra Rømskog kan være aktuelt som 


kvalitetsprodukt. (Og er det nå).  


Nisjeprodukter med tømmer som råvare kunne det vært veldig aktuelt å etablere i 


Rømskog. Så ideen om at Rømskog skal være et kvalitetsstempel på diverse produkter 


er bra. 


 


Kapittel 3, Kollektivtrafikk. Her bør det jobbes for å få til en ordning med fast 


pendlerbuss i retning Bjørkelangen. 


Under oppsummeringen til kapittel 3 bør det være en linje i tillegg til – legge opp til 


kompakt bebyggelsesstruktur i hovedsak, men også beholde muligheten til å bygge 


spredt. 


 


Kapittel 6, Arealstrategi, side to, høyre spalte. Her må det være en skrivefeil. Det står 


Myrvollbråten, dette skal vel være Halvardsbråten, eller Bråten, som blir mest brukt. 


 


På siste side under Fritidsbebyggelse: det står at kommunen ønsker å avgrense 


hyttebebyggelsen til den nordlige delen av Rømsjøen. Rømskog AP er enig i dette når 


det gjelder området ved Rømsjøen, men det er vel ikke ønskelig å ikke ha 


hyttebygging noe annet sted i kommunen? 


 


 


 


 


 


Nils Nilssen 


Sekretær 










